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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد املاکی با کاربری مسکونی واقع در شهر قم به شرح جدول ذیل را از 
طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

 متقاضیان می توانند از تاریخ درج آگهی تا پایان وقت اداری مورخ 1397/10/19 
همه روزه در ساعات اداری برای دریافت اسناد شرکت در مزایده به نشانی قم، انتهای 
بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، ساختمان بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

استان قم، واحد امور قراردادها مراجعه نمایند. 

خلاصه شرایط مزایده :
1- لزوم خرید اسناد مزایده و ارائه سپرده تضمین شرکت در مزایده به مبلغ %10 

ارزش قیمت پایه کل ملک مورد نظر.
2- پیشنهادات فاقد سپرده، مخدوش، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و رعایت 

ضوابط شرکت در مزایده الزامی است. 
3- زمین مورد نظر با مبایعه نامه واگذار می شود و اخذ سند پس از طی کلیه مراحل 

قانونی و به هزینه و بعهده متقاضی می باشد. 
4- زمین های فوق الذکر فاقد پروانه ساخت میباشد و صدور پروانه ساخت از طریق 

مراجع قانونی مربوطه و به هزینه و بعهده متقاضی میباشد .
5-  نحوه دریافت ثمن معامله زمین ها به صورت 30% نقد و 70%  شش ماهه در 

اقساط مساوی ماهانه  می باشد.
6- فروش زمین ها به صورت تهاتر با مطالبات پیمانکاران نخواهد بود و صرفا از طریق 

واریز نقدی است.

بدینوسیله به اطلاع عموم مالکین می رساند علی رغم فراخوان قبلی نیروی 

انتظامی استان قم به منظور ترخیص و استرداد موتور سیکلت های توقیفی تا 

تاریخ 1395/12/29 در تمامی  پارکینگ های سطح استان قم، برای جلوگیری 

از ایجاد هزینه های نامتعارف؛ تضییع، تلف و بدلیل عدم مراجعه مالکین، موتور 

سیکلت های مذکور در حال طی مراحل قانونی به منظور فروش می باشند. 

لذا مجدداً با درج این آگهی بدینوسیله ابلاغ می گردد کسانی که اسناد و 

مدارک قابل استناد برای احراز مالکیت دارند از تاریخ انتشار این اطلاعیه 

حداکثر 15 روز مهلت دارند که به ستاد ترخیص وسایط نقلیه پلیس راهنمایی 

و رانندگی استان قم مراجعه و نسبت به تعیین تکلیف و ترخیص وسیله نقلیه 

خویش اقدام نمایند. در غیر اینصورت و عدم مراجعه در مهلت مقرر، نسبت به 

موتور سیکلت های مشروحه ذیل الذکر در پارکینگ ها مطابق مقررات قانونی 

اتخاذ تصمیم خواهد شد:

1- تعداد 3458 دستگاه انواع موتور سیکلت موجود در پارکینگ سینا

2- تعداد 2249 دستگاه انواع موتور سیکلت موجود در پارکینگ ایران

3- تعداد 668 دستگاه انواع موتور سیکلت موجود در پارکینگ خلیج فارس

4- تعداد 154 دستگاه انواع موتور سیکلت موجود در پارکینگ اسلامی

5- تعداد 969 عدد تنه موتور سیکلت و تعداد 67 عدد انجین موتور سیکلت 

و تعداد 86 دستگاه تنه و انجین موتور سیکلت موجود در پارکینگ های سینا، 

معین و ایران 

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم ترخیص و استرداد موتور سیکلت های توقیفی
فراخوان نیروی انتظامی استان قم به منظور آخرین مهلت برای ترخیص و استرداد 
موتور سیکلت های توقیفی تا تاریخ 1395/12/29 موجود در پارکینگ های استان

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم 

آگهی مزایده عمومی املاک بنیاد مسکن واقع در شهر قم )نوبت  سوم ( فراخوان

ازنامزدی های مکرر تا اظهارنظرهای جنجالی

»برادر محسن« و خط ناتمام عملیات ایذائی

وزارت اطلاعات اعلام کرد

انهدام شبکه مفسدان اقتصادی ارز دولتی
فراخوان

ترخیص و استرداد موتور سیکلت های توقیفی

بی پولی بیمه ها و تحریم؛ بحران خاموش نظام سلامت

وزیر بهداشت از بودجه 
چه می خواست؟

رئیس جمهور در جمع مدیران ارشد وزارت نیرو؛

حسنات برجام برای 
همیشه باقی می ماند
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: طول شبکه آب شهری قم پس از تأسیس 
شرکت های آب و فاضلاب حدود 600 درصد رشد داشته است.دکتر علی جان صادق پور ظهر دیروز 
در نشست خبری که در سالن جلسات شرکت آب و فاضلاب استان قم به مناسبت 11 دی ماه سالروز 
تصویب قانون تشکیل شرکت های آب و فاضلاب کشور برگزار شد، با تقدیر از رسانه های استان 
در پی همکاری با این شرکت در امر اطلاع رسانی خدمات حوزه آب و فاضلاب اظهار کرد: به دلیل 
همکاری ارگان های مختلف شیب افزایش مصرف آب در استان شکسته شده و به نظر می رسد جزو 
معدود استان هایی هستیم که مصرف سرانه هر فرد نسبت به سال گذشته کمتر شده است.وی با 
تاکید بر اینکه در بسیاری از شاخص های انرژی مصرف بالایی داریم، این امر برخلاف منافع ملی 

دانست و گفت: خوشبختانه در سال جاری با کاهش رشد مصرف مواجه بودیم...

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از انجام اقدامات ارزنده در خصوص 
کاهش آسیب های اجتماعی ناشی از کارتن خواب ها و کودکان کار در شهر خبر داد.احمدرضا 
شفیعی: اظهارداشت  با ایجاد مرکز غربالگري و همکاري دستگاه ها، خلأء هاي قانوني و زمینه هاي 
سوء استفاده افراد سود جو در زمینه تخلفات شهری به حداقل رسید و در حال حاضر اقدامات 
ارزنده اي را در کاهش آسیب هاي اجتماعي و متکدیان و کارتن خواب ها و کودکان کار در شهر 
شاهد هستیم.شفیعی با اشاره به برخی از ضعف های ساختاری و قانونی برای برخورد با متخلفین 
در حوزه تخلفات شهری تصریح کرد: در همین راستا به وضعیت شهر مقدس قم در دیگر زمینه 
هاي تخلفاتي اعم از ساخت و سازها و وضعیت انتظام بخشي بوستان ها و تابلوها تبلیغاتي و حتي 

تخلفاتي که می توانست حوادث غیر قابل جبراني را بدنبال داشته باشد...

روی دیگر مساله گلایه های بودجه ای وزارت بهداشت، 
وابستگی بالای طرح های وزارت بهداشت به بودجه های 
به  نیاز  که  است  واقع حوزه ای  در  است. سلامت  دولتی 
پمپاژ بودجه از دو شریان حیاتی دارد. نخست بیمه ها و بعد 
بودجه های دولتی، اما این شریان های حیاتی هم اکنون با 

توجه به واقعیت های کشور چه شرایطی دارند؟ وزیر بهداشت 
رفتنی شد؟  هنوز این خبر به درستی تایید یا تکذیب نشده 
است اما نقل قول های مسئولان وزارت بهداشت نشان 
می دهد، حسن هاشمی گلایه هایی از بودجه سال 98 وزارت 

بهداشت دارد و این گلایه ها خود را در لابلای...

* باید واقعیت ها را برای مردم توضیح بدهیم
* باید روی پای خود بایستیم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

سرانه مصرف آب درقم 
باید به 80  لیتر برسد 

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم مطرح کرد

کاهش آسیب های ناشی از 
کارتن خواب ها و کودکان کار

رئیـس قـوه قضاییه با اشـاره بـه حادثـه واژگونی اتوبـوس در 
واحد علوم و تحقیقات دانشـگاه آزاد اسـلامی گفـت: اینکه عده 
ای چنین حادثه ای را اسـباب تسـویه حسـاب با برخی افراد قرار 
دهند، شایسـته نیسـت و مـا در رسـیدگی های قضایـی خود به 
ایـن قبیل سـر و صداها و جنجـال های رسـانه ای توجه نخواهیم 
کرد.آیـت اللـه صـادق آملـی لاریجانی روز دوشـنبه در جلسـه 

مسـئولان عالی قضایی بـا تاکید بر ضـرورت پیگیـری جدی...

با قدرت  رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: فلسطین 
خواهد ماند و به لطف الهی در آینده نه چندان دور، پیروزی نهایی 
ملت فلسطین محقق خواهد شد. حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 
معظم انقلاب اسلامی صبح روز )دوشنبه( در دیدار آقای زیاد النَخاله 
دبیرکل جهاد اسلامی فلسطین و هیأت همراه تأکید کردند: فلسطین 
با قدرت خواهد ماند و به لطف الهی در آینده نه چندان دور، پیروزی 

نهایی ملت فلسطین محقق خواهد شد...

رئیس قوه قضاییه:

حادثه دانشگاه آزاد را نباید 
اسباب تسویه حساب قرار داد

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار دبیر کل جهاد اسلامی فلسطین:

پیروزی نهایی ملت فلسطین 
محقق خواهد شد
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عکس:  وحید احمدی

1

اصولگرایان مسئولیت عملکرد
 احمدی نژاد را نپذیرفتند 

محمدرضا باهنر:

* نگاه ملی به اصلاح طلبی و اصولگرایی داشته باشیم
* نیازمند مجلس ملی و مجلس منطقه ای هستیم 

* در بخشی از مشکلات کشور مقصر هستیم 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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ضرورت اثبات عملی
 کارآمدی مسئولان 

اتفاق های متعددی در یک بازه زمانی کوتاه )دو، سه 
سال گذشته( روح جمعی جامعه ایران را متأثر کرده 
است. گویا در چله هر فاجعه، فاجعه ای دیگر رخ می دهد. 

حادثه قطار تبریز-مشهد، آتش سوزی پلاسکو، سقوط معدن زمستان یورت، زلزله 
کرمانشاه، آتش گرفتن نفتکش سانچی، سقوط هواپیمای هواپیمایی آسمان، آتش گرفتن 
دانش آموزان در زاهدان و اکنون فاجعه درگذشت 10 دانشجوی دانشگاه آزاد، فقط مواردی 
از اتفاقات تلخی است که در سال های اخیر جامعه آنها را تجربه کرده است.در کنار این 
حوادث اگر اعتراضات دی 96 و اعتراضات کارگری اخیر مراه با اقدامات تروریستی نظیر 
آنچه در مجلس، رژه نیروهای مسلح اهواز و حادثه سیستان و بلوچستان رخ داده است نیز 
اضافه شود، می توان تصدیق کرد احساسات جمعی جامعه به شدت تحت تأثیر قرار گرفته 
است. صرف نظر از حوادث تروریستی )که تحلیل چرایی بروز و تکرار آنها موضوع این 
یادداشت نیست( باید عنوان کرد علاوه بر تعدد رخدادهای تلخ، مواردی دیگر را هم درباره 
بروز هر فاجعه می توان برشمرد که احساسات جمعی ایرانیان را خسته و آزرده کرده است.

یکی از این موارد قابل  پیش بینی  و پیشگیری بودن این حوادث است. از حادثه مدرسه 
زاهدان با مسئولیت پذیری کارکنان مدرسه و استفاده از وسایل گرمایشی مناسب این سن 
و استفاده نکردن از کفپوش قابل اشتعال، می شد پیشگیری کرد.فاجعه دانشگاه آزاد واحد 
علوم و تحقیقات، در صورت تعطیل نکردن پروژه تله کابین، ساخته نشدن برخی دانشکده ها 
در ارتفاع بالا با شیب خطرناک و حداقل استفاده از وسایل حمل ونقل غیرفرسوده، قابل 
پیشگیری بود. این موارد در سایر کشورهای جهان، مابازا دارد که در اینجا به یک نمونه در 
ایالات متحده آمریکا اشاره می شود. در نوامبر 2016، تصادف اتوبوس مدرسه همیلتون 
در ایالت تنسی به دلیل بی احتیاطی راننده که سابقه رانندگی بی احتیاط و  خطرساز 
داشته بود، به کشته شدن شش دانش آموز انجامید.در این حادثه کیفرخواست دادگاه 
فدرال Chattanooga علیه مدرسه به سبب پیش بینی پذیری و  اجتناب پذیر  بودن حادثه 
صادر شد. در تمام نظام های حقوقی برای تبیین علل حوادث )غیر از حوادث طبیعی( 
علت حوادث ذیل رعایت نشدن الزامات، بی احتیاطی، قصور یا ترک فعل قرار می گیرند. در 
چنین مواردی نتیجه حوادث غیرعمد نیز شامل عنوان مجرمانه قلمداد شده و  مستلزم 
مسئولیت، رسیدگی به خطا و در نهایت مجازات عاملان خواهد بود.واقعیت این است 
وقتی باور عمومی این باشد که یک حادثه  پیش بینی پذیر است؛ آنگاه انتظار و مطالبه 
طبیعی مردم آن است که افرادی که با ترک فعل، قصور و سهل انگاری خود زمینه ساز 
بروز حادثه بوده  اند، شناسایی، معرفی و عزل شده و البته مطابق قانون با آنها برخورد 
شود.علت دیگری که تشدیدکننده ابعاد فاجعه است، مسبوق به سابقه بودن آنهاست. گویی 
نبود یادگیری سیاستی)Policy learning( از حوادث، خود به یک سیاست نهادینه در 
ساختار اجرائی تبدیل شده و به همین دلیل جامعه شاهد بروز حوادث و فجایعی است 
که پیش از آن مشابه آنها را دیده است. نکته دیگر این است که عموم مردم در شرایط 
تروماتیک و برانگیختگی عاطفی، انتظار احساس همدلی از سوی بدنه دولت و حاکمیت و 
به ویژه از سوی مسئولان مستقیم آن حادثه را دارند.برای مثال در حادثه اخیر دانشگاه آزاد 
در پیام های تکراری مسئولان این دانشگاه که در آن »طلب مغفرت«، »مسئلت صبر« و 
»ابراز تأثر و تألم« بیان شده است، این انتظار برآورده نمی شود و به این ترتیب، عموم مردم 
به جای احساس همدلی از پیام دهندگان احساس بیگانگی و حتی موضع گیری درباره 
آن را دارند.عذرخواهی مسئولان مستقیم، توبیخ و اخراج مقصران و پرهیز از پیام های 
تسلیت رسمی در کنار حضور مستقیم در حادثه همراه با ارائه توضیحات مکفی، در این 
حادثه و حوادث مشابه دیده نمی شود و عملا آنچه از سوی مسئولان در این مقاطع رخ 
داده، فرسنگ ها از خواست عمومی فاصله دارد.ریچارد نفیو در کتاب مهم »هنر تحریم« 
عنوان کرده که هدف تحریم ها »در هم شکستن استقامت روانی مردم یک کشور« است تا 
تحریم ها در کشور هدف، »احساس درد و ناکامی« ایجاد کند. این سخن به این معناست 
که ابزار تحریم برای شکستن روح و روان یک ملت و ازبین بردن تاب آوری جامعه طراحی 
شده است.تاب آوری اجتماعی همان مؤلفه ای است که ظرفیت تبدیل و تحول، تطبیق و 
سازگاری و توان مقابله با تنش های اجتماعی را میسر می کند؛ به ویژه در زمانی که جامعه 
به واسطه عوامل مختلف در معرض چالش های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی قرار گرفته 
است و در این شرایط برای عبور از بحران باید روی تاب آوری مردم سرمایه گذاری کرد.

با این وصف پیشنهاد عملی نگارنده بر اساس آنچه در بالا به آن اشاره ای مختصر شد، این 
است که مسئولان کشور هر آنچه را در شرایط طبیعی در واکنش به یک فاجعه انجام 
می داده  اند، در فضای تحریمی امسال و سال آینده، چندین برابر کنند. فراموش نکنیم راه 
عبور از تحریم ها افزایش استقامت روانی مردم است؛ نه اینکه با ناکارآمدی مجموعه های 
مختلف، مسئولان به دست خود استقامت روانی مردم را تخریب کنند.مردم این روزها 
غیر از موارد فوق الذکر با افزایش قیمت کالاهای اساسی، شوک های ارزی و جنگ روانی 
بدخواهان ایران مواجه هستند. افزایش تاب آوری جامعه در گرو اثبات عملی کارآمدی 

مسئولان در همه دستگاه های کشور است.

سیمای خطرپذیری
 زلزله در ایران 

بر مبنای زون بندی نقشه خطر زلزله آیین نامه 2800 
)ساخت و ساز مقاوم در برابر زلزله در ایران(، حدود 67 
درصد از مساحت سرزمینی ایران، در زون با خطر بالا و 

نزدیک به 9 درصد مساحت کشور پهنه با خطر بسیار بالای زلزله را در برمی گیرد. از 
این میان فقط 4.5 درصد سرزمین ما در پهنه با خطر کم واقع شده که اغلب آن نیز 
مناطق کویری و فاقد جمعیت و آبادانی و یا بسیار تُنُک جمعیتی است. براساس آمار 
سال 1395، جمعیت ایران حدود 80 میلیون نفر است که 59 میلیون و 146 هزار و 
847 نفر در شهرها و 20 میلیون و 730 هزار و 625 نفر در مناطق روستایی زندگی 
می کنند. تعداد شهرها بیش از 1240 و تعداد آبادی های بالای چهار نفر براساس آمار 
1395 حدود 53024 پارچه است.جمعیت 80 میلیونی ایران بر اساس آمار رسمی مرکز 
آمار ایران در 22 میلیون و 654 هزار و 591 واحد مسکونی سکنی گزیده اند که از این 
تعداد، 12 میلیون و 981 هزار و 961 واحد از تیپ ساختمانی اسکلت دار و بقیه در 
حدود 9 میلیون و 618 هزار و 611 واحد مسکونی از نوع فاقد اسکلت و بطور کلی فاقد 
استحکام لازم در برابر زلزله است. در نگاه کلی با تقسیم جمعیت بر تعداد واحد مسکونی 
بطور میانگین به عدد 3.52 نفر در واحد مسکونی می رسیم که برهمین اساس می توان 
گفت حداقل جمعیت ساکن در واحدهای فاقد اسکلت در کشور، حدود 34 میلیون نفر 
است. این اعداد بخودی خود گویای ریسک بالای زلزله در ایران است و ضرورت اقدامات 
بهسازی را آشکار بیان می کند. شاید بتوان گفت که اگر طرح های عمران روستایی و 
طرح بازآفرینی شهری در کشور به یک امر مستمر مبدل شود، امکان تحول جدی در 
کاهش میزان ریسک لرزه ای کشور فراهم آید.ویرایش چهارم و حاضر آیین نامه 2800 
که لازم الاجراء در طراحی ساخت و ساز مقاوم در برابر زلزله در کشور است، در پیوست 
خود آخرین ویرایش نقشه پهنه بندی خطر زلزله را دارد که مهندسان، شتاب زلزله مبنای 
طراحی خود را به استناد آن انتخاب می کنند.این نقشه، ایران زمین را به 4 پهنه با خطر 
بسیار بالا، خطر بالا، متوسط و کم تقسیم کرده است. نقشه پهنه بندی خطر زلزله ایران 
در طراحی ساختمان بسیار مهم است و باید اذعان کرد که دارای اعتبار بالایی است.تجربه 
زلزله های متعدد رخ داده در فلات ایران نشان داده است که ساختمان های بنا شده بر 
مبنای آیین نامه، آزمون موفقی را داشته اند و مسلم است که به مرور زمان نیز این نقشه 
و محتوای آیین نامه، تدقیق و تکمیل تر شده و می شود. مبنای تهیه نقشه پهنه بندی 
خطر زلزله، داده های شتابگاشتی است که توسط بیش از 1100 ایستگاه شتابنگاری در 
کشور با مسئولیت شبکه شتابنگاری مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی اداره می 
شود و ضرورت توسعه و بروز کردن ایستگاه های آن بطور ملموس حس می شود. بعضی 
از دستگاه های این شبکه قدیمی و فاقد امکان ارسال برخط اطلاعات هستند که این امر 
در موقع رخداد زلزله، کاستی بزرگی تلقی می شود و این گویای ریسک بالای زلزله در 

ایران بوده و اقدامات بهسازی را در کشور ضروری کرده است.
* عضو هیات علمی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی

حمیدرضا ترقی: 

احزاب به جای افراد باید تعیین کننده باشند 
عضو ارشد حزب موتلفه اسلامی  گفت :مفهوم دولت و مجلس حزبی این است که به 
سمت انتخابات حزبی نه انتخاب اشخاص برویم، یعنی اصل در انتخاب افراد نباشد بلکه 

احزاب به جای شخصیت افراد تعیین کننده باشند.
»حمیدرضا ترقی«  اظهارداشت :تغییر و تحولات در ساختار این حزب موضوعی درون 
حزبی است و نمی توان تا زمان نهایی شدن در مورد آن سخن گفت. این عضو ارشد حزب 
موتلفه اسلامی و نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی در خصوص 
اینکه تشکیل مجلس و دولت حزبی به چه معناست، گفت: مفهوم دولت و مجلس حزبی 
این است که به سمت انتخابات حزبی نه انتخاب اشخاص برویم، یعنی اصل در انتخاب 
افراد نباشد بلکه احزاب به جای شخصیت افراد تعیین کننده باشند.وی افزود: افرادی 
که پشتوانه حزبی دارند و از یک ظرفیت حزبی برای کار و برنامه شان برخوردارند یک 
عقلانیت حزبی پشتیبان آنها است، این موضوع هم در مجلس و هم در ریاست جمهوری 
صادق است. این افراد باید در لیست قرار بگیرند. ترقی تاکید کرد: ممکن است این افراد 
خیلی شناخته شده نباشد اما وابسته به حزب باشند و البته عنصر حزبی می شوند و حزب 

پاسخگوی اعمال و رفتار آنها است.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

هیچ وقت به اس پی وی دل نبستیم 
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره کانال مالی که از سوی سوئیس به منظور تامین 
کالاهای بشردوستانه راه اندازی شده است و این که آیا در این خصوص مشورتی با ایران 
شده است و راه اندازی این کانال می تواند پیوستن به اس پی وی را از دستور کار خارج 
کند، گفت: این دو به هم ارتباط ندارد ما از روزی که مذاکرات با اروپایی ها آغاز کردیم 

ساعت های متمادی روی این سازوکار کار کارشناسی شده است.
»بهرام قاسمی« روز دوشنبه در نشست خبری خود   با بیان این که در حوزه سیاست 
نمی توانید به هیچ امیدی 100 درصدی داشته باشید، تصریح کرد: ما اهداف خود را به 
طرق مختلف دنبال می کنیم و ما هیچ وقت به اس پی وی دل نبستیم و سرنوشتمان را 

با آن گره نزنیم اگرچه اگر این سازوکار شکل بگیرد می تواند کار تاریخی و موثری باشد.
وی خاطرنشان کرد: ما با بسیاری از کشورها برای مبادلات و کارهای تجاری به 
خصوص اقلام مشخص کار کرده ایم و مکانیسم هایی را برای آن تعریف کردیم که علاقه 
نداریم درباره این کشورها و تفاهمات علنی صحبت کنیم چرا که می دانیم معاندین و 

آمریکا به دنبال قطع این کانال ها و برخورد با منافع ایران در هر کجای جهان هستند.
این دیپلمات عالیرتبه تصریح کرد: در کنار سازو کار مالی با اروپا ، ابزارها و راهکارهای 
مختلف دیگری با کشورهای دیگر چه در حوزه آسیا و چه برخی کشورهای اروپایی مثل 
سوئیس ارتباط داریم .درعین حال ما هیچ وقت به هیچ نقطه مشخص امید نبسته ایم و 

آنچه برای ما مهم است تامین منافع و مصالح مردم و مصالح کشور است. 
* گفت و گو هیاتی از طالبان با عراقچی 

خبرنگاری پرسید گفته می شود بعد از سفر دبیر شواری عالی امنیت ملی به افغانستان 
هیاتی از طالبان به ایران سفر کرد، آیا حضور این هیات را در تهران تایید می کنید؟ 
سخنگوی وزارت امور خارجه نیز ضمن تایید این سفر، اظهارداشت: بعد از سفر »علی 
شمخانی« و دیدارهایی که در افغانستان انجام و اخبار آن منتشر شد، روز گذشته هیاتی 
از طالبان در تهران بود.قاسمی یادآور شد: این هیات مذاکرات و گفت و های مفصلی 
را با هیات ایرانی به ریاست عراقچی انجام داد. وی ادامه داد: با توجه به این که بیش از 
50 درصد از خاک افغانستان در اختیار طالبان است و باتوجه به وجود ناامنی، بی ثباتی 
و مشکلاتی که در داخل این کشور وجود دارد، آنها تمایل به مذاکره با ایران داشتند و 
مذاکرات با اطلاع دولت افغانستان انجام شد.سخنگوی دستگاه دیپلماسی ، هدف اصلی 
این مذاکرات را یافتن راهکار و زمینه های تسهیل کننده برای کمک و مساعدت به 
گفت و گوهای بین گروه های افغانستانی و دولت این کشور برای پیشبرد روند صلح در 
این کشور ذکر کرد.قاسمی افزود: جمهوری اسلامی ایران با توجه به مرزهای طولانی 
با افغانستان و پیشینه فرهنگی و تاریخی به عنوان یک نقش آفرین مهم در منطقه که 
صلح، ثبات و امنیت را برای منطقه جستجو می کند بعد از مذاکرات با دولت افغانستان 
این علاقه مندی را برای ورود به این مذاکرات داشت تا بتواند به سهم خود نقش اساسی 
و مهم تری را در ایجاد ثبات وا منیت در افغانستان ایفا کند. این یک گامی است که 
اهداف آن مشخص است.قاسمی در پاسخ به سوال دیگری درباره گفت و گوها با طالبان 
اظهارداشت: ما تنها کشوری نیستیم که با طالبان صحبت کردیم بسیاری از کشورهای 
اروپایی، کشورهای منطقه و دیگر کشورها با طالبان مراوداتی دارند.وی افزود: شرایط 
منطقه و افغانستان و نقش ما به عنوان یک بازیگر سازنده که برای آن امنیت منطقه بسیار 
مهم است و مردم منطقه در سالیان گذشته به آن آشنا و واقف هستند، فکر می کنم 
تاثیر بهتر و بیشتری برای کمک به مردم افغانستان داشته باشد و در این چهارچوب این 
صحبت ها انجام شد و ادامه خواهد داشت. قاسمی در پاسخ به سوالی درباره اهداف برجام 
و این که گفته می شود اهداف برجام اقتصادی نبود،گفت: مذاکرات هسته ای موضوعات 
مختلفی را دنبال می کرد و بر اساس سوالات گوناگونی که در این باره مطرح می شود 
می توان پاسخ های مختلفی درباره اهداف برجام ارائه کرد. وی رفع تحریم مباحث سیاسی 
و اقتصادی و امنیتی را از جمله اهداف برجام عنوان کرد و ادامه داد: فکر می کنم بعد از 
سال ها همگان بر سر اهداف برجام و چگونگی رسیدن به این اهداف و آثار آن و همچنین 

وضعیت برجام پس از خروج آمریکا به نتیجه رسیده اند.  

جهانگیری با اشاره به ظرفیت کم نظیر سواحل مکران تاکید کرد؛

لزوم تسریع در توسعه سیستان و بلوچستان
معاون اول رئیس جمهور گفت: باید پروژه های مصوب در سفر مقام معظم رهبری و 
وعده های داده شده از سوی رئیس جمهور برای توسعه سیستان و بلوچستان به سرعت 
محقق شوند.اسحاق جهانگیری  ظهر دیروز در جلسه ستاد توسعه سواحل مکران با 
اشاره به ظرفیت کم نظیر سواحل مکران برای توسعه استان های سیستان و بلوچستان 
و هرمزگان، گفت: سواحل مکران باید به نقطه ای کانونی برای توسعه و رفع محرومیت 
از این دو استان تبدیل شود.اسحاق جهانگیری با اشاره به وجود محرومیت در استان 
سیستان و بلوچستان و فاصله زیاد شاخص های توسعه در این استان با سایر استان های 
کشور، افزود: حل مسائل استان سیستان و بلوچستان نیازمند طرحی نو و نگاهی ملی 
است و این موضوع باید در دستور کار همه دستگاه های اجرایی قرار گیرد.وی همچنین 
با اشاره به تدوین طرح جامع برای توسعه سواحل مکران و برنامه ریزی برای اجرای چند 
پروژه بزرگ در این منطقه، گفت: برنامه ها و پروژه های خوبی برای اجرا در این منطقه تهیه 
شده است که می تواند به توسعه سواحل مکران کمک کند.جهانگیری افزود: برای توسعه 
سواحل مکران باید همه جوانب نظیر مسائل زیست محیطی و مسائل اجتماعی دیده 
شود و سیاست روشن و دقیقی برای اجرای طرح جامع توسعه سواحل مکران تدوین 
شود.معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید پروژه های مصوب در سفر مقام معظم 
رهبری به استان سیستان و بلوچستان و نیز قول ها و وعده های داده شده از سوی رئیس 
جمهور محترم برای توسعه این استان به سرعت محقق شوند، گفت: باید با برنامه ریزی 
دقیق و سیاست گذاری صحیح، ضمن اجرای پروژه ها و عمل به وعده های داده شده، 

نسبت به محرومیت زدایی و توسعه استان اقدام شود.

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

منعی برای بررسی لوایح چهارگانه وجود ندارد
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
منع حاکمیتی برای بررسی لوایح چهارگانه وجود ندارد، گفت: با احساسات مردم نباید 
بازی کرد زیرا اگر حاکمیت مخالف بررسی لوایح چهارگانه بود، قطعا این لوایح از دستور کار 
نهادهای مختلف خارج می شد.حشمت الله فلاحت پیشه طرح اظهاراتی در مورد کلیت 
تصویب لوایح چهارگانه را یادآور شد و گفت: در نظام جمهوری اسلامی ایران اگر قانون 
یا هر اقدامی منع حاکمیتی داشته باشد، این منع حتما کار مذکور را متوقف می کند، لذا 
ادامه بررسی لوایح چهارانه توسط نهادهای مختلف به معنای عدم وجود منع حاکمیتی 
است.وی در توضیح روند بررسی لوایح چهارگانه مرتبط با FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، گفت: بعد از فوت آیت الله هاشمی شاهرودی جلسات در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تشکیل نشده است، اما پیش از این اتفاق، یک جلسه در صحن مجمع 
برای بررسی ایرادات لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی برگزار و ماده یک لایحه مطرح 
و بررسی شد. نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: پیش 
از این اظهاراتی در مورد ارجاع مجدد لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی به مجلس 
برای رفع ایرادات مطرح شده بود، اما به نظر می رسد این موضوع منتفی است لذا لایحه 
پس از بررسی تمام مواد در مجمع تشخیص مصلحت نظام تعیین تکلیف خواهد شد.وی 
افزود: موادی از لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مقابله با تامین 
مالی تروریسم )CFT( به جهت اصرار مجلس و مخالفت شورای نگهبان نیز به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده بود که بعد از بررسی لایحه اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی در دستور کار مجمع تشخیص مصلحت قرار می گیرد.فلاحت پیشه یادآور شد: 
البته برخی از مواد لایحه CFT که پیش از این در مجلس اصلاح شده بود، مجدد مورد 
ایراد شورای نگهبان قرار گرفت لذا به زودی با هدف تامین نظر شورای نگهبان در دستور 

کار کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس قرار می گیرد.

وزارت اطلاعات اعلام کرد

انهدام شبکه مفسدان اقتصادی ارز دولتی
وزارت اطلاعات اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان )عج( در استان کردستان، 
شبکه ای از مفسدان اقتصادی و سوء استفاده کنندگان ارز دولتی را شناسایی، منهدم و 

11 نفر از عناصر اصلی آن را دستگیر کردند.
براساس اطلاعیه وزارت اطلاعات، سربازان گمنام امام زمان )عج( در استان کردستان با 
هوشیاری و اقدامات به هنگام، پیچیده و گسترده اطلاعاتی شبکه ای از مفسدان اقتصادی 
و سوء استفاده کنندگان ارز دولتی را شناسایی، منهدم و 11 نفر از عناصر اصلی آن را 
دستگیر کردند.وزارت اطلاعات در این اطلاعیه تاکید کرد: در شرایط حساس اقتصادی 
و لزوم برنامه ریزی دقیق در استفاده از ذخایر ارزی، این شبکه معادل چهار هزار و 700 
میلیارد تومان ارز دولتی را به بهانه واردات کالاهای ضروری مردم از کشور خارج و در 
برخی از کشورها سرمایه گذاری کردند که با هوشیاری سربازان گمنام امام زمان )عج( 
در دام افتادند.در این اطلاعیه وزارت اطلاعات تصریح کرد: این شبکه ارز مورد اشاره را 
با استفاده از کارت های بازرگانی شرکت های صوری و با جعل پیش  فاکتور برای ثبت 
سفارش واردات کالاهای ضروری و همچنین با پرداخت رشوه از بانک های مختلف 
دریافت کرده است و با عدم انجام تعهدات ارزی و استفاده از ترفندهای مختلف، مانع از 
اجرای اقدامات قانونی بانک ها در پیگیری اعتبارات ارزی شدند. وزارت اطلاعات در این 
اطلاعیه به عموم مردم ایران توصیه کرد موارد سوء استفاده مالی به ویژه درحوزه ارز دولتی 
را از طریق تلفن 113 به ادارات کل اطلاعات استان خود اطلاع دهند تا با اقدام به موقع 

از گسترش آثار سوء اقدامات مجرمانه جلوگیری شود.

تاکید  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
کردند: فلسطین با قدرت خواهد ماند و به 
لطف الهی در آینده نه چندان دور، پیروزی 

نهایی ملت فلسطین محقق خواهد شد.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت 
الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح روز )دوشنبه( در دیدار آقای زیاد 
النَخاله دبیرکل جهاد اسلامی فلسطین 
فلسطین  تأکید کردند:  و هیأت همراه 
با قدرت خواهد ماند و به لطف الهی در 
آینده نه چندان دور، پیروزی نهایی ملت 

فلسطین محقق خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
به یک معادله روشن در قضیه فلسطین 
گفتند: براساس این معادله اگر مقاومت 
کنید پیروز خواهید بود و اگر مقاومت 
نکنید پیروزی نخواهید داشت اما به فضل 
الهی، مردم فلسطین در مبارزه با رژیم 
صهیونیستی تاکنون مقاومت کرده و پیروز 
افزودند:  اسلامی  انقلاب  رهبر  اند.  بوده 
پیروزی مردم فلسطین در سالهای اخیر، 
در  تشکیل حکومت  توانایی  معنای  به 
تل آویو نبوده است که البته این موضوع 
نیز به فضل پروردگار محقق خواهد شد، 

که  است  بوده  این  اصلی  پیروزی  بلکه 
رژیم صهیونیستی که ارتش های عربی 
نتوانستند آن را شکست دهند، به وسیله 
مردم فلسطین و گروههای مقاومت به 
پیروزی های  الهی  اذن  به  و  درآمد  زانو 

بزرگ تری نیز خواهید داشت.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان 
کردند: رژیم صهیونیستی که در دو جنگ 
برهه ای  با گروههای مقاومت، در  قبلی 
بعد از 22 روز و در برهه ای دیگر بعد از 8 
روز درخواست آتش بس کرد، در آخرین 
درگیری، بعد از 48 ساعت خواستار آتش 
بس شد و این، یعنی به زانو درآمدن رژیم 

غاصب صهیونیستی.رهبر انقلاب اسلامی، 
این اتفاقات را بسیار مهم و از الطاف الهی بر 
شمردند و تأکید کردند: علت پیروزی های 
مستمر ملت فلسطین در سالهای اخیر، 
ایستادگی و مقاومت بوده است در آینده 
و تا زمانی که مقاومت وجود داشته باشد، 
روند افول و زوال رژیم صهیونیستی ادامه 

خواهد داشت.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
به فشارهای سنگین جبهه استکبار به 
جمهوری اسلامی ایران گفتند: این فشارها 
هرگز موجب نخواهد شد تا ما از وظیفه 
الهی، دینی و عقلانی خود در حمایت از 

فلسطین منصرف شویم.
رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری 
از سخنان خود با تمجید از مقاومت و 
مبارزات جهاد اسلامی فلسطین، شفای 
هرچه زودتر آقای دکتر رمضان عبدالله 
دبیر کل سابق جهاد اسلامی را از خداوند 

متعال مسألت کردند.
در این دیدار آقای زیاد النَخاله دبیرکل 
جهاد اسلامی فلسطین نیز ضمن ارائه 
فلسطین  تحولات  آخرین  از  گزارشی 
اشغالی و توانایی ها و آمادگی های بالای 
گروههای مقاومت گفت: مردم غزه با وجود 
همه فشارها، در مقابل رژیم صهیونیستی و 
طرح موسوم به »معامله قرن« ایستاده اند 
که نمونه بارز آن استمرار تظاهرات هفتگیِ 

»جمعه بازگشت« است.
اخیر  پیروزی  به  همچنین  وی 
مقاومت اسلامی فلسطین در مقابل رژیم 
صهیونیستی و درخواست این رژیم برای 
آتش بس بعد از 48 ساعت، اشاره کرد و 
افزود: امروز توانایی ها و قدرت مقاومت 
اسلامی فلسطین بیش از هر زمان دیگر 
است، به گونه ای که اگر جنگی رخ دهد، 
تل آویو و همه شهرها و شهرک های رژیم 
صهیونیستی در تیررس هزاران موشک 

مقاومت قرار خواهند داشت.

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
»کوتاهی مسئولان آموزش و پرورش زاهدان و مدیران و مسئولان مدرسه اسوه حسنه 
زاهدان در حادثه آتش سوزی محرز است«، گفت که درباره حادثه دلخراش دانشگاه آزاد 

مسئولان این دانشگاه پاسکاری نکنند و به دنبال برطرف کردن اشکالات باشند.
محمد رضا عارف ر توضیح اقدامات کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی در بررسی ابعاد حادثه آتش سوزی مدرسه زاهدان اظهار کرد: بعد از بروز حادثه، 
هیاتی از کمیسیون آموزش سفری به زاهدان داشته و در آن ضمن بازدید از محل وقوع 
حادثه با مسئولان مربوطه صحبت کردیم بعد از آن یک جلسه در کمیسیون برای ارائه  
گزارش تشکیل شد.وی افزود: روز گذشته کمیسیون جلسه ای دیگر را با حضور وزیر 
آموزش و پرورش برگزار کرد که جمع بندی حکایت از قصور اداره کل آموزش و پرورش 
دارد.عارف توضیح داد: طبق گزارش ارائه شده جابه جایی مدرسه بدون اطلاع آموزش و 
پرورش استان بوده است، جالب اینجاست که ناحیه 2 آموزش و پرورش زاهدان در فاصله 
300 متری این مدرسه واقع شده بود، اما اطلاعی از جابه جایی نداشت. از طرف دیگر در 
روز حادثه مدیر و معاون مدرسه حضور نداشتند. اتفاقی که در زنگ تفریح رخ داده و حتی 
معلم هم در داخل مدرسه نبوده است.وی افزود: در این مدرسه یک اتاق را پارتیشن بندی 
کرده و هفت دانش آموز کلاس اول را در قسمتی از این اتاق جا داده بودند که ورود و 
خروج آنها به زحمت انجام می شد که طبق گفته نمایندگان آنها برای جابه جایی بخاری 
نفتی مجبور بودند که بخاری را کج کنند. تمامی شواهد و گزارشات حکایت از کوتاهی 
مسئولان آموزش و پرورش و مدیران و مسئولان مدرسه دارد که جمع بندی کمیسیون 
برخورد با متخلفان است، اعم از آنهایی که نقش نظارتی داشته یعنی مسئولان ناحیه و 
آموزش و پرورش استان و اعم از مدیران و مسئولان مدرسه که باید با آنها هم به صورت 
جدی برخورد شود.وی تاکید کرد: قرار شد وزیر آموزش و پرورش ظرف یک هفته 
گزارشی از اقدامات انجام شده را به کمیسیون ارائه کند. کمیسیون هم به استناد ماده 45 

آیین نامه گزارشی را در صحن مجلس شورای اسلامی قرائت می کند.

چند 10 هزار بخاری نفتی نامطمئن در مدارس کشور وجود داردوی افزود: بر این 
اساس قرار شد که وزارت آموزش و پرورش پیشنهادات خود را برای ایمن سازی مدارس 
و نوسازی مدارس فرسوده به کمیسیون آموزش ارائه دهد تا کمیسیون در زمان بودجه 
آن را لحاظ کند، چون متاسفانه در بسیاری از استان ها همچون سیستان و بلوچستان و 
تهران درصد مدارس فرسوده به بالای 35 درصد می رسد که وضعیتی نگران کننده است. 
باید نوسازی مدارس در اولویت آموزش و پرورش قرار گیرد و دولت و مجلس شورای 
اسلامی هم آن را دنبال کنند.وی یادآور شد: در حال حاضر چند 10 هزار بخاری نفتی 
نامطمئن وجود دارد که باید آنها را با بخاری های ایمن و استاندارد جایگزین کرد. قرار است 
وزیر آموزش و پرورش ظرف دو هفته تمامی پیشنهادات را ارائه کند.رییس کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در مورد بررسی های این کمیسیون درباره 
دانشگاه آزاد، گفت: به محض وقوع حادثه دانشگاه آزاد کمیته ای مامور بررسی این حادثه 
شد، در همان ساعات اولیه تعدادی از نمایندگان در محل حادثه حضور پیدا کردند. بنده 
هم در بیمارستان با تعدادی از آسیب دیدگان ملاقات کردم. این حادثه دلخراش تاسف بار 
است. ما با خانواده های داغدار تماس گرفته و به آنها تسلیت گفتیم ولی به هرحال هیچ 
توجیهی برای این حادثه وجود ندارد.عارف با اشاره به حضور رییس دانشگاه آزاد در جلسه 
فردای این کمیسیون گفت: قرار است رییس دانشگاه آزاد گزارشی را به کمیسیون ارائه 
کند البته که برخورد با خاطیان ضروری است. انتظار ما این است که در دانشگاه آزاد در 
مواجهه با این حادثه پاسکاری صورت نگیرد، به هر حال مدیران فعلی این دانشگاه مسئول 
هستند. وقتی مسئولیت می پذیرند باید آگاهانه باشد و شرایط را درک کرده و اشکالات 
را سریع برطرف کند.وی یادآور شد: استفاده از وسائل نقلیه غیراستاندارد و نامطمئن 
توجیه پذیر نیست که ظاهرا بعضی از این وسائل از چند سال گذشته معاینه فنی نداشته 
است. معاینه فنی اتوبوس حادثه آفرین مربوط به سال 91 بوده که نتیجه آن بروز این اتفاق 
تلخ است.وی در پایان به خانواده های داغ دیده در دو حادثه دلخراش آتش سوزی مدرسه 

زاهدان و دانشگاه آزاد علوم تحقیقات تسلیت گفت.

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار دبیر کل جهاد اسلامی فلسطین:

پیروزی نهایی ملت فلسطین محقق خواهد شد

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات  مجلس شورای اسلامی :

مسئولان دانشگاه آزاد در مواجهه با حادثه پاسکاری نکنند

اخبــار سرمقاله

خبــر

یادداشت

رییس جمهوری با بیان اینکه برخی تنها اقدام دولت 
یازدهم را در برجام خلاصه می کنند، گفت: برجام یکی 
از خیرات دولت یازدهم است که حسنه آن مداوم بوده 
و برای همیشه باقی می ماند و مانند کار خیری است که 
پایان ندارد اما نباید آن را تنها اقدام دولت یازدهم دانست.

حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« روز 
دوشنبه در نشست مشترک با وزیر و مدیران ارشد وزارت 
نیرو با تقدیر از کارکنان این وزارتخانه در بخش صنعت آب 
و برق، اظهار داشت: همه مردم می دانند که مسئله آب و 
برق دو مسئله بسیار حساس، زیربنایی و حیاتی است.

روحانی با تاکید بر این که فرهنگ درست مصرف کردن 
و عمل صالح در آب و برق را باید به همگان نشان دهیم، 
خاطرنشان کرد: هنگامی که برای جلساتی خدمت رهبر 
معظم انقلاب حاضر می شویم و از اتاقی به اتاق دیگر جابجا 
می شویم، ایشان بلافاصله برق اتاق را خاموش می کنند و 
ما باید به کار درست عادت کنیم. وی با بیان این که 
هنگامی که عمل 81 میلیون نفر در کشور درست شود،  
اثرات بسیار بزرگی در کشور خواهد داشت، بیان کرد: 
همه مردم باید در این زمینه کمک کنند تا با گذراندن 
آموزش های مورد نیاز، مقدار لازم از برق و آب استفاده 
کنیم. وی تصریح کرد: سیستم های هوشمند می  توانند 
در این زمینه به کشور کمک کنند و می توان به منازل 
دارای این سیستم ها مشوق هایی ارایه کرد و تخفیف هایی 
قایل شد تا مردم برای استفاده از سیستم های هوشمند 
تشویق شوند. رییس جمهوری همچنین از بخش صنعت 
نیز خواست تا در این زمینه به کمک کشور بیایند و در 
فصل تابستان و زمان پرمصرف مصرف با سیستم های 

سرمایشی مناسب به مصرف بهینه کمک کنند. 
* باید واقعیت ها را برای مردم توضیح بدهیم

روحانی اظهار داشت: دلیل اینکه اقدامات دولت بیان 
و بازگو نمی شود این است که رسانه ها آنها را عنوان 
نمی کنند و صدا و سیمای کشور بین مکروه، واجب، 
مستحب و حرام گاهی دچار مشکل می شود و تصور 
می کند که تعریف از دولت، مکروه است در حالی که این 
اقدام مستحب و یا واجب است.رئیس جمهوری تأکید 
کرد: باید واقعیت ها را برای مردم توضیح بدهیم که چه 
اقداماتی انجام شده است.روحانی تصریح کرد: در بخش 
های آب، برق، گاز، راه، ارتباطات، بهداشت و درمان و 
آموزش و پرورش در روستاها، اقدامات بسیار تأثیرگذار 
و گسترده ای انجام گرفته است.رییس جمهوری گفت: 

امروز با تلاش مردم و مسئولان در گندم به خودکفایی 
رسیده ایم و در بنزین در آستانه خودکفا شدن هستیم و 
در گازوئیل و گاز نیز به خودکفایی رسیده ایم.وی با بیان 
اینکه در سالیان گذشته هنگامی که در زمستان نیاز به 
واردات گاز پیدا کردیم، یکی از کشورها قیمت گاز را 9 
برابر افزایش داد و ما چون مجبور بودیم، قیمت آن را 
پرداخت کردیم، اما با تلاش هایی که در این دولت انجام 
گرفت، سال گذشته زمانی که همان کشور گاز را به روی 
ما قطع کرد، هیچ اعتنایی نکردیم و خود آنها به دنبال این 
بودند که چرا برای وصل شدن گاز اقدامی نمی کنیم و این 

اثر خودکفایی و خوداتکایی است.
* باید روی پای خود بایستیم

رییس جمهوری اظهار داشت: هنگامی که ما روی 
پای خود می ایستیم، هیچ کس نمی تواند به ما زور بگوید؛ 
ما تصور می کنیم که فقط آمریکا زورگویی می کند، اما 
حقیقت این است که اگر نیازمند شویم، حتی کشورهای 
فقیر و کشوری که برای آن فداکاری هم کرده ایم، شروع به 
زورگویی می کند.روحانی تأکید کرد: احتیاج و نیاز گاهی 
یک قدرت بزرگ را در هم می شکند و این نشان می دهد 
که ما باید روی پای خود بایسیتم.رییس جمهوری با بیان 
اینکه امروز خوشبختانه در آب و برق و سدسازی و ساخت 
نیروگاه، روی پای خود ایستاده ایم و خودکفا شده ایم و به 
دیگر کشورها نیز خدمات فنی و مهندسی ارایه می کنیم، 
گفت: امروز باید تلاش کنیم تا مردم در زندگی روزمره 

خود دچار مشکل نشوند.
* شیوه های کشاورزی را باید تغییر دهیم

روحانی با اشاره به اینکه تابستان به دلیل افزایش 
مصرف می تواند برای مردم و تلاشگران در وزارت نیرو 
ایام سختی باشد، اظهار داشت: باید در راستای اصلاح 
فرهنگ مصرف تلاش و از هدررفت ها جلوگیری کرد و 
با کشت فراسرزمینی و اصلاح بذر، شیوه های کشاورزی 
را تغییر دهیم.رییس جمهوری اضافه کرد: امروز به گفته 
وزیر جهاد کشاورزی برخی از بذرها از خارج از کشور وارد 
می شود و دلیل آن این است استفاده از این بذرها می تواند 
تولید محصول را تا 3 برابر افزایش دهد و برخی بدون 
اینکه با مسایل آشنا باشند، فقط عنوان می کنند که چه 
نیازی دارد که بذر را از خارج وارد کنیم.روحانی به فرایند 
تولید گوشت مرغ و خوراک آن اشاره کرد و افزود: گاهی 
نیاز داریم که برای جلوگیری از مرگ و میر و افزایش 
گوشت آوری و سلامت محصول، برخی نیازها را از خارج 

تأمین کنیم.
* بدنبال توسعه دیپلماسی برق هستیم

رییس جمهوری با اشاره به اینکه امروز در بخش برق 
به دنبال توسعه دیپلماسی برق هستیم، گفت: این اقدام 
بسیار بزرگی است که می توانیم برق را به دیگر کشورها و 
همسایگان صادر کنیم و اینکه بتوانیم برق را با منطقه و 
دیگر کشورها تبادل کنیم و بتوانیم به راحتی به شبکه های 

بزرگ آسیا و اروپا وصل بشویم نیز حائز اهمیت است.
روحانی با بیان اینکه هیچ دولتی در بخش آب به اندازه 
دولت یازدهم سرمایه گذاری نکرده است و بالاترین بودجه 
در این بخش تخصیص یافته است، افزود: در بخش برق 
هم در دولت یازدهم سرمایه  گذاری بسیار خوبی صورت 
گرفت به گونه ای که بیش از 9 هزار مگاوات افزایش 
ظرفیت در تولید برق داشته ایم و از 70 هزار مگاوات به 
بیش از 80 هزار مگاوات ظرفیت نصب شده رسیده است 
و تا آخر سال هم 12 هزار مگاوات به آن اضافه خواهد 
شد و علاوه بر آن با کاهش تلفات و هدررفت برق 2500 
مگاوات دیگر هم به آن افزوده خواهد شد.رئیس جمهوری 
اظهارداشت: کاری که دولت یازدهم و دوازدهم در بخش 
آب در غرب کشور انجام می دهد و اقداماتی که در زمینه 
کشاورزی، سدسازی و تونل انجام می شود، بی نظیر است.

روحانی توضیح داد: مهار 5.6 دهم میلیارد مترمکعب 
آب در بخش های غربی و انتقال آن به مناطق گرمسیری 
اقدام بزرگ و افتخاری برای وزارت نیرو و دولت است.

رییس جمهوری از تلاش های دولت های گذشته هم که 
پس از انقلاب نیز تشکر کرد و افزود: در دولت یازدهم 
و دوازدهم اقدام فوق العاده ای به ثمر رسید که باید این 

اقدامات برای مردم توضیح داده و تشریح شود.
* سواحل مکران را باید آباد کنیم

وی تاکید کرد: باید سواحل جنوب و سواحل مکران 
را که اهمیت زیادی دارد آباد کنیم و این کار با آب و 
برق امکان پذیر است و می توانیم با احداث نیروگاه های 
کوچک  نیروگاه های  برخی  از  استفاده  و  خورشیدی 
اتمی، انرژی پاک را به این مناطق ببریم.رییس جمهوری 
همچنین با اشاره به ضرورت تلاش در راستای توسعه 
الکترونیک  دولت  توسعه  با  گفت:  الکترونیک،  دولت 
می توانیم تمامی قبض هایی که صادر می شود را تبدیل 
به قبوض الکترونیکی بر روی تلفن همراه مردم کرده و با 
این اقدام در هزینه هایی که صرف چاپ و توزیع قبوض 

مختلف می شود، صرفه جویی بالایی داشته باشیم.

رئیس جمهور در جمع مدیران ارشد وزارت نیرو؛

حسنات برجام برای همیشه باقی می ماند

فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی گفت: ما برای عملیات 
کربلای چهار سرمایه گذاری کرده بودیم 
و آن را به عنوان یک عملیات اصلی انجام 
دادیم اما با توجه به اجرای زودهنگام 
عملیات کربلای پنج، دشمن کربلای 
چهار را یک عملیات فریب توصیف کرد.

سلیمانی«  »قاسم  سرلشگر  سردار 
»حالا خورشید«  تلویزیونی  برنامه  در 
کربلای  عملیات  بررسی  عنوان  با  که 
4 با حضور محسن رضایی دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام برگزار شد، در 
گفت و گوی تلفنی افزود: بعد از موفقیت 
عملیات کربلای 5 دشمن تصور کرد، 

کربلای 4 عملیات فرعی ما بوده است.
عملیات  فقط  کرد:  تصریح  وی 
کربلای 4 نبود که به موفقیت نرسید، 
عملیات رمضان و والفجر مقدماتی هم 

بودند که کارهای بسیاری برای آنها انجام 
داده بودیم، اما به نتیجه نرسیدند. 

وی توضیح داد: آقای رضایی دستور 
عملیات داد اما این یک تصمیم شخصی 
نبود؛ ما در همه عملیات ها درصدی از 
لو رفتگی را داشتیم، مثلا در یکی از 
آب  وارد  غواص های  وقتی  عملیات ها 
شدند همان زمان دشمن نورافکن روی 
آب انداخت. فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی با بیان این که 
با منطق لو رفتن نمی توان مانع یک 
عملیاتی شد که چندین ماه برای آن 
تدبیر شده است، اظهارداشت: عملیات 
های خرمشهر و بیت المقدس نیز لو 
بعد  دانست  می  دشمن  بودند،  رفته 
از عملیات فتح المبین ما قصد انجام 
عملیاتی جدید را داریم، در شب عملیات 
فتح المبین شبی تا پای عملیات رفتیم 

و برگشتیم زیرا دشمن در جبهه شوش 
قبل از حمله به ما حمله کرد. سرلشگر 
سلمیانی تصریح کرد: اگر می خواستیم 
تصمیم  عملیات  رفتن  لو  مبنای  بر 
گیری کنیم هیچ عملیاتی قابل اجرا 
نبود، بسیاری از تصمیم در آن زمان در 
چارچوب ابهام، ترس و نگرانی گرفته می 
شد. وی افزود: فرماندهان عراقی زمانی 
غافلگیر  پنج  کربلای  عملیات  در  که 
شدند در تحلیل هایی که ارائه می دادند، 
می گفتند که ایران کربلای چهار را برای 

فریب اجرا کرد. 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی با بیان این که برخی 
بحث هایی که اخیرا درباره جنگ منتشر 
شد دل خانواده شهدا را به درد آورد، 
اظهارداشت: آقای محسن رضایی حق 
بزرگی به گردن همه مردم ایران و همه 

ما دارد و طراح عملیات های مهمی بودند 
که اغلب آنها موفق بود. 

وی تصریح کرد: ما در جنگ یک 
فرمانده داشتیم و آن هم امام عزیز بود، 
نباید در یک موضوعی که بیان می شود 
فردی که رمز موفقیت ما در هشت سال 

دفاع بوده مورد شماتت قرار بگیرد. 
فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی اظهارداشت: من همه 
جهاد ها را دیدم، هیچ جهادی به پاکی 
جهاد ما نیست؛ ما حرف های بسیاری 
برای دفاع از هشت سال دفاع مقدس با 
رهبری بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی 
داریم؛ دفاع مقدس به اندازه کافی منطق 

دارد.
برخی  داد:  ادامه  سلیمانی  سردار 
دوستان ما مانند شهید حسن باقری 

نقش ارزنده ای در دفاع مقدس داشتند.

سردار سلیمانی:

کربلای چهار عملیات اصلی بود

علی بیت اللهی *

روزبه کردونی
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اقتصادی

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: رویکرد جدیدی در بودجه پیش بینی شده که 
براساس آن پروژه ها به صورت مشارکتی اجرا خواهد شد و مالکیت آن در نهایت در 

اختیار مردم قرار خواهد گرفت.
علی لاریجانی دیروز در گردهمایی اقوام غرب استان تهران- چالش ها و فرصت های 
مناطق مهاجرپذیر در محل باغ ملی شهر قدس، افزود: این موضوع بدین نحو است 
که دولت فقط برای شروع پروژه حمایتی از آن به عمل خواهد آورد که مردم منطقه می 

توانند از این ظرفیت قانونی برای پیشبرد اهداف اقتصادی اقدام کنند.
*در بودجه تسهیلاتی برای پشتیبانی از سرمایه گذار پیش بینی شده است

لاریجانی افزود: امسال در لایحه بودجه پیش بینی هایی صورت گرفته که به طور 
خاص و ویژه، معافیت ها و تسهیلاتی را به منظور پشتیبانی از سرمایه گذار در بخش 
های مورد نیاز کشور پیش بینی کرده است که همه اینها برای تاب آوری اقتصاد در 
شرایط تحریمی است که امیدواریم این مسائل در کمیسیون تلفیق و کمیسیون های 

تخصصی مجلس مورد توجه قرار گیرد.
وی در ادامه تاکید کرد: با وجود موسسات واسط می توان به گسترش تولید کمک 
کرد و اقوام نیز می توانند از این ظرفیت در شهرهای قدس، ملارد و شهریار استفاده 

کنند.
لاریجانی وجود موسسات واسط در کشور را یک ضرورت برای اقتصاد برشمرد و 
افزود: معمولا در کشور اینطور جا افتاده که تولیدکننده، برای فروش محصول خود 
بازاریابی هم می کند، در حالی که با وجود موسسات واسط می توان به گسترش تولید 
کمک کرد و اقوام نیز می توانند از این ظرفیت در شهرهای قدس، ملارد و شهریار 

استفاده کنند.
لاریجانی ضمن اظهار خرسندی از حضور در جمع اقوام مختلف مردم شهر قدس 
این محفل را نمادی از همبستگی اقوام مختلف ایرانی در آستانه چهلمین سالگرد 
انقلاب اسلامی خواند و تأکید کرد: این محفل نشان می دهد که اقوام ما از یک وحدت 
پایدار برخوردارند و حضور نمایندگان مختلف مجلس از جای جای ایران نیز نشان از 

حمایت آنها از منطقه شهریار، ملارد و شهر قدس دارد.
رییس قوه مقننه ضمن تقدیر از محمد محمودی شاه نشین نماینده مردم شهریار، 
شهر قدس و ملارد در مجلس، وی را انسانی با ذهنی جوال توصیف و یادآور شد: آقای 
شاه نشین فردی خلیق و صبور هستند که در انتخابات شوراها نیز با وجود فشارهای 

بسیار با صبوری بسیار زحمت کشیدند و همواره به فکر آبادانی منطقه هستند.
* اتصال مترو به شهرهای اقماری غرب تهران یک ضرورت است

رییس مجلس شورای اسلامی احداث خط مترو برای شهریار، شهرقدس و ملارد را 
یک ضرورت حیاتی برشمرد و عنوان کرد: این موضوع را قطعاً به شورای شهر و شهردار 
تهران منتقل خواهم کرد چرا که مقدار زیادی از زمینه اشتغال برای مردم این منطقه 

مربوط به شهر تهران است و مترو یک امر معقول برای منطقه به شمار می آید.
لاریجانی از اینکه بیمارستان های این منطقه با سرعت در حال ساخت است، ابراز 
خرسندی کرد و یادآور شد: باید قبول کرد که 3 شهر شهریار، ملارد و شهرقدس روز به 
روز به دلیل مهاجرپذیر بودن در حال گسترش هستند لذا باید به تناسب این جمعیت 

امکانات در این منطقه نیز ارتقاء پیدا کند.
* همه اقوام درون کشور به ریشه ایرانی خود افتخار می کنند

وی یادآور شد: اولین مسئله ای که در این جلسه جلوه دارد، حضور بخش ها و اقوام 
مختلف است که یک نوع همزیستی صمیمانه در کنار یکدیگر را نمایان می کند. این 
مسئله در بسیاری از کشورها وجود ندارد و منجر به نزاع و ایجاد روحیات جدایی طلبانه 
می شود. رییس قوه مقننه با طرح این سوال که چطور این روحیه جدایی طلبانه وجود 
ندارد، گفت: در اوایل انقلاب به دلیل اینکه اطلاعات نادرستی از وضعیت اقوام ایرانی 
به آن سوی مرزها می رسید، برخی در این زمینه سرمایه گذاری های زیادی کردند و 
حتی با بهره گیری از گروهک های خارجی تلاش به ایجاد تفرقه بین اقوام کردند ولی 

هیچگاه به نتیجه نرسید.
لاریجانی با تأکید بر اینکه همه اقوام درون کشور به ریشه ایرانی خود افتخار می کنند، 
تصریح کرد: کُرد یک قوم بزرگ تاریخی است ولی خود را همواره ایرانی می داند. این 

مسئله همچنین برای سیستانی ها، بلوچ ها، ترک ها و عرب ها نیز وجود دارد.
*دشمنان هیچ گاه نتوانستند قومیت های ایرانی را از یکدیگر جدا کنند

وی یادآور شد: دشمنان خارجی هیچ وقت نتوانستند قومی را از ایران در طول تاریخ 
جدا کنند و این مسئله به غنای فرهنگی قومیت های مختلف ایرانی باز میگردد.

لاریجانی تصریح کرد: همان تسلطی که ترک ها و لرها در فرهنگ ایرانی- اسلامی 
دارند، عرب ها و کردها نیز همین ذهنیت را داشته و این، همسرنوشتی در زندگی اقوام 

ایرانی نشسته و این مسئله یک نقطه قوت برای کشور است.
*در ایران در عین کثرت اقوام، از یک وحدت برخورداریم 

رییس مجلس شورای اسلامی افزود: البته دیگران در این حوزه بعضاً اشتباه کرده 
و این جای تأسف دارد که باز هم این غلط را مرتکب می شوند. برخی از کشورهای 
کوچک منطقه که هیچ ظرفیتی برای ارائه خود ندارند، به اختلاف بین اقوام دامن می 
زنند ولی وقتی با توده مردم مواجه می شوند، سرخورده می شوند. در ایران در عین 
کثرت اقوام، از یک وحدت برخورداریم که تعصب خاصی روی ایرانیت و اسلامیت خود 

دارند.
لاریجانی خطاب به مسئولان رادیو و تلویزیون عنوان کرد: همین جا از رادیو و تلویزیون 
می خواهم که با این نقطه قوت اقوام ایرانی در آستانه چهلمین سالگرد انقلاب توجه 
ویژه کرده و برنامه ریزی های خود را در راستای نقش اقوام مختلف در حفظ و توسعه 
انقلاب اسلامی نشان داده و نقش اقوام ایرانی در بحران های مختلف به تصویر کشیده 

شود.
رییس قوه مقننه با بیان اینکه منطقه شهر قدس، شهریار و ملارد نمونه ای از جمع 
اقوام مختلف ایران است، بیان کرد: یکی از نکاتی که می توان در این منطقه دنبال 
کرد، وجود بازار بزرگی به نام تهران در همجواری این منطقه است که از این ظرفیت به 
ویژه در بخش تولید مخصوصاً صنایع دستی، تولید محصولات غذایی مانند شیرینی 
جات استفاده کرد. برای نمونه برای مردم تهران جذابیت دارد که فروشگاه هایی 
طراحی شوند که شیرینی های اقوام مختلف ایرانی در آنها عرض شود و از این ظرفیت 

نزدیکی به تهران می توان در این جهت استفاده کرد.
وی تصریح کرد: با توجه به شرایط امروز اشتغال کشور، فروشگاه هایی که بتوانند 
صنایع دستی اقوام ایرانی را عرضه کنند فرصت خوبی به وجود می آورند که نرخ 

اشتغال در این منطقه بهبود یابد.
* از ایرادهای بخش تولید کشور متصل نبودن به زنجیره تولید است

لاریجانی یکی از ایرادهای بخش تولید کشور را متصل نبودن زنجیره تولید خواند و 
عنوان کرد: متاسفانه به دلیل اینکه اطلاعات مناسبی از تولیدات مختلف در کشور 
وجود ندارد، بعضاً یک کالا در دو شهر تولید می شود که اگر زنجیره تولید به یکدیگر 
متصل باشد، این تولیدات می توانند در کنار هم یک شبکه مناسبی برای عرصه تولید 

ایجاد کنند.
*از فرصت تحریم برای ایجاد ظرفیت های قابل تکیه در داخل استفاده شود

رییس مجلس شورای اسلامی با یادآوری اینکه امروز زمان مناسبی برای کشف 
استعدادهای بالقوه به ویژه در حوزه اقتصاد است، گفت: تحریم برای کشور بسیار بد 
است، ولی نکته این است که از همین فرصت می توان برای ایجاد ظرفیت های قابل 
تکیه در داخل کشور استفاده کرد. وی ادامه داد: در بخش تولید کشور، یکی از نکاتی 
که به چشم می خورد، وجود فقر و سکته در زنجیره تولید است که اگر این فقدان ها حل 

شود، زمینه بروز و ظهور بیشتر تولیدات در داخل فراهم خواهد شد.
رییس مجلس خاطرنشان کرد: اخیراً مرکز پژوهش ها گزارشی درباره بخش تولید 
کشور ارائه کرده است که در آن گزارش به مسئله اشاره شده که در تولیدات مختلف، 
فقدان هایی وجود دارد که تولید را معطل می کند، برای نمونه در بخش خودروسازی 
گاهی نیاز تولیدات داخل به یک ایربگ خودرو یا قطعات الکترونیکی، باعث توقف خط 
تولید می شود که اگر شرکت های دانش بنیان در این زمینه پشتیبانی و حمایت شوند، 

می توانند این نقیصه ها را برطرف کرده و زنجیره تولید را به یکدیگر متصل کنند.

علی لاریجانی:

یک کارشناس ارشد امور بانکی تشریح کرداجرای مشارکتی پروژه ها با مالکیت مردم در بودجه لحاظ شده است

چراسودروزشماردرایرانایجادشد؟

یک کارشناس ارشد امور بانکی تلاش بانک های خصوصی برای جذب بیشتر منابع را 
دلیل اصلی ایجاد سودهای روزشمار دانست.

سید بهاءالدین حسینی هاشمی درخصوص تغییر محاسبه سود سپرده های کوتاه مدت 
از روزشمار به ماه شمار، اظهار کرد: به طور کلی تصمیم مثبتی است و منطق اقتصادی به 

دنبال آن است.
وی با اشاره به علت ایجادشدن سود روزشمار در ایران، تصریح کرد: ما سودهای اورنایت 
یا شبانه در کشورهای دیگر داریم که شخص پولی را که نیاز ندارد، در طول مدت شب در 

اختیار بانک یا نهاد دیگری قرار دهد و سود آن را دریافت کند که نرخ پایینی دارد.
این کارشناس بانکی افزود: این موضوع در ایران به یک انگیزه بزرگ تبدیل شد و از سال 
۱3۸۰ به بعد، با فعال شدن بانک های خصوصی، برای اینکه بتوانند منابع بیشتر بگیرند، 
باید امتیازهای بیشتری می دادند تا بتوانند منابع را از بانک های دولتی به سمت خود 

جذب کنند و به همین دلیل باعث خالی شدن منابع بانک های دولتی شدند.
حسینی هاشمی افزود: این بانک ها در ابتدا دو تا سه درصد نرخ سود بیشتری را به 
مشتری می دادند، بعد روزشمار را آوردند و پس از آن، بانک های دولتی هم برای اینکه 
بتوانند جلوی خروج این منابع را بگیرند، وارد این مسابقه شدند و زیان و ضرر بزرگی به 
بانک ها تحمیل شد، به طوری که سود و زیان عملیاتی بانک ها منفی شد؛ در واقع بانک ها 

وارد ضرر شدند.
وی با بیان اینکه این موضوع بانک ها را به سمت درآمدهای غیرعملیاتی مثل شرکت داری 
و معاملات ملکی و تجاری و بارزگانی سوق داد، اظهار کرد: از طرف دیگر، این سیاست 
همیشه بازار را ملتهب می کند، چراکه سفته بازها و بورس بازها با پول بانک ها کار می کنند، 
روز  وسط  می شوند،  وارد  سهام  و  ارز  طلا،  بازار  در  پول شان  با  صبح  اول  طوریکه  به 
نوسان گیری می کنند و در پایان روز این ها را می فروشند و سودشان را می کنند و در نهایت 
منابع را به بانک برمی گردانند و سود سپرده خود را هم می گیرند؛ غافل از اینکه بانک ها از 
این پول استفاده نمی کنند و در واقع پول داخل بانک نبوده، اما چون بانک ها متاسفانه 

آمار آخر وقت را دارند، فکر می کنند این مقدار منابع دارند و سود آن را پرداخت می کنند.
این کارشناس ارشد امور بانکی خاطرنشان کرد: این روال از طرف دیگر، پایداری منابع 
بانک ها را بسیار کم می کند، چون بانک ها باید منابع پایدار داشته باشند تا بتوانند از آن 
استفاده کنند، به این دلیل که بانک، الساعه نمی تواند پولش را مصرف کند، بلکه در ابتدا 

باید تبدیل به مصوبه و اعتبارات شود و در نهایت پول خود را مصرف کنند.
حسینی هاشمی با بیان اینکه همه این ها باعث ایجاد یک ناهنجاری و رشد دلالی و 
واسطه گری در بازار شد، گفت: عملا بانک ها زیان این سیاست را  دادند، اما سود سپرده به 
روال خودش برگشته که باید حداقل یک ماه بماند تا به آن حداقل مانده سود تعلق گیرد، 
چراکه پولی که از بانک بیرون برود، اختلال در برنامه ریزی بانک ایجاد می کند و به همین 

دلیل این تصمیم بانک مرکزی، منطق کار را دارد.
وی با بیان اینکه حجم سرمایه گذاری در بانک ها تغییر نمی کند، بلکه از بانک به بانک و 
از حساب به حساب دیگر منتقل می شود، تصریح کرد: قبلا اگر از بانک بیرون می رفت، 
به این دلیل بود که وارد حساب جاری  می شد و از طریق بازار، منافع بیشتری از بانک ها 

ایجاد می کرد.
این کارشناس بانکی با بیان اینکه با این سیاست، احتمال کاهش سرمایه گذاری وجود 
دارد، گفت: اکثرا کسانی که فکر می کنند نمی توانند از بازار سود بیشتری ببرند، سپرده 
خود را در بانک نگه می دارند، هرچند بخشی از منابع هم از بانک بیرون خواهد رفت، اما 

فکر می کنم جمع جبری آن چندان تغییری نمی کند.
حسینی هاشمی همچنین درخصوص هشدار جدی بانک مرکزی به بانک ها درباره 
همیشه  داریم،  چندگانه  سیاست های  ما  متاسفانه  گفت:  سپرده،  سود  نرخ  کنترل 
می گویند نرخ سود بانکی باید دو تا سه درصد بیشتر از تورم باشد و وقتی هم که تورم بالا 

می رود می گویند پایین تر از نرخ تورم سود بدهیم تا تورم کاهش پیدا کند.

در 9ماهه امسال؛

تولیدخودرودرکشور31درصدکاهشیافت

آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است از آغاز امسال تا پایان آذرماه 763 
هزار و 5۱9 دستگاه خودرو در کشور تولید شده که در همسنجی با پارسال 3۱ درصد 

کاهش داشته است.
به گزارش آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت، در 9 ماهه امسال 7۱3 هزار و 233 

دستگاه خودروی سواری تولید شد.
این آمار در مقایسه با مدت مشابه پارسال و تولید یک میلیون و 37 هزار و 374 دستگاه 

خودرو، 3۱.2 درصد افت داشته است.
در  که  شد  تولید  ون  دستگاه  و 59  هزار  یک  شده  یاد  مدت  در  گزارش،  این  برپایه 

همسنجی با پارسال )تولید 576 دستگاه( ۸3.۸ درصد رشد نشان می دهد.
در این مدت، تولید انواع وانت با افت 3۰.9 درصدی به 3۸ هزار و 334 هزار دستگاه 
رسید. تولید مینی بوس و میدل باس تا پایان آذرماه به یک هزار و 456 دستگاه رسید که در 

مقایسه با مدت زمان مشابه پارسال ۸۱.3 درصد رشد داشته است.
بررسی آمارهای وزارت صنعت نشان می دهد تولید اتوبوس با کاهش 6۰.2 درصدی در 
9 ماهه امسال به 523 دستگاه تقلیل یافت و در همین مدت هشت هزار و 9۱4 دستگاه 
کامیونت، کامیون و کشنده تولید شد که در همسنجی با پارسال ۱7.7 درصد کاهش 

نشان می دهد.
به گزارش ایرنا، در آذرماه امسال 3۸ هزار و 275 دستگاه سواری، 6۱ دستگاه ون، 2 
هزار و 949 دستگاه وانت، ۱4۸ دستگاه مینی بوس و میدل باس، ۱2 دستگاه اتوبوس و 

7۰۰ دستگاه کامیونت، کامیون و کشنده در کشور تولید شده است.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

وابستگیبهنفتدرسالآیندهحداقل28
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کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس 
گفت: وابستگی به منابع حاصل از فروش 
نفت در سال آینده حداقل 2۸ درصد کمتر 

از امسال است.
محمدباقر نوبخت اظهار داشت: درآمد 
با  آینده  سال  بودجه  در  نفت  دلاری 
ارز در  تومانی  احتساب نرخ هشت هزار 
سامانه نیما ممکن است درآمدهای نفتی 
را از نظر ریالی بزرگ دهد اما وابستگی به 

نفت کم شده است.
نوبخت اظهار داشت: امسال سهم دولت 
از درآمد نفتی 27 میلیارد دلار است اما در 
بهترین شرایطی که برای سال 9۸ پیش 
بینی شده، درآمد نفتی دولت 2۱ میلیارد 

دلار است.
رییس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد: 
افزایش  اغواکننده  محاسبه  طرح  دلیل 

درآمدهای نفتی این است که سال گذشته هر دلاری که به دست می آمد در 35۰۰ تومان 
ضرب می شد)نرخ تسعیر ارز(، اما در سال آینده بخشی از آن برای تامین کالاهای اساسی 
با نرخ تسعیر 42۰۰ تومان و حدود هفت میلیارد دلار با نرخ ارز ۸ هزار تومانی نیما محاسبه 
می شود. لایحه بودجه سال آینده چهارم دی ماه توسط رییس جمهور با سقف ۱7 تریلیون 

و 32 هزار و 332 میلیارد و 27۰ میلیون ریال تقدیم مجلس شورای اسلامی شد.

معاون ارزی سابق بانک مرکزی که در دوره ای مقررات پیمان 
سپاری ارزی را لغو کرد، می گوید دولت و بخش خصوصی در 
یک کشتی نشسته اند؛ در شرایط تحریم، باید ساز و کاری برای 
ارزی کشور  نیازهای  و پوشش  از صادرات  ارز حاصل  بازگشت 

وجود داشته باشد.
»سیدکمال سیدعلی« در گفت و گو با ایرنا، درباره اختلاف نظر 
صادرکنندگان و دولت در زمینه بازگشت ارز حاصل از صادرات و 
گلایه آنها از پیمان سپاری ارزی اظهار داشت: در اوایل دهه ۸۰ - 
که مدیریت اداره صادرات بانک مرکزی را به عهده داشتم- مقررات 
پیمان سپاری ارزی با امضای من لغو شد؛ الان هم اعتقاد ندارم 
که پیمان ارزی باید وجود داشته باشد اما اگر اختلاف نرخ ارز 
نیمایی و آزاد از بین برود، می توان امیدوار بود که اختلاف دولت و 

صادرکنندگان هم حل می شود.
مشروح این گفت و گو در پی می آید:

* کانالیزه کردن نوع مصرف ارز صادراتی
خبرنگار ایرنا درباره امتناع صادرکنندگان برای بازگرداندن ارز 
ارز  باره گفت:  این  در  پرسید که سیدعلی  از صادرات  حاصل 
صادراتی به خودی خود به کشور باز می گردد اما کانالیزه کردن 

نوع مصرف ارز صادراتی مهم است.
وی تاکید کرد: تا وقتی که کالای قاچاق وارد کشور می شود، 
حجم آن روی نرخ ارز اثر دارد؛ تا وقتی ورود کالاهای ممنوعه از 
طریق قاچاق وجود دارد اعم از مواد مخدر و مشروبات الکلی، 

یعنی قاچاق به صفر نرسیده است.
معاون سابق ارزی بانک مرکزی افزود: اگر می خواهیم اقتصاد 
کشور، نرخ ارز، تولید و اشتغال تنظیم شود باید سرمایه اجتماعی 

کشور را تقویت کنیم.
وی افزود: برای این کار باید اعتماد به تصمیم های دولت را بالا 
ببریم یعنی مقرراتی که تهیه می شود بر مبنای یک فکر اقتصادی 

و مدل ها آزموده شده باشد.
سیدعلی گفت: اگر همین امروز نرخ ارز در 9 هزار تومان تثبیت 
شد باز هم باید ببینیم که نرخ تورم داخلی و خارجی چقدر است و 
نرخ ها را تعدیل کنیم، سالی هفت درصد تعدیل نرخ ارز به کسی 

آسیب نمی زند.
این کارشناس ارزی تاکید کرد: تقویت پول ملی زمانی رخ می 
دهد که در کشور سرمایه گذاری جدید انجام شود، اشتغال کامل 
باشد و با تولید و افزایش تولید ناخالص ملی، پول ملی را تقویت 

کنیم.
وی افزود: همه چیز از تونل نرخ ارز درست نمی شود، بلکه آن 
هم تابعی از سیاست های اقتصادی دولت و میزان رشد سرمایه 

گذاری و اشتغال است.
* صادرکنندگان با دولت همراهی کنند

های  گلایه  و  ارزی  سپاری  پیمان  درباره  ایرنا  خبرنگار 
صادرکنندگان در این زمینه پرسید که وی پاسخ داد: همانطور که 

دولت اشتباهاتی را در تصمیم های خود دارد، بخش خصوصی 
هم که داخل این کشور زندگی می کند، باید بداند اگر می خواهد 
به عنوان فعال اقتصادی در این کشور کار کند باید همگام با دولت 

باشد.
معاون سابق ارزی بانک مرکزی اظهار داشت: در سال ۸۰ کل 
صادرات غیرنفتی کشور سه میلیارد دلار بود که اکنون به 45 
میلیارد دلار رسیده است؛ درست است که پیمان سپاری و تعهد 
ارزی خوب نیست اما بخش خصوصی و دولت همه در یک کشتی 

نشسته اند و باید با هم همراه باشند.
سیدعلی که در دوره مدیریتش در بانک مرکزی در اوایل دهه 
۸۰ پیمان سپاری ارزی را لغو کرد، گفت: باید از صادرکنندگان 
پرسید، در شرایط تحریم اگر نتوانیم درآمد حاصل از فروش نفت 
را به داخل کشور بیاوریم و مثلا خریداران بگویند به جای پول کالا 
ببرید، دولت چگونه می تواند اسکناس ارز مسافر، واردات بخش 

خصوصی و مواد اولیه کارخانه ها را تامین کند؟
وی تاکید کرد: باید در سیاست های دولت و بخش خصوصی 
یک نزدیکی وجود داشته باشد؛ بخش خصوصی همه اش با 

تصمیم های دولت مخالفت نکند و راهکار خود را هم ارایه کند.
سیدعلی درباره تقسیم بندی صادرکنندگان و معافیت تا سقف 
اینکه تا  یک میلیون یورو در سال از عرضه در نیما نیز گفت: 
سقفی از صادرات را بانک مرکزی معافیت داده فقط می خواسته 
صادرکنندگان خرده پا روی پای خود باشند و صادرات انجام شود.
وی گفت: البته ممکن است صادرکنندگان راهکارهایی را برای 
دور زدن بخشنامه بانک مرکزی بیابند مثلا صادرکننده ای که 
چهار میلیون یورو صادرات دارد آن را به چهار بخش تقسیم کرده و 

به صرافی های متعدد بفروشد.

* ارز حاصل از صادرات به عراق و افغانستان کجاست؟
این پرسش که مگر می شود صادرکنندگان  به  وی در پاسخ 
بزرگ برای دولت شناخته شده نباشند، گفت: یک مشکل در 
بحث صادرات این است که 2 بازار افغانستان و عراق را داریم که 
صادرکنندگان کالا را در مرزها تحویل می دهند و برخی هم در 

داخل ریال می گیرند.
سیدعلی افزود: درست است که این پول در نهایت به شکلی به 
داخل کشور بر می گردد اما در هر حال ایران که هشت میلیارد 
دلار از عراق واردات ندارد، پس سوال این است که ارز حاصل از 

این صادرات کجاست؟
وی تصریح کرد: با توجه به شرایط خاص کشور هر تصمیمی 
که بانک مرکزی بگیرد باید اتاق بازرگانی و تجار همراهی کنند؛ 
هرچند که حتما باید نظرات بخش خصوصی در برآیند تصمیم 

های دولت دیده شود.
مدیرعامل سابق صندوق ضمانت صادرات ایران اظهار داشت: 
بانک مرکزی می گوید از حدود 3۰ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
اما  است  شده  عرضه  نیما  در  آن  دلار  میلیارد   7 حدود  فقط 
صادرکنندگان می گویند اگر پیمان ارزی را بردارید تا ۱۸ میلیارد 

دلار ارز می آوریم.
»شاید صادرکنندگان بزرگ برای دولت شناخته شده باشند و یا 
صادرات در بسیاری موارد کنترل شده باشد اما اعتقاد دارم در این 

شرایط تحریم، بخش خصوصی باید به یاری دولت بیاید.«
وی با یادآوری معافیت صادرکنندگان از مالیات اظهار داشت: 
همین  نداشت،  وجود  هم  ارزی  سپاری  پیمان  که  پارسال 
صادرکنندگان با چهار هزار و 5۰۰ تومان صادرات انجام می دادند 

و از کار رضایت داشتند.

با  ارزی  پیمان سپاری  مقررات  در دهه ۸۰  سیدعلی گفت: 
امضای من لغو شد؛ الان هم اعتقاد ندارم که پیمان ارزی وجود 
داشته باشد اما اگر نرخ ارز نیمایی و آزاد از بین برود، می توان 

امیدوار بود که اختلاف دولت و صادرکنندگان هم حل می شود.
وی افزود: وقتی اختلاف قیمت بین بازار آزاد و نیما چهار یا پنج 
هزار تومان باشد، باید کانال های برگشت ارز به داخل کشور که 

یکی از آنها واردات است، تقویت شود.
* در اغلب کشورها ارز حاصل از صادرات به بانک مرکزی 

تسلیم یا اظهار می شود
مدیرعامل سابق صندوق ضمانت صادرات ایران درباره شفاف 
سازی بازار ارز و برنامه بانک مرکزی برای بازار متشکل ارزی نیز 
از  ارز وجود دارد؛ ارز حاصل  بازار  گفت: در دنیا 2 روش برای 
صادرات یا باید به بانک مرکزی آن کشور تسلیم و یا باید اظهار 

شود.
سیدعلی گفت: برای نمونه در کشورهایی چون کره جنوبی یا 
ایتالیا موضوع بازگشت ارز کنترل می شود؛ یعنی کسی نیست که 
صادرات انجام دهد و به هیچ وجه ارز حاصل از آن را بازنگرداند زیرا 
در این کشور مباحث مرتبط با مبارزه با پولشویی هم مهم است و 

بطور مرتب کنترل می شود.
از صادرات  ارز حاصل  اگر  افزود: در چنین کشورهایی،  وی 
اظهار نشود، فرد اگر بخواهد پول خود را در دنیا جابجا کند، ابتدا 
از او می پرسند که پول را از کجا آورده ای و آیا مالیات آن پرداخت 

شده است یا نه؟
وی یادآور شد: خوشبختانه در ایران صادرکننده از مالیات معاف 
است؛ یعنی حتی اگر صادرکننده از نوسان نرخ ارز سود کند، 

کسی درباره اینکه آیا مالیات آن را پرداخته است، نمی پرسد.
سیدعلی گفت: با تحقق بازگشت ارز صادراتی و نزدیک شدن 
نرخ ارز در بازار آزاد به نیمایی، پیمان سپاری ارزی خود به خود 
حذف می شود اما اگر اختلاف 4 تا 5 هزار تومان باشد، حتما باید 
دولت از جنبه های مالیاتی موضوع پیگیری کند تا مشخص شود 

ارز صادرکننده به کجا می رود.
پول  ارزی مشخص دارد که شامل  »بانک مرکزی یک کاسه 
حاصل از فروش نفت و ارز صادرکنندگان است؛ اگر پول نفت بر 
نمی گردد و یا اینکه خریداران می گویند به ازای آن باید از ما کالا 
ببرید، باید از جایی منابع مورد نیاز مسافر، واردکنندگان کالاهای 

اساسی و مواد اولیه کارخانجات تامین شود.«
وی افزود: هرچند می توان از بسیاری از کشورهایی که خریدار 
نفت ما هستند دارو و کالاهای اساسی وارد کرد اما از سوی دیگر 
بسیاری از کالاهای متفرقه و مورد نیاز کارخانه ها از کشورهایی 

وارد می شود که نیاز به ارز نقد داریم.
و  واردکننده  کردن  نزدیک  اوصاف  این  با  گفت:  سیدعلی 
صادرکننده و بازگشت ارز با تفاهم این دو به شکلی که منجر به 

واردات شود، ضروری است.

معاون ارزی سابق بانک مرکزی :

همهچیزازتونلارزدرستنمیشود

روی دیگر مساله گلایه های بودجه ای وزارت بهداشت، وابستگی بالای طرح های وزارت 
بهداشت به بودجه های دولتی است. سلامت در واقع حوزه ای است که نیاز به پمپاژ بودجه 
از دو شریان حیاتی دارد. نخست بیمه ها و بعد بودجه های دولتی، اما این شریان های 

حیاتی هم اکنون با توجه به واقعیت های کشور چه شرایطی دارند؟
وزیر بهداشت رفتنی شد؟  هنوز این خبر به درستی تایید یا تکذیب نشده است اما نقل 
قول های مسئولان وزارت بهداشت نشان می دهد، حسن هاشمی گلایه هایی از بودجه 
سال 9۸ وزارت بهداشت دارد و این گلایه ها خود را در لابلای بحث های رسانه ای وزارت  
بهداشتی ها نشان می دهد. مسأله ای که فارغ از استعفا و تایید و تکذیب آن، تایید می کند 
مدیران وزارت بهداشت نسبت به بودجه ی دریافتی خود معترض هستند و نوک پیکان 

انتقادات آنها به سمت سازمان برنامه و بودجه است.
* اما ماجرا از چه قرار است؟

براساس اطلاعات مندرج در بودجه سال ۱39۸ وزارت بهداشت، سهم فصل سلامت از 
کلیات بودجه 63 هزار و 4۰۰ میلیارد تومان است که متشکل از سه فصل بهداشت، درمان 
و تحقیق و توسعه می شود. در این بین آنطور که سازمان برنامه و بودجه آمار داده است، 36 

هزار میلیارد تومان از این فصل مربوط به بودجه طرح تحول نظام سلامت می شود.
طرحی که از سال ۱392 یک هدف روشن دارد: کاهش میزان پرداخت از جیب مردم 

در هزینه های سلامت.
گلایه اول وزارت بهداشت مربوط به روند کلی افزایش بودجه است. وزارت بهداشت معتقد 
است بودجه سال 9۸ این وزارتخانه حدود ۸ درصد افزایش پیدا کرده است، تا جایی که 
ایرج حریرچی معاون کل وزارت بهداشت، می گوید: سهم وزارت بهداشت با احتساب 
درآمد عمومی و اختصاصی و تملک دارایی و هدفمندی یارانه ها و ۱% ارزش افزوده و بیمه 

سلامت برابر 5.۱% از بودجه ۱7۰3 هزار میلیارد تومانی لایحه بودجه سال بعد است و رشد 
کل بودجه هزینه ایی وزارت بهداشت در لایحه 9۸ نسبت به سال 97 برابر ۸% است. اما 
سازمان برنامه و بودجه روایت دیگری دارد و مژگان خانلو سخنگوی ستاد بودجه سازمان 

برنامه و بودجه کشور می گوید بودجه سلامت در سال 9۸ ۱3 درصد رشد داشته است.
گلایه دوم اما مربوط به بودجه بیماران خاص است که ظاهرا در مقایسه با سال های قبل 
کاهش داشته است. در این رابطه حسین علی شهریاری رییس کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی، می گوید: در رابطه با بیماران خاص که 2 سال پیش بودجه 
این بخش 26۰ میلیارد تومان بود این ردیف در بودجه 9۸ به ۱5۰ میلیارد تومان رسیده 

است در حالی که تعداد بیماری های خاص نسبت به گذشته افزایش پیدا کرده است.
شهریاری با بیان اینکه حدود 5۰ بیماری داریم که باید خاص محسوب شوند، گفت: 
منابع مورد نیاز بیماران خاص و صعب العلاج چیزی بیش از هزار میلیارد تومان است، اما 

ردیف بودجه ای آن ۱5۰ میلیارد تومان تعیین شده است.            
گلایه سوم اما مربوط به بودجه و معوقات بازنشستگان می شود. در این رابطه عباس 
زارع نژاد مشاور وزیر بهداشت،  می گوید: بازنشستگان وزارت بهداشت در شهرستان های 
این استان خواستار دریافت مطالبات به تعویق افتاده خود از سال 94 تا کنون بودند و حتی 
در یاسوج تعداد زیادی از بازنشستگان همزمان با ورود وزیر بهداشت تجمع اعتراضی در 

راستای دریافت مطالبات خود از سال 94 تا کنون داشتند.
وی ضمن بیان این مطلب تاکید کرد: طبیعی است که وزیر بهداشت در مقابل مطالبات 
بازنشستگان وزارت بهداشت نمی تواند بی تفاوت باشد چراکه بازنشستگان وزارت علوم 
و وزارت آموزش و پرورش معوقات خود را دریافت کرده اند و معوقات بازنشستگان وزارت 
بهداشت از سال 94 تا کنون پرداخت نشده است و این درحالی است که سازمان برنامه 

و بودجه، عدم پرداخت معوقات وزارت بهداشت را پذیرفته است و فقط وعده پرداخت این 
معوقات را داده است.

*کشور در شرایط تحریم و بیمه ها در شرایط بی پولی
روی دیگر این مساله اما وابستگی بالای طرح های وزارت بهداشت به بودجه های دولتی 
است. سلامت در واقع حوزه ای است که نیاز به پمپاژ بودجه از دو شریان حیاتی دارد. 
نخست بیمه ها و بعد بودجه های دولتی، اما این شریان های حیاتی هم اکنون با توجه به 
واقعیت های کشور چه شرایطی دارند؟ کشور در شرایط تحریم است و بودجه سال ۱39۸ 
به صورت انقباضی بسته شده است. سازمان های بیمه گر هر روز شاهد کاهش منابع مالی 
خود هستند و منتقدان بزرگ طرح تحول نظام سلامت هم معتقدند این طرح منابع مالی 
بیمه ها را تا حد زیادی کاهش داد. منتقدان وزارت بهداشت در هزینه کرد منابع می گویند 
در این وزارتخانه »پول پاشی« رخ داده و »امکان صرفه جویی یک سومی در حوزه سلامت« 
وجود دارد. اما پاسخ وزارت بهداشت این است که طرح تحول نظام سلامت بزرگ ترین 
پروژه اجتماعی دولت و یکی از اصلی ترین دستاوردهای نظام در چند سال اخیر بوده و 
مورد بزرگان نظام و باید ادامه پیدا کند. اما واقعیت اصلی در این ماجرا دست خالی دولت 
و بیمه ها برای حمایت از این طرح است. وزارت بهداشت اما برای این مساله هم گزینه 
برداشت از صندوق توسعه ملی را داشت که ظاهرا این مساله هم آنقدر مورد توافق مجموعه 

دولت و سازمان برنامه و بودجه نبوده است.
در مجموع به نظر می رسید کاهش منابع مالی دولت و بیمه ها، وزارت بهداشت را در 
سال های آینده به مشکل می رساند و آنها برنامه یا شاید عزمی برای پیاده کردن نسخه های 
صرفه جویانه سازمان برنامه و بودجه ندارند و همین مساله زمینه ساز گلایه های وزیر 

بهداشت و مجموعه تیم مدیریتی شده است.

بی پولی بیمه ها و تحریم؛ بحران خاموش نظام سلامت
وزیربهداشتازبودجهچهمیخواست؟
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واکنش ناظمی به انتخاب به عنوان چهارمین داور برتر جهان: 

سد پیشرفت بانوان شکست
داور بین المللی فوتسال ایران از انتخاب 
شدن به عنوان چهارمین داور برتر جهان در 

سال ۲۰۱۸ ابراز خوشحالی کرد.
برترین های فوتسال جهان در سال ۲۰۱۸ 
بعد از رای گیری از بین مربیان، کارشناسان 
سایت  سوی  از  جهان  سراسر  خبرنگاران  و 
اساس  این  بر  و  شد  اعلام  پلنت  فوتسال 
رده بندی ۱۰ گزینه اعلام شده در آیتم های 
مختلف مشخص شد. بر همین اساس، گلاره 
ناظمی، داور بانوی ایرانی به عنوان چهارمین 

داور برتر جهان شناخته شد.
گلاره ناظمی در گفت وگو با ایسنا به انتخاب شدنش به عنوان چهارمین داور برتر جهان اشاره و 
بیان کرد: درست است که مقام اول همیشه بهترین است اما فکر می کنم این که جزو چهار داور 
برتر جهان و دومین داور برتر سال ۲۰۱۸ بین خانم ها قرار گرفتم برایم خیلی ارزشمند بود. خیلی 

حس خوبی دارم و خوشحالم.
او درباره شرایط داورهای ایران برای رسیدن به جایگاه های برتر جهان گفت: الان شرایط برای 
داورهای خانم هم از نظر شرایط داخلی و هم خارجی کاملا فراهم است. در داخل کشور کمیته 
داوران و فدراسیون فوتبال طی چند سال اخیر برای داورها اقدامات مختلفی از جمله برگزاری 
کلاس های آموزشی، بالا بردن علم داوری آنها، به روز کردنشان و استفاده از بهترین مدرس های 
داوری در کلاس های پیش فصل و نیم فصل انجام دادند و اگر انصاف را رعایت کنیم همه جوره 

شرایط برای داوران مهیاست.
او در این مورد افزود: در AFC  و FIFA  شرایطی  پیش آمد که به نمایندگی از داوران ایرانی و 
با پوشش اسلامی در مسابقات المپیک شرکت کردم و این یک سدی را می شکند و اطمینانی 
را برای داوران ایرانی وجود می آید. با در نظر گرفتن آقای فغانی در بخش مردان و من در بخش 
زنان این نگرانی که شاید خیلی روی داوران ایرانی حساب نکنند و نمی توانیم جایگاه خوبی را در 
مسابقات آسیایی و حتی جهانی داشته باشیم از بین می رود و وقتی  یک داور را به عنوان ایران و 
ایرانی بشناسند کار برای سایر داورها راحت تر می شود اکنون این سد شکسته شده و اگر کسی 
واقعا بخواهد و تلاش کند خیلی زودتر از مسیری که من طی ۱۷ سال به دلیل شرایط خیلی 

متفاوت با الان طی کردم، به آن دست پیدا می کند.  
 ناظمی دعوت از خود و زری فتحی برای قضاوت در جام ملت های فوتسال اروپا را اتفاقی بزرگ 
دانست و افزود: اگر توجه کنید دو نفر از داوران برتری که بالاتر از من قرار گرفتند اروپایی هستند 
و این نشان دهنده سطح بالای داوران اروپایی است و دعوت از دو داور ایرانی برای قضاوت در 
مسابقاتشان نشان می دهد که چقدر به توانایی ما اطمینان پیدا کردند و ما چقدر توانستیم آنها را 
قانع کنیم که بتوانیم در مسابقات معتبرشان که با حضور داوران با کیفیت اروپایی برگزار می شود، 

قضاوت کنیم.

جلال چراغپور:

 ایران شانس زیادی برای قهرمانی آسیا دارد
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: تیم ملی ایران با همان ترکیبی که در جام جهانی 
بازی کرد، در جام ملت های آسیا هم به میدان می رود و شانس بالایی برای رسیدن به قهرمانی 

خواهد داشت.
»جلال چراغپور« اظهار کرد: سرمربی ایران هشت سال است که هدایت تیم ملی را برعهده 

دارد و سال هاست با این تیم زندگی کرده و تیمش را به طور کامل می شناسد.
وی ادامه داد: بازی های تیم ملی در جام جهانی حکم مسابقات تدارکاتی را برای تیم ملی 
داشت و برای این موضوع دلیل دارم. تیم ملی نسبت به جام جهانی روسیه که در خردادماه 
برگزار شد کمترین تغییرات را داشته است و با همان نفراتی که مقابل پرتغال، اسپانیا و مراکش 
به میدان رفتیم روبروی حریفان آسیایی قرار خواهیم گرفت. سرمربی اسبق تیم ملی با بیان این 
که شانس ایران برای رسیدن به عنوان قهرمانی جام ملت ها زیاد است خاطرنشان کرد: اگر ما 
شانش زیادی برای فوتبال ایران قایل می شویم به خاطر شرایطی است که تیم ملی در سال های 
گذشته داشته است. متاسفانه تحلیلی را از کارلوس کی روش برای موفقیت تیم ملی شنیدیم که 
به نوعی مسیر را برای فرار در آینده باز کرده است. او با نام بردن از تیم های کره جنوبی، ژاپن و 
استرالیا و اسم نبردن از ایران حرکتی جفاکارانه انجام داد چرا که تیم ملی با امکانات و شرایطی 
که دارد باید شانس زیادی در جام ملت های آسیا داشته باشد. چراغپور افزود: در جام ملت ها دو 
مسیر پیش روی تیم ملی ایران است. اول این که به عنوان تیم اول راهی مرحله بعدی رقابت ها 
شویم که تا رسیدن به نیمه نهایی مسیری ساده خواهیم داشت. اگر تیم دوم گروه باشیم راهمان 
کاملا پر فراز و نشیب و سخت خواهد بود. او گفت: وقتی به جدول گروه ایران نگاه می کنم یک 
پارادوکس پیش رویمان است. اولین بازی ایران با ضعیف ترین تیم گروه یعنی یمن است. اگر با 
اختلاف چند گل مقابل این تیم به پیروزی برسیم بدان معنا خواهد بود حریف را شکننده و برای 
رقیب اصلی مان عراق آماده می کنیم. آن ها در دومین بازی شان روبروی عراق قرار می گیرند و 
می کوشند تفاضل گلشان را بالاتر ببرند تا برای سرگروهی مقابل ایران فقط به یک تساوی نیاز 
داشته باشند. اگر چنین شود به فوتبال بسته و مسائل غیر فوتبالی روی خواهند آورد که اصلا 
برایمان خوب نیست.  کارشناس فوتبال ایران در باره این که چرا در چهار دهه گذشته موفق به 
قهرمانی در جام ملت های آسیا نشده ایم؟ گفت: همه این قهرمان نشدن ها دلیل فنی دارد و 
مربوط به امروز و دیروز نیست. قهرمان نشدن ما جایی اتفاق می افتد که لیگ فوتبال ایران در 
آسیا لیگ هفتم شناخته می شود اما تیم ملی ایران در رتبه اول قرار دارد. چطور ممکن است 
لیگمان هفتم باشد اما انتظار قهرمانی داشته باشیم؟ باید زیرساخت های فوتبالمان را درست 
کنیم و مسائل کلان را در نظر بگیریم تا بستر مناسب برای آینده فراهم شود. چراغپور در پایان 
گفت: تیم ملی هشت سال در اختیار کی روش است و تفکرات خالص او بر این تیم حاکم است. 
اگر نتیجه نگیرد و نتواند انتظارات را برآورده سازد پایان دوره او فرا خواهد رسید هر چند همه ما 

ایرانی ها برای موفقیت تیم ملی کشورمان دعا می کنیم.

صمد مرفاوی :

تیم ملی کار سختی دارد
 بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد این تیم بتواند با پیروزی برابر تیم های 
مطرح آسیا عنوان قهرمانی هفدهمین دوره رقابتهای جام ملت های آسیا را به خود اختصاص 

دهد.
صمد مرفاوی در خصوص شرایط تیم ملی در آستانه حضور در جام ملت های آسیا گفت: با 
مهره های خوبی که در اختیار کی روش است دست او برای تغییر در هر بازی باز است و مطمئنم 
هیچ دغدغه ای برای شروع جام ملت های آسیا ندارد. وی تاکید کرد: ۴۳ سال است که در جام 
ملت های آسیا به قهرمانی دست پیدا نکردیم اما اعتقاد دارم شرایط تیم این بار برای قهرمانی 

مهیاست و باید بگوییم منتظر بمانیم و ببینیم چه اتفاقی برای تیم ملی ما رخ خواهد داد.
بازیکن پیشین تیم ملی در پاسخ به این پرسش که آیا می توانیم به قهرمانی در جام ملت های 
آسیا دست پیدا کنیم گفت: با تدارکات خوبی که برای تیم ملی دیده شده این پتانسیل را داریم 
که قهرمان آسیا شویم البته همه تیم های حاضر در این تورنمنت هدفشان قهرمانی است و ما 
باید با تیم های درجه یکی چون ژاپن، کره، استرالیا، عربستان و عراق مبارزه کنیم تا بتوانیم 
موفق باشیم. وی تاکید کرد: تمام این تیم هایی که از آنها نام بردیم سابقه قهرمانی دارند و آنها 
هم تدارک خوبی دیده اند تا بتوانند به موفقت دست پیدا کنند و این نشان می دهد کار ما در 
جام ملت های آسیا سخت است ولی رسیدن به قهرمانی غیر ممکن نیست. مرفاوی در ادامه 
خاطرنشان کرد: همیشه در فوتبال اتفاقاتی رخ می دهد که غیر قابل پیش بینی است ولی 
امیدوارم این اتفاقات به ضرر تیم ما تمام نشود و ما بتوانیم در این تورنمنت حساس به قهرمانی 
دست پیدا کنیم. مرفاوی در مورد انتظارات بالا از تیم ملی، گفت: مردم ایران فوتبال دوست 
هستند. روزی که برای فینال لیگ قهرمانان یا بازی استقلال در لیگ قهرمانان ۱۰۰ هزار نفر به 
ورزشگاه می آیند نشان می دهد که آنها از فوتبالشان انتظار زیادی دارند. ۷ سال است کی روش 
در تیم ملی است. بنابراین همه منتظرند تا ببینند او در جام ملت ها چه نتایجی کسب می کند. 
این انتظار بیهوده نیست و با توجه به اینکه ما در رنکینگ آسیا در مقام اول هستیم حالا همه مردم 
ایران انتظار قهرمانی از تیم ملی کشورشان را دارند. وی در پایان و در پاسخ به این پرسش که به 
عنوان یک بازیکن سابق تیم ملی چند درصد شانس برای قهرمانی تیم ملی ایران قائل هستید، 
خاطرنشان کرد: شانس ایران برای قهرمانی بسیار بالاست. به همان اندازه که ژاپن و کره این 
شانس را برای خود قائلند. بنابراین باید منتظر بمانیم و ببینیم که کی روش چه استراتژی را برای 

قهرمانی تیم ملی کشورمان در جام ملت های آسیا دارد.

اصغر حاجیلو: 

در نیم فصل دوم کار سختی داریم
سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: درباره جذب بازیکنان جدید شفر و فتحی با یکدیگر 
هماهنگ هستند و نمی خواهیم با حضور در فضای رسانه ای و ملتهب نقل وانتقالات، کارمان 

را دشوار کنیم.
 اصغر حاجیلو در گفت و گو با سایت رسمی باشگاه استقلال درباره آخرین شرایط تیم و 
تعطیلات پیش رو اظهار داشت: تعطیلات برای همه تیم ها سخت است. ما در پنج بازی 
گذشته فرم بسیار خوبی داشتیم و به هماهنگی کامل رسیده بودیم. ابتدای فصل تیم جوان 
ما هماهنگ نشده بود، اما در هفته های پایانی نیم فصل در شرایط برد بودیم و به صدر جدول 
نزدیک می شدیم. استقلال در هفته های اخیر همدل و هماهنگ بود و تاکتیک های مدنظر شفر 

را بازیکنان درک کرده بودند و این موضوع خیلی مهم است.
وی افزود: تیم ما به هارمونی رسیده است و همه از مربی درک کامل داشتند. سند صحبت های 
من نمایش استقلال در پنج بازی اخیر است و حالا لیگ به اجبار تعطیل شده است، اما مسئله ای 
ندارد. استقلال بسیار قدرتمند است و با توجه به زمانی که تا شروع نیم فصل دوم داریم می توانیم 
بهتر و قوی تر از قبل شویم. حاجیلو در ادامه درباره تست های پزشکی قبل از شروع تمرینات 
خاطرنشان کرد: قبل از شروع تمرینات در کلینیک دکتر نوروزی حاضر خواهیم شد و وضعیت 
جسمانی بازیکنان مورد ارزیابی قرار می گیرد تا با آگاهی کامل از وضعیت بازیکنان به استقبال 
تمرینات برویم. وی در ادامه درباره وضعیت نقل وانتقالاتی باشگاه استقلال هم گفت: درباره 
نقل وانتقالات سرمربی و سرپرست باشگاه آقای فتحی کاملًا با یکدیگر هماهنگ هستند. باشگاه 
در حال پیگیری این موضوع است و هر زمان نهایی شود، به صورت رسمی اعلام می کنیم، اما 
نمی خواهیم با حضور در فضای رسانه ای و ملتهب نقل وانتقالات، کار را دشوار کنیم. آقای شفر 

برنامه ریزی کامل برای نیم فصل دوم دارد و به خوبی از شرایط نیم فصل دوم آگاه است.
حاجیلو در پایان صحبت های خود درباره اهمیت دیدارهای نیم فصل دوم، بیان کرد: در 
نیم فصل دوم کار سختی داریم. همه تیم ها محتاط بازی می کنند و هر یک امتیاز سرنوشت ساز 
خواهد بود. یک گل بیشتر یا یک امتیاز در نیم فصل دوم سرنوشت ساز است، ولی من به استقلال 

بسیار امیدوارم.

وزیر ورزش و جوانان:

  انتظار مردم قهرمانی تیم ملی در جام ملت ها است
وزیر ورزش و جوانان گفت: تیم ملی فوتبال در مقایسه با 
سایر تیم های آسیایی، شرایط مطلوبی دارد و انتظار مردم هم 

قهرمانی ایران پس از ۴۲ سال در جام ملت های آسیا است.
»مسعود سلطانی فر« دیروزپس از پایان نشست ستاد عالی 
بازی های المپیکی و پارالمپیکی در جمع خبرنگاران در باره 
حضور تیم ملی فوتبال ایران در جام ملت های آسیا افزود: یکی 
از آماده ترین تیم ها را به این جام اعزام می کنیم. فدراسیون، 
بازیکنان و کادر فنی با تمام توان در این رویداد حضور خواهند 
یافت. انگیزه ای که در تیم وجود دارد، در واقع نشان می دهد 

ما به جای یک تیم، دو تیم ملی داریم.
وی تصریح کرد: با همکاری وزارت ورزش و جوانان و کمیته 
ملی المپیک، حمایت های لازم برای تیم ملی فوتبال انجام 
شده و امیدواریم بعد از ۴۲ سال، قهرمان جام ملت های آسیا 

شویم.
*موزه ملی ورزش تا پایان سال افتتاح می شود

سلطانی فر همچنین از راه اندازی فاز نخست موزه ملی 
ورزش المپیک و پارالمپیک تا پایان امسال خبر داد و گفت: 
مرحله دوم این موزه، طی سه سال آینده به بهره برداری می 
رسد. راه اندازی این موزه بیش از یک دهه پیش در دولت های 
مختلف دنبال شد تا اینکه در این برهه و با پیگیری های رییس 

کمیته ملی المپیک، طی چند ماه آینده گشایش می یابد.
وی اظهار داشت: با توجه به محتوایی که درباره نخستین 
مجموعه  است  قرار  شده،  بینی  پیش  ورزش،  ملی  موزه 
دستاوردها و ظرفیت های ورزشکاران مدال آور و قهرمان در 

این موزه به تصویر کشیده شود.
سلطانی فر ادامه داد: در مرحله دوم مکان جدیدی برای موزه 

ملی ورزش پیش بینی شده است که با تخصیص اعتبارات، راه 
اندازی می شود. البته برای راه اندازی موزه از ظرفیت سازمان 

میراث فرهنگی و گردشگری نیز استفاده شده است.
*پیش بینی کسب حداکثر سهمیه کاراته در المپیک

مقام عالی ورزش کشور درباره حضور سرپرست فدراسیون 
کاراته در نشست امروز گفت: در این جلسه به حضور کاراته در 
بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو پرداخته شد. با توجه به اینکه 
کاراته برای نخستین مرتبه وارد بازی های المپیک شده و از 

طرفی ظرفیت کاراته ایران در سطح جهان جزو چهار قدرت 
برتر محسوب می شود، تلاش داریم تا از ۸ سهمیه ممکن، 
حداکثر سهمیه را بگیریم.وی اضافه کرد: حضور کاراته در 
المپیک و کسب مدال های خوشرنگ می تواند جایگاه ایران 

را ارتقا دهد.
*اختلاف نظر دستگاههای نظارتی

وزیر ورزش و جوانان همچنین درباره وضعیت فدراسیون 
هایی که به دلیل قانون منع بکارگیری بازنشسته ها به صورت 
سرپرستی اداره می شوند، گفت: برخی فدراسیون ها به دلیل 
این قانون و برخی هم با توجه به پایان دوره چهار ساله اکنون به 
صورت سرپرستی اداره می شوند. با توجه به زمانبندی انجام 
شده، تلاش داریم تا در کوتاه ترین زمان انتخابات فدراسیون 

ها را برگزار کنیم.
بلاتکلیفی  اصلی  مشکل  کرد:  نشان  خاطر  فر  سلطانی 
آیا آنان  هیات های استانی به دلیل مشخص نشدن اینکه 
شامل قانون منع بکارگیری بازنشستگان می شوند یا خیر. در 
این زمینه دستگاههای نظارتی شامل سازمان بازرسی و دیوان 
محاسبات، اختلاف نظر دارند که یک دستگاه معتقد است 
این قانون شامل حال هیات ها می شود و دستگاه دیگر چنین 
از مجلس شورای اسلامی  به همین دلیل  ندارد.  اعتقادی 
استعلام کردیم که آنها نیز کمیته ای برای حل موضوع تشکیل 

داده اند.
وی ادامه داد: در تمامی استان ها بین ۳۰ تا ۴۰ درصد 
بازنشسته های دستگاههای  رییسان هیات های استانی، 
انتخابات  برگزاری،  در  منظور  همین  به  و  هستند  مختلف 

فدراسیون ها، معطل روشن شدن این وضعیت هستیم.

»کارلوس کی روش« سرمربی تیم ملی ایران در مصاحبه با تارنمای رسمی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا )ای اف سی( گفت: فینال جام ملت های آسیا برای ایران بازی مقابل یمن 

است و تمام تمرکزمان را روی این بازی معطوف خواهیم کرد.
»کارلوس کی روش« سرمربی پرآوازه پرتغالی با در دست داشتن مسئولیت هدایت یکی از 
محتمل ترین گزینه های قهرمانی جام ملت های ۲۰۱9 آسیا، تیمش را با هدف پایان دادن 
به حسرت ۴۳ ساله فتح معتبرترین جام قاره کهن، راهی امارات متحده عربی کرده است، 

به شاگردانش آموزش داده که در لحظه، تنها روی یک بازی تمرکز کنند.
مرد شماره یک نیمکت تیم ملی ایران سکان هدایت تیمی را بر عهده دارد که به شدت 
بر ستون فقرات کاروان اعزامی ایران به جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه تکیه دارد؛ جایی که ۱۸ 

ملی پوش ایرانی، مراکش، پرتغال و اسپانیا را مبهوت هنرنمایی خود کردند.
با این حال، اگرچه قدرت خط دفاعی و مجموعه تیمی جوخه تحت هدایت کی روش، 
ایرانی ها را به عنوان یکی از گزینه های محتمل فتح عنوان قهرمانی معرفی کرده است اما 
سرمربی اسبق تیم رئال مادرید اسپانیا مدعی است که او تنها بر بازی افتتاحیه مقابل یمن 

که روز هفتم ژانویه در ابوظبی برگزار می شود، تمرکز دارد.
مرد پرتغالی و کهنه کارِ نیمکت یکی از پرافتخارترین های آسیا در این باره اظهار داشت: 
بازی با یمن، نخستین بازی ما است و در اولین بازی هیچ تیم ضعیفی وجود ندارد؛ همه تیم 

ها به یک اندازه امید دارند و چالش تورنمنت از نخستین بازی شکل می گیرد.
وی ادامه داد: در این نوع رقابت ها بازی اول همیشه سخت ترین بازی است چرا که در 
یک رقابت فشرده و کوتاه و در عرض سه بازی، تیم برنده صاحب همه چیز می شود و تیمی 
که می بازد تقریبا هیچ بهره ای نخواهد برد؛ بنابراین باید در این بازی پیروز شویم، مثل 

همیشه این دیدار حیاتی است.
تیم ملی ایران به عنوان برترین تیم قاره آسیا عازم امارات متحده عربی می شود و در 
سوی دیگر یمن در حالی پا به ابوظبی خواهد گذاشت که رتبه ۲6 آسیا و ۱۳5 رنکینگ 
فیفا را در اختیار دارد اما کی روش کاملا نسبت به تهدید تیم تحت هدایت »ژان کوشیان« 
اِسلُواکیایی هوشیار بوده و می داند که شاگردانش می بایست روی مسئولیتی که در لحظه 

به آنان واگذار شده، تمرکز کنند.

سرمربی اسبق تیم رئال مادرید افزود: پس از بررسی نتایج تیم های زیر ۱۷ سال و زیر 
۲۰ سال ایران در رقابت های مختلف، به این نتیجه رسیدم که ایران تاکنون در هیچ بازی 
رسمی موفق به شکست یمن نشده است؛ در واقع منطقی پشت این موضوع است: یمن 
ممکن است به تساوی یا باخت تن دهد اما بی شک شکست دادن آن ها کار سختی است.
کی روش در ادامه تاکید کرد: زمانی که بازی با یمن آغاز شود می بایست از بند تمام 
دغدغه های پیرامون تیم رها شده و روی بازی خودمان متمرکز شویم؛ در واقع همه چیز در 
درجه اول به ۱۱ بازیکنی که در ترکیب اصلی به میدان می روند سپس به کادر فنی و به طور 

کلی به مجموعه تیم بستگی دارد.
وی ادامه داد: نمی توانیم جام ملت ها را در حالی آغاز کنیم که حواسمان جای دیگری 

است؛ پای 9۰ دقیقه بازی برای مردم، شادی و غرو ملت ایران در میان است.
ایرانی ها پس از فتح سومین و آخرین عنوان قهرمانی خود در جام ملت های آسیا در سال 
۱9۷6 هرگز موفق به بالا بردن جام نشده اند اما این تیم همچنان یکی از قدرتمندترین تیم 
های آسیا است و کی روش پس از حضور روی نیمکت این تیم برای دو دوره متوالی در جام 
جهانی )۲۰۱۴ و ۲۰۱۸( حالا در جام ملت ها وظیفه دشواری را پیش روی خود می بیند.

با این حال، با وجود جایگاه انکارناپذیر تیم ملی ایران به عنوان یکی از برترین تیم های قاره 
کهن، سرمربی پرتغالی همچنان به بازیکنانش در مورد غرور و پیامدهای ناشی از آن هشدار 
می دهد. مرد 65 ساله نیمکت ایران در این باره تصریح کرد: البته تیم ملی ایران از جنبه 
های گوناگون از جمله نوع نگاه، سازماندهی و انسجام پیشرفت قابل توجهی کرده و آن ها 
در آسیا شناخته شده اند اما بزرگ ترین اشتباه این است که فکر کنیم رقم زدن لحظاتی 

خوب برای مردم کافی است و کارمان تمام شده است.
وی ادامه داد: فکر کردن به این موضوع که سایر رقیبان در خانه می نشینند و ما را تماشا 
می کنند، تصور غلطی است چرا که قطر، امارات و عربستان سعودی به سختی در حال 
تلاش کردن هستند؛ آن ها سخت تر تلاش می کنند چرا که پیشرفت ایران را دیده اند و 
نهایت تلاششان را می کنند تا از ایران سبقت بگیرند؛ این موضوع در مورد فلسطین، ویتنام 
و همه تیم ها صادق است. مردم تصور می کنند این تورنمنت آسان است اما ویتنام در سال 
های اخیر پیشرفت زیادی کرده و در حال حاضر در فرم خوبی قرار دارد چرا که آن ها به 

تازگی یکی از مهم ترین رقابت های جنوب شرق آسیا را فتح کرده اند.
دستیار اسبق »سر الکس فرگوسن« سرمربی افسانه ای منچستریونایتد تاکید کرد: 
نمی توانیم با این تصور که کار راحتی در امارات داریم، پیش برویم؛ در واقع این تورنمنت 
برخلاف تصور مردم، تورنمنت سختی است؛ به عبارت دیگر افرادی که چنین تصوری می 
کنند سعی دارند تا امیدهای ما را در معرض خطر قرار دهند اما ما فروتنانه به تمام رقیبان 

احترام می گذاریم و نهایت تلاش خود را انجام می دهیم.
کی روش با به خاطر داشتن این موضوع که در حال حاضر یمن تنها نقطه تمرکز او و 
تیمش خواهد بود، خاطرنشان کرد: در این نوع تورنمنت ها، در صورتیکه در زمان حال 
پیروز نشویم هیچ فردایی وجود نخواهد داشت؛ به عبارت بهتر فینال جام ملت های آسیا 

برای ایران بازی مقابل یمن است و من به هیچ موضوع دیگری فکر نخواهم کرد.
و زمانی که بازی مقابل یمن به پایان برسد نوبت ویتنام و عراق می رسد؛ در حال حاضر 
دوست دارم چنین تفکر و ذهنیتی را در تیمم پرورش دهم و تمام انرژی خود را در 9۰ دقیقه 

بازی مقابل یمن آزاد کنیم، باقی موضوعات هیچ ارتباطی به ما ندارد.

 : AFC کی روش در مصاحبه با

 بازی با یمن »فینال« ایران در جام ملت ها است

رئیس هیات سوارکاری استان قم گفت: جایگاه این رشته ورزشی استان با ۱۰ پله ارتقا طی ۲ سال از رتبه ۲۳ در 
سال 95 به رتبه ۱۳ ارتقا یافته است.

سید مهدی طباطبایی افزود: همواره طی سال های اخیر رتبه سوارکاری قم در کشور جهش داشته به گونه ای که 
در سال 95،96 و 9۷ رتبه هیات سوارکاری استان در کشور به ترتیب ۲۳، ۱۸ و ۱۳ ارتقا یافته است.

وی با بیان اینکه روند رشد شاخص ها و ظرفیت های سوارکاری استان از سال 95 آغاز شده است اظهار داشت: با 
توجه به ورود سرمایه گذار بخش خصوصی برای ساخت مجموعه ورزشی استاندارد اسب سواری در قم و همچنین 
تمرکز این هیات بر آموزش و استعدادیابی انتظار داریم که در سال های آینده با به ثمر رسیدن این اقدام ها شاهد 

شکوفایی بیشتر این ورزش باشیم.
طباطبایی ادامه داد: تعداد چابکسواران و بیمه شدگان رشته ورزشی سوارکاری در این استان رشد چشمگیری 

داشته است و این موجب شده تا چشم انداز ورزش سوارکاری در قم بسیار خوب باشد.
رئیس هیات سوارکاری قم اظهار داشت: هم اکنون ۳۰ سوارکار حرفه ای در این استان به صورت تخصصی فعالیت 
می کنند ضمن اینکه حدود ۴۰ سوارکار مبتدی نیز برای شرکت در مسابقات مختلف سوارکاری و پرش نیز در حال 

طی کردن آموزش های مهارتی هستند.
وی همچنین با اشاره به برگزاری مسابقات قهرمانی پرش با اسب استان در ماه گذشته گفت: در این رقابت ها 
هفت سوارکار در رده نونهالان، پنج ورزشکار در رده جوانان و جوانان، ۱۲ تن در رده مالکان و هفت سوارکار نیز در رده 

بزرگسالان به رقابت پرداختند.

شبکه تلویزیونی فاکس اسپورتس آسیا در گزارشی به پنج دروازه بان مطرح 
حاضر در جام ملت های ۲۰۱9 آسیا اشاره کرد که در جمع آنان، نام »علیرضا 

بیرانوند« سنگربان تیم ملی ایران در رتبه نخست به چشم می خورد.
»علیرضا  نویسد:  می  خود  گزارش  در  دوشنبه  روز  اسپورتس  فاکس 
بیرانوند« دروازه بان تیم ملی ایران که در سال های اخیر جایگاه خود را در 
قفس توری این تیم تثبیت کرده است، پس از ثبت چند نمایش درخشان 
و استثنایی در جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه به معنای واقعی کلمه خود را در 
عرصه جهانی مطرح کرد؛ رقابتی که ایرانی ها در یک قدمی نخستین حضور 
در مرحله حذفی، با بداقبالی و البته قرعه سخت، دست خالی از مسکو باز 
گشتند. نقطه اوج تورنمنت روسیه برای بیرانوند، در بازی مقابل پرتغال رخ 
داد؛ جایی که او موفق شد تا ضربه پنالتی یکی از فوق ستاره های دنیای 
فوتبال یعنی »کریستیانو رونالدو« را مهار کند اما گلر ۲6 ساله ایرانی به رغم 
پیشنهادهای متعدد اروپایی، تصمیم گرفت تا باشگاهش یعنی پرسپولیس را 

در لیگ برتر ایران تنها نگذارد.
با این حال، ماندن در پرسپولیس ظاهرا تصمیم عاقلانه ای بود چرا که 
قرمزهای ایران برای نخستین بار خود را در فینال معتبرترین رقابت باشگاهی 
قاره کهن یافتند و حتی ناکامی بیرانوند در ممانعت از شکست ۲ بر صفر 

تیمش مقابل کاشیما آنتلرز ژاپن در مجموع دو دیدار رفت و برگشت، به هیچ 
عنوان از شایستگی های او کم نکرد.

لازم به ذکر است در ادامه این فهرست، پس از بیرانوند به ترتیب نام »مایکل 
فاکس گارد« دروازه بان تیم ملی فیلیپین، »چو هیون وو« گلر تیم ملی کره 
جنوبی، »متیو رایان« سنگربان استرالیا و »دانگ ون لام« گلر یکی از حریفان 
تیم ملی ایران در جام ملت های ۲۰۱9 آسیا یعنی ویتنام به چشم می خورد.

فرنگي کار مطرح و افتخار آفرین استان قم موفق به کسب مقام 
نخست و عنوان قهرماني پیکارهاي انتخابي تیم ملي کشتي 

فرنگي بزرگسالان ایران شد.
کشتی گیری که بعد از سال ۲۰۱۴ دیگر رنگ دوبنده تیم ملی 
کشت فرنگی بزرگسالان ایران را ندیده بود، در مسابقات انتخابی 
سال ۱۳9۷ تیم ملی آنقدر پرقدرت ظاهر شد تا بار دیگر نظر کادر 

فنی را برای بازگشت به ترکیب اصلی این تیم جلب کند.
این کشتی گیر هادی علیزاده پورنیا دارنده دو مدال طلا و نقره 
پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی آسیا، سه مدال جام جهانی 
کشتی فرنگی و چندین مدال میادین داخلی و بین المللی دیگر 
است که بعد از عضویت تیم ملی ایران در مسابقات جهانی سال 

۲۰۱۸ بار دیگر جواز حضور در اردوی تیم ملی را به دست آورد.
علیزاده پورنیا که در سال ۲۰۱۴ به دلیل مصدومیت نتوانست 
در مسابقات جهانی مدال بگیرد و همان سال شانس حضور در 
بازی های آسیایی اینچئون کره جنوبی را از دست داد، در وزن 
۸۲ کیلوگرم پیکارهای انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان 

ایران به میدان رفت و قهرمان شد.
از سوی دیگر بازگشت محمد بنا مربی مطرح و سرشناس کشتی 
فرنگی ایران و جهان به راس کادر فنی تیم ملی که علاقه خاصی 
به هادی علیزاده پورنیا دارد، موجب شده تا این فرنگی کار افتخار 
آفرین استان قم روحیه و انگیزه چند برابری برای دست یابی 

مجدد به دوبنده تیم ملی داشته باشد.

مسابقات وزن ۸۲ کیلوگرم انتخابی تیم ملی بزرگسالان کشتی 
فرنگی در حالی به پایان رسید که هادی علیزاده پورنیا در دیدار 
کسب  با  و  رفت  تهران  از  اسماعیلی  جمال  مصاف  به  نهایی 
برتری در این مبارزه به مقام قهرمانی دست یافت، همچنین در 
این وزن عباس مهدی زاده از اصفهان و مهرداد بهرامی از توابع 
تهران مشترکا سوم شدند. رتبه های پنجم تا نهم این وزن نیز به 
سیدامیررضا نرگسی از آذربایجان غربی، امیر شاهپروری از البرز، 
علیرضا  و  عبدولی  فردین  لرستان،  از  دوست داریان  سیاوش 
فتاحی از خوزستان رسید، در حالی که یک کشتی گیر دیگر از 
قم به نام محمدعلی حیدری نیز در این وزن حضور داشت که 

سرانجام دهم شد.

رئیس هیات سوارکاری استان قم :

بیرانوند در بین ۵ دروازه بان برتر جام ملت ها جایگاه سوارکاری قم درکشور 10 پله ارتقا یافت

در وزن 82 کیلوگرم؛ فرنگي کار مطرح قم قهرمان ایران شد

 سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال ایران با بیان اینکه این روزها در کار واردات گوشت برزیلی 
است، گفت: اعتبارم را در فوتسال به خاطر اینکه یک نفر از آرای من خوشش بیاید از دست 
نمی دهم. حسین شمس که اخیرا از سفر ویتنام و تدریس دوره سطح سه فوتسال در این کشور 
بازگشته است، در گفتگویی ضمن تشریح این سفر و برگزاری دوره های سطح بالای فوتسال، 
به استعفای علی کفاشیان از کمیته فوتسال واکنش نشان داد و همچنین تاکید کرد که نمراتش 

برای انتخاب بهترین های فوتسال جهان احساسی نبوده است.
مشروح گفتگوی حسین شمس در ادامه می آید:

دومین دوره »سطح سه« در ویتنام
دو سال پیش بود که دوره مربیگری سطح سه که دوره سطح بالایی است در ایران برگزار شد. 
امسال ویتنامی ها موفق شدند مجوز برگزاری دومین دوره را بگیرند. این اتفاق بزرگی برای 

ویتنام بود. ویتنام در فوتسال پیشرفت چشمگیری داشته است. تیم آنها در دوره گذشته جام 
جهانی حاضر بود و در جام باشگاه های آسیا هم نایب قهرمان شدند. ۱6 مربی تاپ ویتنام 
در این دوره حضور داشتند که سطح همه آنها عالی بود. در پایان همه موفق شدند این دوره 

را پاس کنند.
مربیان ایران و ویتنام قابل مقایسه نیستند

سطح دانش مربیان ایران با مربیان دیگر در آسیا قابل مقایسه نیست. در دوره ای که در ایران 
برگزار شد افرادی مثل رضا حیدریان، وحید شمسایی، محمود خوراکچی، رضا صادقی و نفرات 
بزرگ دیگری حضور داشتند. ویکتور هرمانس، ناصر صالح و بنده مدرس این دوره بودیم ولی 
خیلی اوقات می نشستیم و هنر مربیان حاضر در کلاس را تماشا می کردیم. واقعا دانش مربیان 
فوتسال ایران با کل آسیا قابل مقایسه نیست ولی در مجموع، ویتنامی ها بعد از ایران قرار دارند 

و به نظرم از مربیان تایلند و ژاپن بالاتر هستند.
فرمول برگزاری دوره مربیگری سطح سه

نحوه برگزاری دوره سطح سه یک فرمول خاصی دارد که مجوزش را کنفدراسیون فوتبال آسیا 
می دهد. یک کشور باید ابتدا سه دوره کلاس سطح یک را برگزار کند تا مجوز برگزاری سطح دو 
را به دست بیاورد. بعد از برگزاری سه دوره کلاس سطح دو، مجوز سطح بعدی به دست می آید. 
بالاتر از سطح سه هم دوره پرولایسنس است که مربیان باید زبان و کامپیوتر بدانند. فکر می کنم 

از دو سال آینده بتوان این دوره را در آسیا هم برگزار کرد.
موافقت AFC با برگزاری دومین دوره در ایران

برای برگزاری دومین دوره سطح سه اقدام کرده ایم و کنفدراسیون فوتبال آسیا هم با آن 
موافقت کرده است. قرار است اسفندماه و بعد از اتمام لیگ این دوره برگزار شود تا مربیان ما 
درگیر مسابقات نباشند. در حال حاضر 9۰۰ مربی داریم که سطح دو را گذرانده اند ولی فقط 
۲۴ نفر از آنها در دوره قبل حاضر بودند. ایران نیاز دارد که مرتب و حداقل سالی یکبار دوره 

سطح سه را برگزار کند.
پرهیزکار خودش قبول دارد که در فوتسال تخصص ندارد

زمان استعفای آقای کفاشیان ایران نبودم و اطلاعات زیادی ندارم. در سایتها خوانده ام که 
کفاشیان هنوز سر کارش حاضر می شود. گویا به خاطر فشار سازمان های نظارتی بود که او 

استعفا کرد ولی در کمیته فوتسال حاضر می شود. داوود پرهیزکار جانشین کفاشیان هم از 
جوانان خوب است اما خودش هم قبول دارد که تخصصش را ندارد. ما به این معضل در جای 

جای کشور عادت کرده ایم که به افرادی که تخصصی ندارند پست می دهند.
یک نظر هم از فوتسالی ها نخواستند

جالب است که حتی برای انتخاب سرپرست کمیته فوتسال، یک نظر هم از اهالی فوتسال 
نخواستند. نمی دانم اسمش را چه می شود گذاشت. آدم هایی هم هستند که می دانند 
شایستگی اش را ندارند ولی بازهم این پست ها را قبول می کنند. ما هم که نشسته ایم و نگاه 
می کنیم. فوتسال مثل مریض رو به موت است که نمی شود کاری برایش کرد. دستان ما را 
بسته اند و فقط نشسته ایم و نگاه می کنیم. منتظریم اتفاق بهتر و جدیدی رخ بدهد ولی بدتر 

می شود که بهتر نمی شود.
فوتسال طلاقم داده است و در کار واردات گوشت هستم!

چند سال است که از فوتسال جدا هستم و فقط تدریس می کنم. الان در کار واردات گوشت 
از برزیل هستم. فوتسال ما را طلاق داده است! صبح به صبح به شرکت می روم تا گوشت 
کیلویی ۳۰ هزار تومان وارد کنیم. به جای فوتسال دنبال قیمت گوشت هستم. دوست ندارم 
به فوتسال برگردم. دیگر نمی خواهم درباره این رشته هم حرفی بزنم. برای تیم ملی فوتبال هم 
در جام ملت ها آرزوی موفقیت می کنم. از ته دلم راضی نیستم به فوتسال برگردم مگر برای 
تدریس و آنالیز مسابقات. حاضر نیستم در هیاهویی که نقشی در رفتن و آمدن هایش ندارم، 
باشم. امسال سال مقدماتی برای جام جهانی ۲۰۲۰ فوتسال هم هست و برای تیم ملی و کادر 

فنی اش آرزوی موفقیت می کنم.
اعتبارم را به خاطر اینکه یک نفر خوشش بیاید از دست نمی دهم

درباره نمراتی که برای انتخاب برترین های فوتسال جهان دادم باید بگویم تلاش کردم حداقل 
به تمام ایرانی هایی که در لیست بودند رای بدهم اما چون آرا منتشر می شود نمی توانستم 
نمرات احساسی بدهم. وقتی تیم یا بازیکنی بهتر از تیم یا بازیکن ایران بوده است، باید همان را 
انتخاب می کردم. در فوتسال اعتبار داریم و باوجود اینکه ۱۰ سال است از این رشته دور هستیم 
اما هنوز از ما رای می خواهند. حاضر نیستم این اعتبار را به خاطر اینکه یک نفر خوشش بیاید 

از دست بدهم.

حسین شمس: به جای فوتسال گوشت برزیلی وارد می کنم



5 سه شنبه -یازدهم دیماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4720
علمی و سلامت 

کنترل کبد چرب با سبزیجات برگ سبز
چرا سبزیجات برگ دار برای سلامت کبد مفیدند؟

تحقیقی جدید نشان می دهد نیترات معدنی، ترکیبی که به طور طبیعی در سبزیجات 
سبز برگ دار وجود دارد می تواند از تجمع چربی در کبد بکاهد.

بیماری کبد چرب غیرالکلی بیماری است که در آن چربی در کبد تجمع می کند. تقریباً 
30 تا 40 درصد از بزرگسالان در ایالات متحده آمریکا با این بیماری زندگی می کنند. 
بیماری کبد چرب، شایع ترین علت بیماری مزمن کبد در کشورهای غربی است و 
کارشناسان آن را با چاقی، داشتن اضافه وزن و ریسک فاکتورهای متابولیکی مرتبط 

می دانند.
تاکنون هیچ درمان قطعی برای این بیماری ارائه نشده است، بنابراین ممکن است 
به بیماری های جدی تری مانند استئتاتوز کبدی، فیبروز و سیروز کبدی منجر شود. 
پزشکان توصیه می کنند برای کاهش چربی کبد، وزن کم کنید، تغذیه سالم داشته 
باشید، بیشتر فعالیت بدنی انجام دهید و به طور کل سبک زندگی سالم تری در پیش 

بگیرید.
تحقیقی جدید نشان می دهد نیترات معدنی، ترکیبی که به طور طبیعی در سبزیجات 

سبز برگ دار وجود دارد می تواند از تجمع چربی در کبد بکاهد.
نیترات معدنی، رمز سلامت کبد

پژوهشگران به مطالعه ی تأثیرات مصرف مکمل نیترات خوراکی در رژیم غذایی پرچرب 
و پرقند پرداختند. 

آن ها موش هایی را به سه گروه تقسیم کردند و هر کدام را تحت رژیم غذایی متفاوتی 
قرار دادند. 

گروه کنترل، تغذیه ی معمولی داشت. گروه پرچرب رژیمی تقریباً مشابه رژیم های 
غذایی اروپایی داشت و گروه سوم نیز تحت رژیم غذایی پر از چربی همراه با مصرف 

مکمل نیترات قرار گرفت.
همان طور که انتظار می رفت، موش هایی که تحت رژیم غذایی پرچرب بودند، چری 
انباشته کردند و قند خونشان نیز بالا رفت. اما تمام این شاخص ها در گروهی که رژیم 

پرچرب اما همراه با مکمل نیترات داشتند، به میزان قابل توجهی پایین تر بود.
همچنین محققان دریافتند موش هایی که نیترات مصرف کردند، فشار خونشان 
پایین تر بود و حساسیت شان به انسولین بهتر از موش هایی بود که رژیم پرچرب اما 
بدون مکمل نیترات داشتند. در تحقیقات پیشین، پژوهشگران به این نتیجه رسیده 
بودند که نیترات غذایی، متابولیسم سلول ها را افزایش می دهد. ضمناً معلوم شده بود 
که سبزیجات سبز برگ دار می توانند از بیماری های متابولیکی مانند دیابت نوع دوم 
پیشگیری کنند. دانشمندان این را هم می دانند که مصرف بیشتر میوه ها و سبزی ها، 
اثر محافظت کنندگی بر عملکرد قلب و عروق دارد. به عقیده ی آن ها، این بیماری ها با 
مکانیسم مشابهی به هم مرتبط اند. تئوری ارائه شده این است که، استرس اکسیداتیو 
موجب ضعف سیگنال دهی نیتریک اکسید می شود که تأثیر بزرگی بر عملکرد قلب و 
عروق دارد. به گفته ی محققان هنوز دقیقاً مشخص نیست کدام ترکیب در سبزیجات 
برگ دار و سبز آن ها را تا این حد مفید می کند. تاکنون هیچ مطالعه ای روی نیترات این 
سبزیجات متمرکز نشده بود و برای همین تصور می شود ترکیب خاص این سبزیجات 
انگیز  شگفت  خواص  مسئول  ترکیب  کدام  اینکه  دقیق  تعیین  برای  باشد.  نیترات 
سبزیجات برگ دار و سبز است باید مطالعات بیشتری انجام شود تا نیترات را به عنوان 
عامل اصلی مفید برای سلامت متابولیک معرفی کند. به هر حال دانشمندان توصیه 
می کنند بهتر است از این سبزیجات بیشتر در رژیم غذایی استفاده شود. سبزیجاتی که 
بیشترین میزان نیترات معدنی )غیرآلی( را دارند شامل کرفس، اسفناج، کاهو و شابانک 
)منداب( می شوند. نیازی نیست مقدار زیادی از این سبزیجات مصرف کنید. به گفته ی 

محققان، تنها 200 گرم در روز کافی است.

از پیاده روی در طول روز غافل نشوید

دلایل و نشانه های ابتلا به آرتروز
برای  فعالیت ها  بهترین  از  یکی  پیاده روی  اینکه  به  اشاره  با  ارتوپد  متخصص  یک 
جلوگیری از بروز آتروز است، گفت: به افراد توصیه می شود در طول روز حداقل یک 

ساعت پیاده روی کنند.
آرتروز زانو یکی از بیماری هایی است که افراد زیادی به آن مبتلا می شوند، این بیماری 
زمانی رخ می دهد که فرد بیش از اندازه از زانوهای خود استفاده کرده باشد، برداشتن 
بارهای سنگین، انجام ورزش های سنگین بدون آمادگی و کار کردن بیش از حد در 
سنین بالا از عواملی هستند که باعث بروز آرتروز می شود. این بیماری یکی از شایع ترین 
مشکلات عضلانی اسکلتی است که می تواند بر فعالیت روزانه زندگی افراد مبتلا اثر گذار 

باشد و منجر به بروز وابستگی و اختلال عملکرد در فعالیت و تعادل این بیماران شود.
آرتروز یک بیماری مفصلی است که با در ابتدا به طور تدریجی اندام فرد را تحت شعاع 
قرار می دهد اما به مرور و به صورت مزمن در بدن فرد پیش می رود و زندگی او را مختل 
می کند؛ زمانی که غضروف ها در بدن از بین می روند ساییدگی به وجود می آید و در 

نهایت فرد به آرتروز مبتلا می شود.
شایع ترین مفاصل درگیر آرتروز

استئوآرتریت یا همان آرتروز تحلیل غضروف مفصلی و درگیری استخوان زیر غضروفی 
باعث التهاب بافت های اطراف می شود؛ این عارضه ممکن است هر یک از مفاصل را 
درگیر سازد، ولی مفاصل دست، پا زانو، ران و ستون فقرات، شایع ترین مفاصل درگیر 

این بیماری هستند.
آرتروز به معنی از بین رفتن غضروف مفصل است

سید محمد جواد مرتضوی متخصص ارتوپد، فوق تخصص جراحی زانو و لگن، استاد 
دانشگاه علوم پزشکی تهران و دبیر انجمن جراحان ارتوپدی اظهار کرد: آرتروز به معنی از 
بین رفتن غضروف مفصل است، مفاصل زانو و لگن دچار از بین رفتن غضروف می شوند 
که در این صورت فرد به آرتروز مبتلا می شود؛ این بیماری به دلایل مختلفی رخ می دهد 
که از شایع ترین آن شکستگی و تروما است که باعث می شود، ارتباطات مفصلی رخ دهد. 
این فوق تخصص جراحی زانو و لگن بیان کرد: اغلب افرادی که پاهای پرانتزی دارند، 
دچار در رفتگی لگن و عفونت ها می شوند، همچنین بیماران خونی مانند هموفیلی، 
رماتیسم ها دچار آرتروز می شوند چرا که در تمام این افراد غضروف از بین می رود و 

دردناک می شود و این درد سبب می شود زندگی بیمار دچار مشکلات زیادی شود.
روش های درمانی آرتروز

مرتضوی ادامه داد: آرتروز را به روش های مختلفی درمان می کنند؛ در بعضی موارد 
اصلاح تغییر شکل اندام از پیشرفت آرتروز جلوگیری می کند، به طور مثال فردی که 
پاهای پرانتزی دارد اگر آن را درمان کند از پیشرفت آرتروز جلوگیری می کند؛ یکی دیگر 
از کارها تقویت عضلات است و افراد باید عضلات خود را تقویت و قوی کنند مثلا از آن 

مفصل بیشتر استفاده کنند.
وی با اشاره به اینکه پیاده روی یکی از بهترین کارهای برای پیشگیری از بروز آتروز 
است، گفت: به افراد توصیه می شود در طول  روز حداقل یک ساعت پیاده روی کنند 
چرا که با این کار می توان به راحتی از پیشرفت آرتروز جلوگیری کرد؛ در مواردی که آرتروز 
پیشرفت کرده باشد تزریق آمپول تقویت کننده موثر است، همچنین تعویض مفصل یکی 

از کارهای درمانی آرتروز است که با انجام این کار زندگی فرد بهتر از قبل خواهد بود.
بهترین روش در جلوگیری از بروز آرتروز

این فوق تخصص جراحی زانو و لگن تشریح کرد: اگر فردی دچار آرتروز خفیف باشد 
می تواند با ورزش از پیشرفت این بیماری جلوگیری کند، اما بعضی از ورزش ها مانند 
کوه نوردی، فوتبال، والیبال، بسکتبال، ورزش های پرشی و جهشی برای این افراد اصلا 

مناسب نیست و می تواند اثرات نامطلوبی در سلامتی فرد داشته باشد.
مرتضوی با اشاره به اینکه عمل جراحی برای تمام افراد توصیه نمی شود، گفت: عمل 
تعویص مفصل برای تمام افراد مناسب نیست و تنها در صورتی این عمل انجام می شود 
که این بیماری زندگی فرد را تحت تاثیر قرار داده و زندگی او سخت شده باشد، برای اینکه 

کیفیت زندگی افزایش یابد باید این کار را انجام داد.
وی یادآوری کرد: برخی از شغل ها در پیشرفت آرتروز تاثیر دارد و منجر به شدت این 
بیماری می شود؛ توصیه می شود افرادی که کارهای سنگین انجام می دهند و فشار 
زیادی روی زانو و لگن  آنها وارد می شود، از انجام کار سنگین خودداری کنند و حتما 

روزی یک ساعت پیاده روی کنند تا سلامت زانوهایشان بازگردد.

اگرچه سال هاست که سلول های بنیادی شناسایی شده اند، 
نوع  چه  مانده اند:  پاسخ  بدون  زیادی  سؤالات  همچنان  اما 
سلول های بنیادی باید استفاده شود؟ چگونه می توان سلول ها 
عمل  چگونه  درمان  و  کرد؟  دستکاری  پایدار  اثرات  برای  را 

می کند؟
سرتیتر مقالات و خبرهای پزشکی درباره سلول های بنیادی 
بسیار خوب به نظر می رسند: »کارشناسان توانستند با استفاده 
از سلول های بنیادی به بهبود توانایی حرکتی افراد دچار شده 
به سکته مغزی کمک کنند«؛ »سلول های بنیادی سرطان زنی 
بر  اثر شگفت انگیزی  بنیادی  را درمان کردند«؛ »سلول های 

مبتلایان به ام.اس گذاشتند«.
در واقع، حتی متخصصان در مورد این سلول های معجزه گر 
را تعمیر و  بافت  انواع  که در بدن فراوان هستند و می توانند 
حال  در  سلول ها  این  هستند.  زده  هیجان  کنند  جایگزین 
تغییر علم پزشکی بوده و به همان اندازه که آنتی بیوتیک ها و 
واکسن ها توانسته اند بیماری ها را درمان و ریشه کن کنند، مؤثر 

واقع می شوند.
اگرچه سال هاست که سلول های بنیادی شناسایی شده اند، 
نوع  چه  مانده اند:  پاسخ  بدون  زیادی  سؤالات  همچنان  اما 
سلول های بنیادی باید استفاده شود؟ چگونه می توان سلول ها 
عمل  چگونه  درمان  و  کرد؟  دستکاری  پایدار  اثرات  برای  را 
می کند؟ هنوز تحقیقات بسیار کمی در این باره وجود دارد و 
محققان همچنان برای تعیین اثربخش بودن این سلول ها، در 
مراحل اولیه بررسی هستند. با این که، اگر این خبرها واقعیت 
میان  این  در  اما  هستند،  خوشحال کننده  باشند،  داشته 
کلینیک های زیادی در سراسر دنیا با ادعاهای بزرگ خود در 
حال جمع آوری سود کلان از سلول های بنیادی می باشند. 
برخلاف اینکه تنها تعداد کمی از نتایج و توصیفات، سودبخش 
بودن این سلول ها را تأیید کرده اند، اما این کلینیک ها به بیماران 
خود قول می دهند که به ازای دریافت هزار تا ده هزار دلار هزینه، 
می توانند با استفاده از سلول های بنیادی خود فرد بیمار، هر 
بیماری از ام.اس، آرتریت روماتوئید، دیابت، بیماری های قلبی و 
تخریب مفاصل گرفته تا سرطان را درمان کنند. برخی نیز حتی 
پیشنهاد استفاده از سلول های بنیادی برای اعمال زیبایی مانند 
کشیدن پوست صورت و زیبایی بخش های دیگر بدن را داده و 
بعضی از آن ها ادعا می کنند که می توان به کمک این سلول ها 
ملاحظه ای  قابل  شکاف  داد!  افزایش  را  ورزشکاران  قدرت 
بین ادعاهای این مراکز و تحقیقاتی که برای بسیاری از این 
بیماری ها صورت گرفته است، وجود دارد. اکنون باید در مورد 

این نوع درمان بسیار محتاط باشید.
سلول های بنیادی دقیقاً چه نوع سلولی هستند؟

بیشتر سلول های بدن ما انواع خاص و مشخصی از سلول ها 
هستند؛ سلول های قلب، ریه، عضله، عصب، خون و غیره. 
اما سلول های بنیادی متمایزشده نیستند، به این معنی که 
آن ها توانایی تبدیل شدن به سلول های بنیادی بیشتر یا انواع 
سلول های دیگر را دارند. سلول های بنیادی همچنین می توانند 
به طور نامحدود تقسیم شده و جایگزین بافت فرسوده شوند. 
آن ها توانایی تبدیل شدن به سلول های دیگر و توانایی عمل 
به عنوان یک سیستم تعمیر و نگهداری آماده برای بدن را دارا 

هستند.
چرا تحقیقات پیرامون سلول های بنیادی پر سروصدا 

هستند؟
این سلول ها به خاطر توانایی منحصربه فردشان در تبدیل 

شدن به انواع مختلف سلول ها پرآوازه هستند. این بدان معنی 
است که آن ها توانایی بازسازی اندام های بیمار را دارند که در 
زمینه پزشکی به عنوان »طب احیاکننده« شناخته می شوند. 
دانشمندان پیش از این، روی سلول های بنیادی که از جنین 
گرفته شده بودند متمرکز بودند، زیرا این سلول ها به طور طبیعی 
به هزاران سلول دیگر و در نهایت به بافت ها و اندام های کودک 
تبدیل می شوند. اما، مسائل اخلاقی و مقررات مربوط به این 

سلول ها، محققان را به دنبال یافتن راه حل های دیگر انداخت.
سلول های  روی  بر  کردن  کار  حال  در  دانشمندان  امروزه 
خونی بالغ برای رسیدن به سلول های نوع جنینی، با اضافه 
این  هستند.  آن ها،  به   DNA مولکول  از  خاصی  نوع  کردن 
و  دستکاری  ماه ها  به  عمدتاً  بنیادی  القاشده  سلول های 
نگه داری در آزمایشگاه نیاز دارند و عمدتاً به مراکز پزشکی برتر 
استفاده  برای  سودآور  کلینیک های  اکثر  می شوند.  محدود 
"سلول های  نام  به  کامل  بافت  از  شده  گرفته  سلول های  از 
بنیادی بالغ" برپا شده اند. با استفاده از سلول های بدن خود 
بیمار، این درمانگاه ها می توانند درمان را در یک روز یا چند 
هفته انجام دهند. پزشکان به طور معمول با لیپوساکشن کمی 
چربی یا برداشت مقداری از مغز استخوان )که منبع ویژه ای از 
سلول های بنیادی( است آن را به بخشی از بدن که لازم است 
تزریق می کنند. برای مثال، کسی که دچار درد آرتریتی است، 
ممکن است سلول ها را از شکمش خارج کنند و به مفصل ران 
او تزریق نمایند. کلینیک های سودآوری که در حال حاضر ادعا 
می کنند می توانند تمام انواع بیماری ها را با سلول های بنیادی 
بالغ درمان کنند صادق نیستند. قبل از تأیید این ادعا نیاز به 
تحقیقات گسترده تری نیاز دارند. مشکلی که درباره این نوع 
سلول ها وجود دارد این است که زیاد درباره آن ها نمی دانیم. 
این کلینیک ها سلول ها را تزریق می کنند و امیدوارند که مفید 
باشند اما هر زمان که تزریق صورت می گیرد با شکست مواجه 

می شوند.
تمام نظرات علمی بر این است که سلول های بنیادی که از مغز 
استخوان و چربی گرفته شده اند به مانند سلول های جنینی 
منعطف نیستند. به این معنی است که به جای تبدیل شدن به 
سلول های کاملًا متفاوت، آن ها عمدتاً به همان سلول های بافت 
مبدأ تبدیل می شوند. برای مثال هیچ شواهدی وجود ندارد که 
بافت مغز استخوان می تواند بافت چشم را ایجاد کند، حتی اگر 
بسیاری از این کلینیک ها این را بگویند. سلول ها در این شرایط 
کاملًا با بافت وارد شده وفق پیدا نمی کنند و در نتیجه می میرند. 
همچنین ممکن است در طی روند تزریق آسیب جدی وارد 

شود.
سلول های بنیادی در چه مواردی استفاده می شوند؟

در حال حاضر، درمان با سلول های بنیادی فقط برای تعداد 
کمی از اختلالات خونی توصیه شده است. برای مثال، برای 
درمان لوسمی )نوعی سرطان خون(، معمولًا مغز استخوان 
بیمار را قبل از اینکه بدنش با شیمی درمانی با دوز بالا تحت 
درمان قرار بگیرد، برداشت می کنند. سپس سلول های بنیادی 
مغز استخوان دوباره وارد جریان خون می شوند تا سلول های 

آسیب دیده را بازسازی کنند.
تحقیقات اولیه در زمینه بیماری های دیگر نشان می دهد که 
چرا پزشکان در مورد چشم انداز آینده این روش بسیار هیجان 
زده هستند. تحقیقات انجام شده در استرالیا بهبودی افرادی 
که رباط صلیبی قدامی آن ها با روش سلول های بنیادی تحت 
بررسی های  همچنین  کرد.  تأیید  را  بودند  قرارگرفته  درمان 
چندساله بر روی ۱۱0 بیمار مبتلا به بیماری  ام.اس که تحت 
درمان با سلول های بنیادی خودشان )همراه با شیمی درمانی 
و یا رادیودرمانی( قرار گرفته بودند، نشان از کاهش احتمال 
پیشرفت بیماری شان در مقابل افراد تحت مراقبت با دارو داد. به 
طوری که احتمال بدتر شدن بیماری در افراد تحت درمان این 

سلول ها تنها ۶ درصد و برای سایر بیماران تحت سایر روش های 
درمانی ۶0 درصد است.

ممکن است به نظر برسد که در مورد درمان با استفاده از 
سلول های بنیادی خود بیمار هیچ خطری وجود ندارد، اما این 
طور نیست. برخی افراد دچار عوارض بسیار جدی شده اند. در 
یک مقاله نشان داده شد برخی از افرادی که برای بیماری هایی 
از قبیل دیابت، لوپوس، بیماری های ریوی، جراحی زیبایی و 
غیره تحت این نوع درمان قرار گرفتند، دچار آسیب شده اند. 
گزارشی دیگر در مورد سه زن مبتلا به دژنراسیون ماکولا نشان 
داد زمانی که سلول های بنیادی برداشت شده از چربی شکم 
به چشم آن ها تزریق شد، بینایی آن ها بدتر شد )دو نفر اکنون از 
لحاظ قانونی نابینا هستند(. چندین بیمار کلینیک سلول های 

بنیادی نیز جان خود را از دست داده اند.
این ها فقط افرادی هستند که در مورد عوارض جانبی شناخته 
شود.  گزارش  نباید  درمانگاه ها  در  جدی  عوارض  و  شده اند 
علاوه بر این، درمان های امیدوارکننده ای نیز وجود دارند که 
تصور  پزشکان  ابتدا  در  هستند.  خطرناک  شده  داده  نشان 
می کردند که سلول های بنیادی ممکن است قلب بیمار را درمان 
کند، اما یک مطالعه در سال 20۱7 روی موش ها نشان داد که 

هنگام تزریق سلول ها، التهاب و بیماری قلبی بدتر می شود.
بنیادی  سلول های  با  درمان  مورد  در  روش  بهترین 

چیست؟
اگر می خواهید به سمت درمان با این سلول ها بروید، ابتدا 
از پزشک خود بپرسید کدام مرکز درمانی معتبر است و آیا این 
روش برای بیماری شما مؤثر است یا خیر. به علاوه خوب است 

که خود نیز در مورد سابقه مرکز مورد نظر تحقیق کنید.
همچنین باید مطمئن شوید که روش درمانی پیشنهاد شده 
یا  است  شما  سود  به  نظرتان  مورد  بهداشتی  مرکز  سوی  از 
خیر. برای مثال اگر شما دچار آرتریت زانو هستید فیزیوتراپی، 
دارودرمانی، یا حتی عمل جراحی جایگزینی مفصل زانو بهتر 
از روش سلول های بنیادی است. برخی کلینیک ها تنها تلاش 
می کنند از موفقیت های خود برایتان بگویند و موارد بهبودیافته 
شکست هایشان  از  که  حالی  در  می دهند  نشان  شما  به  را 

چشم پوشی می کنند.
سه گام مهم قبل از انتخاب درمان با سلول های بنیادی

بیماری های  به  مبتلا  بیماران  از  برخی  هشدارها،  علیرغم 
تخریبی جدی که تمامی درمان های معمول را آزمایش کرده اند، 

کلینیک های سلول های بنیادی سودآور را انتخاب می کنند.
اگر تصمیم دارید این روش درمانی را پیش بگیرید، چگونه 

می توانید از خودتان محافظت کنید:
* ببینید شواهد چه چیزی را نشان می دهند: سعی کنید تمام 
تلاش خود را برای انتخاب بهترین کلینیک به کار بگیرید و در 

مورد سوابق این مراکز جستجو کنید.
سایر  از  خطرناک تر  درمانی  روش های  برخی  که  بدانید   *
روش ها هستند: روش هایی که سلول ها را به اندام های حیاتی 
مانند مغز، سیستم عصبی، قلب یا چشم تزریق می کنند بالقوه 
می توانند آسیب جدی را به دنبال بیاورند، اگر به درستی از 

طرف افراد خبره انجام نشوند.
* یک کلینیک دارای خدمات مراقبتی را انتخاب نمایید: اگر 
یک مرکز درمانی به شما بگوید این روش هیچ خطری به دنبال 
ندارد، یا صادق نیستند یا دانش کافی ندارند و خوب است از 
آن دور شوید. بهتر است در هر شرایط پزشک خود را در جریان 

انتخابتان قرار دهید و پس از درمان نیز به او مراجعه کنید.

حقیقت هایی درباره ی سلول های بنیادی

آیا تزریق سلول های بنیادی یک درمان معجزه گر است؟

 

محققان دانشگاه شهید بهشتی از ضایعات گندم نانوسوپرجاذبی سنتز کردند که 
ضمن سازگاری بیشتر با محیط زیست قابلیت جذب آب بالا همانند سوپرجاذب های 

موجود در بازار را دارد و از آن می توان در صنایع بهداشتی استفاده کرد.
دکتر سید رحمان جعفری پطرودی، عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی با 
اشاره به مضرات مواد آلی استفاده شده در تولید سوپرجاذب های موجود در بازار، گفت: 
از مشکلات بهداشتی سوپرجاذب های موجود در بازار می توان به ایجاد حساسیت برای 
نوزادان اشاره کرد که برای رفع این مشکل در این مطالعات نسبت به بررسی قدرت 

نانوالیاف سلولز مشتق شده از ضایعات گندم در جذب و نگهداری آب و همچنین قابلیت 
تقویت کنندگی سوپرجاذب اقدام کردیم.

وی خاطرنشان کرد: در این طرح علاوه بر به حداقل رساندن مشکلات بهداشتی 
استفاده از سوپرجاذب ها، هزینه  تولید آنها را نیز به حدود یک سوم سوپرجاذب های 

موجود در بازار کاهش دادیم.
آنها در حوزه   این محقق در خصوص سازوکار جذب سوپرجاذب ها و کارایی ویژه 
کشاورزی، یادآور شد: سوپرجاذب ها از پلیمرهای آب دوست با ساختار سه بعدی تشکیل 
شده اند که قادر هستند با برقراری پیوند هیدروژنی با مولکول های آب، مقادیر زیادی از 
آب را در خود ذخیره کنند. ازاین رو، در سال های اخیر استفاده از آنها در حوزه  کشاورزی 
افزایش یافته است؛ چراکه سوپرجاذب ها با ذخیره و رهاسازی به موقع آب می توانند از 

مصرف بی رویه آب جلوگیری کنند.
جعفری با بیان اینکه در این پژوهش همه  مواد اولیه جهت سنتز نانوسوپرجاذب کاملًا 
طبیعی و مشتق شده از سلولز گیاهی بوده اند، خاطر نشان کرد: ازجمله کربوکسی 
متیل سلولز، اتیل سلولز، نانوالیاف سلولزی و همچنین از اسیدسیتریک به عنوان عامل 
ایجاد اتصالات عرضی استفاده و پس از سنتز نانوسوپرجاذب از میکروسکوپ الکترونی 
نشر میدانی جهت بررسی ریزساختاری استفاده شده است. در نهایت نیز میزان قابلیت 

جذب آب و محلول های نمکی مورد ارزیابی قرار گرفت.
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی، اظهار کرد: نتایج به دست آمده از این 
تحقیقات حاکی از آن است که هر گرم از این نانوسوپرجاذب توانایی جذب 200 گرم 
آب را دارد که در حضور ۱0 درصد وزنی نانو الیاف سلولزی حاصل و همچنین میزان 

حساسیت یونی این نانوسوپرجاذب بین 0.73 تا 0.۹۸ گزارش شده  است.

تولید نانوسوپرجاذبی ارزان برای صنایع بهداشتی از ضایعات گندم

خودروساز بزرگ آسیایی شروع به جایگزینی حسگرهای 
دکمه ای)کی لس(  استارت های  و  سوئیچ  با  انگشت  اثر 
کرده است که احتمال ورود افراد غریبه به خودرو و به سرقت 

رفتن آن با این کار به یک در 50 هزار می رسد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، شرکت خودروسازی 
هیوندای می خواهد به اولین خودروساز در جهان تبدیل 
شود که برای باز کردن و روشن کردن خودرو از هیچ گونه 
به  تنها  و  نمی کند  استفاده  یا گوشی هوشمندی  کلید 

حسگر اثر انگشت تکیه می زند.
برد،  خواهد  بهره  فناوری  این  از  که  خودرویی  اولین 
خودروی شاسی بلند سانتافه مدل 20۱۹ خواهد بود که 

از حسگر اثر انگشت برای قفل و باز کردن درب ها و روشن 
کردن موتور خودرو استفاده می کند.

حسگرهای اثر انگشت در دستگیره های درب خودرو و 
در دکمه استارت آن تعبیه خواهند شد. بدین ترتیب، لمس 
هر کدام از این حسگرها، خودرو را به نمایه شخصی راننده 
تبدیل می کند و امکان تنظیم صندلی، آینه های جانبی و 

تنظیمات اتصالی را به وی می دهد.
و شامل  یافت  آینده گسترش خواهد  در  فناوری  این 
سایر  و  فرمان  موقعیت  خودرو،  داخل  دمای  تنظیم 

تنظیمات شخصی نیز خواهد شد.
این سیستم از حسگرهای خازنی استفاده می کند که 
دارای احتمال اشتباه در شناسایی اثر انگشت به نسبت 

یک در هر 50 هزار مورد هستند.
دیده شده که حسگرهای اثر انگشت تعبیه شده روی 
حمام  از  کاربر  اینکه  از  پس  مثلا  هوشمند  گوشی های 
می آید، به خوبی کار نمی کنند. بنابراین باید منتظر ماند و 

دید کیفیت حسگرهای هیوندای چقدر خواهد بود.
البته هیوندای می گوید این سیستم به طور مداوم دقت 
خود را در طول زمان بهبود می بخشد و هر بار که از آن 

استفاده می کنید، مدل اثر انگشت شما را بهبود می بخشد.
این فناوری باید قبل از اینکه خودروسازان آن را عرضه 
کنند، کاملا توسعه یابند و بالغ شوند، به خصوص برای 
جایگزینی چنین قطعه مهمی که برای باز و بسته کردن 
که  چرا  می شود.  استفاده  خودرو  کردن  روشن  و  درب 
اگر سیستم دچار اختلال شود، خودرو به کلی غیر قابل 
استفاده می شود. بنابراین می توان این خبر را به عنوان 

تایید ورود حسگر اثر انگشت به عصر جدیدی تلقی کرد.
چه  که  نشد  اشاره  هیوندای  مطبوعاتی  کنفرانس  در 
این  برای  پشتیبان  عنوان  به  اضافی  ورودی  روش های 
سیستم در دسترس خواهد بود، اما می توانید فرض کرد که 
مثلا یک کلید زاپاس یا یک برنامه در گوشی های هوشمند 
نیز برای مواقع اختلال در سیستم یا زمانی که می خواهید 
خودروی تان را در اختیار دوستان تان قرار دهید، در نظر 

گرفته شود.
بنابراین مطمئنا به نظر می رسد که روزهای گم کردن 
سوئیچ خودرو در حال سر آمدن است و از این پس تنها 
با شناساندن خود به خودرویتان می توانید از آن سواری 

بگیرید.

شرکت سیرا نوادا برای تولید یک فضاپیمای باری موسوم به دریم چیسر برای 
استفاده ناسا به منظور حمل و نقل بار به ایستگاه فضایی بین المللی به توافق رسیده 

است.
باری  از فضاپیماهای  به عنوان نسل جدیدی  ناسا  یادشده توسط  فضاپیمای 

توصیف شده و قرار است ظرف دو سال آینده مورد استفاده عملیاتی قرار بگیرد.
برخی آزمایش های اولیه این فضاپیما ناموفق بوده اند و مشکلاتی در زمینه فرود 
آن در محیط آزمایشگاهی به وجود آمده بود، اما سرانجام مشکلات یادشده برطرف 

شد و اولین آزمایش موفق آن در نوامبر سال 20۱7 انجام شد.
سیرا نوادا یکی از سه شرکت خصوصی بود که در سال 20۱۶ موفق به عقد قرارداد 
با ناسا برای تولید فضاپیمای باری شد. دو شرکت دیگر اسپیس ایکس و اوربیتال آی 
تی کی نام دارند. قرار است دریم چیسر در مجموع شش بار به ایستگاه فضایی بین 
المللی اعزام شود. مهم ترین مزیت این فضاپیمای باری در مقایسه با رقبا امکان فرود 

آن بر روی باندهای عادی فرودگاه های تجاری در سراسر جهان است.
 همین امر برخی سازمان های فضایی کشورهای دیگر و حتی سازمان ملل را 
به استفاده از دریم چیسر علاقمند کرده است. قابلیت پرواز و نشست و برخاست 
خودکار و امکان حمل حداکثر 5500 کیلوگرم بار از جمله دیگر مزایای این فضاپیما 

است.

خودرو را با اثر انگشت روشن کنید

تولید فضاپیمای باری که از باند فرودگاه به فضا می رود

استفاده از پهپاد برای تامین امنیت جشن سال 
نو میلادی

 پلیس نیویورک قصد دارد 
برای اولین بار با استفاده از 
پهپاد، بر تجمع مردم برای 
میدان  در  نو  سال  جشن 

تایمز نظارت کند.
به گزارش ایسنا و به نقل 
از  روز  اخرین  امروز  ورج،  از 
سال 20۱۸ و شب سال نوی 
میلادی است. عده  زیادی از 

مردم نیویورک نیز در میدان "تایمز" حضور پیدا خواهند کرد تا سال نو را در کنار یکدیگر 
جشن بگیرند.

در این راستا، اداره پلیس این شهر نیز تصمیم گرفته است برای تامین امنیت این 
مراسم از فناوری کمک بگیرد و از یک پهپاد استفاده کند.

این پهپاد در آسمان میدان "تایمز" نیویورک به پرواز درمی آید تا وظیفه حفظ امنیت 
مردم را انجام دهد.

البته علاوه بر این پهپاد 7 هزار افسر پلیس نیز در مراسم حضور دارند.
این پهپاد با استفاده از یک ریموت، توسط یکی از پلیس های آموزش دیده کنترل 

خواهد شد و قابلیت نظارت بر جمعیت شلوغ میدان را خواهد داشت.
این درحالی است که اداره پلیس نیویورک اعلام کرده که هیچ خطری این رویداد را 

تهدید نخواهد کرد و انجام تمهیداتی برای حفظ امنیت مردم ضروری است.
پلیس  ادارات  در  بیشتری  فناوری های  از  دارد در سال 20۱۹  آمریکا قصد  پلس 

استفاده کند.

معرفی یک ربات کمکی در جراحی چشم

 
معرفی  به  طوسی  خواجه نصیرالدین  دانشگاه  برق  دانشکده  علمی  هیات  عضو 
محصول ARASH ASSIST به عنوان یک ربات کمکی در عمل جراحی چشم، به ویژه 
در زمینه آموزش جراحی به رزیدنت ها پرداخت و گفت: خوشبختانه این پروژه مورد 

حمایت "نیماد" قرار گرفته است.
حمیدرضا تقی راد در گردهمایی پژوهشگران زیست فناوری که در دانشگاه خواجه 
نصیرالدین طوسی برگزار شد، ذیل فناوری رباتیک در جراحی چشم و با اشاره به آن که 
کار بر روی ربات های جراحی در این دانشکده از سال ۹7 آغاز شده است، خاطرنشان 
کرد: باید توجه داشت که این ربات ها هیچ وقت جایگزین جراح نمی شوند؛ بلکه کمک 
جراح بوده و نوسانات دست جراح را می گیرند. وی یادآور شد: پذیرش این فضا برای 
جراحان سخت بوده و در مراحل آزمایشی این طرح، همکاری ضعیفی نشان داده اند؛ 

این موضوع ما را به سمت آموزش جراحی )surgery training( سوق داد.
عضو هیات علمی دانشکده برق دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی تشریح کرد: 
آموزش جراحی مساله ای بغرنج و پیچیده است. این ازآن جهت است که جراحی با دقت 
بسیار بالایی انجام می شود و اوج مهارت در این امر بین سنین 30 تا 45 سالگی به دست 

می آید. در حالی که جراحان جوان در حین آزمون و خطا، از انجام خطا مبرا نیستند.
و  جراحی  ربات  عنوان  به   ARASH ASSIST محصول  معرفی  ضمن  راد  تقی 
دستگاهی که حرکت دست جراح را کنترل کرده و از حرکت های اشتباه جلوگیری 
می کند، اظهار کرد: این ربات، مقصود اولیه ما یعنی حضور جراح در صحنه را تأیید کرده 

و خوشبختانه مورد حمایت "نیماد" قرار گرفته است.
وی در پایان به ویژگی های این ربات جراحی که همچون یک دستکش پزشکی ایمن 
عمل می کند، پرداخت و گفت: از جمله مزیت های بهره گیری از این ربات در حین عمل 
جراحی چشم، می توان به عملیات کم تهاجمی، جراحت حداقلی به چشم و قابلیت 

بازخورد فوری اشاره کرد.
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: طول 
شبکه آب شهری قم پس از تأسیس شرکت های آب و 

فاضلاب حدود 600 درصد رشد داشته است.
دکتر علی جان صادق پور ظهر دیروز در نشست خبری 
که در سالن جلسات شرکت آب و فاضلاب استان قم 
به مناسبت 11 دی ماه سالروز تصویب قانون تشکیل 
شرکت های آب و فاضلاب کشور برگزار شد، با تقدیر از 
رسانه های استان در پی همکاری با این شرکت در امر 
اطلاع رسانی خدمات حوزه آب و فاضلاب اظهار کرد: به 
دلیل همکاری ارگان های مختلف شیب افزایش مصرف 
آب در استان شکسته شده و به نظر می رسد جزو معدود 
استان هایی هستیم که مصرف سرانه هر فرد نسبت به 

سال گذشته کمتر شده است.
وی با تاکید بر اینکه در بسیاری از شاخص های انرژی 
مصرف بالایی داریم، این امر برخلاف منافع ملی دانست 
رشد  کاهش  با  جاری  سال  در  خوشبختانه  گفت:  و 
مصرف مواجه بودیم که بسیار مطلوب بوده و امیدواریم 

همینطور روند کاهش مصرف ادامه یابد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه 
سرانه مصرف آب شهر قم با کاهش دو لیتری به 154 لیتر 
رسیده است، تصریح کرد: استان قم در زمینه مصرف 
آب شرایط خوبی نداشته است اما در حال حاضر شرایط 
بهبود یافته اما باید کاری کنیم تا سرانه مصرف هر فرد به 

زیر 80 لیتر برسد.
* دسترسی کامل جمعیت شهری به آب بهداشتی 

و سالم
وی با اشاره به پوشش رسانه ای مطلوب تبلیغات کاهش 
مصرف آب در شهر قم گفت: امروز در بیست و ششمین 
سالگرد تأسیس است شرکت آب و فاضلاب قم شاهد 
تأمین و دسترسی کامل جمعیت شهری از خدمات آب 
شرب بهداشتی و سالم هستیم؛ چندین منبع تأمین 
آب سالم در اختیار شرکت آب و فاضلاب است که این 
از برکات نظام اسلامی و تلاش های مسئولین و عملکرد 

وزارت نیرو است.
صادق پور با بیان اینکه شرکت های آب و فاضلاب با 
عنوان سازمان آب در گذشته در بخشی از شهرداری ها 
کار می کردند افزود: به لحاظ عدم پشتوانه فنی و عدم 
تمرکز در این بخش خیلی از شهرهای ما با مشکل آب و 
فاضلاب بهداشتی مواجه بودند در حالی که امروز تأمین 
آب سالم در سطح بالایی برای مردم صورت گرفته است.

وی با تاکید بر اینکه 99.5 درصد جمعیت کشور از 
آب سالم و بهداشتی برخوردار هستند اظهار کرد: این 
وفاضلاب  آب  حوزه  در  وسیع  تلاش  نشان دهنده  کار 
است؛ هزار و 157 شهر کشور تحت پوشش شرکت های 
آب و فاضلاب هستند و 16 میلیون و 270 هزار مشترک 
آب و 7 میلیون و 66 هزار مشترک فاضلاب از خدمات 

شرکت های آب و فاضلاب کشور بهره مند می شود.
در  فنی  پیشرفت های  این  کنار  در  کرد:  اذعان  وی 
شهرهای کشور در روستاها نیز کارهای بزرگی صورت 
گرفته و  شاهد افزایش کیفیت خدمات رسانی خصوصاً 

در حوزه فناوری و مشتری مداری بوده ایم.
تاکید  با  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
بر اینکه کل تأسیسات آب و فاضلاب استان به صورت 
تأسیسات  تمام  اذعان کرد:  لحظه ای کنترل می شود 
ما تحت پوشش سیستم جی آی اس است و شیوه های 
ارائه قبض، کنتور و... خصوصاً در حوزه ارتباط با مردم 
و توسعه خدمات فنی در سطح کشور مکانیزه و کیفی 

شده است.
به  شهری  جمعیت  از  درصد  اتصال50  امکان   *

شبکه فاضلاب
وی با بیان اینکه در حال حاضر امکان اتصال 50 درصد 
از جمعیت شهری ما به شبکه فاضلاب وجود دارد، اظهار 
داشت: در حال حاضر حدود 33 درصد به شبکه متصل 
هستند و امیدواریم باقی مردم نیز پیگیری لازم را انجام 

داده و به شبکه فاضلاب متصل شوند.
وی با اشاره به مقایسه ای بین وضعیت آب و فاضلاب 
در  ما  شبکه  طول  کرد:  تصریح  دیگر  شهرهای  و  قم 
ابتدای تأسیس شرکت در استان حدود 300 کیلومتر 
بوده که به 2 هزار و 200 کیلومتر رسیده است که این 
کل  می دهد؛  نشان  را  درصدی  حدود 600  رشد  امر 
مشترکین در ابتدای تأسیس شرکت حدود 52 هزار نفر 

بودند که به بیش از 300 هزار مشترک رسیده است.
صادق پور با بیان اینکه در حال حاضر چهار تصفیه خانه 
آب در استان قم داریم گفت:  هزار و 5 کیلومتر شبکه 
جمع آوری و خطوط فاضلاب داریم که پیش از انقلاب 
نداشتیم و مشترکین فاضلاب نیز به بیش از 95 هزار نفر 
رسیده است و همچنین سه باب تصفیه خانه فاضلاب در 

استان داریم.
وی با اشاره به تحولات بسیار زیادی که در ارائه خدمات 
کیفی و کمی در کشور رخ داده است تصریح کرد: تجهیز 
سه آزمایشگاه پیشرفته سنجش و پایش شاخص های 
متعدد فیزیکی، شیمیایی، میکروبی و بیولوژیکی آب 
از دیگر اقدامات شرکت آب و فاضلاب استان قم بوده 
به طوری که در این مرکز سالانه 100 هزار آزمایش بر 
روی آب انجام می شود و مشخصات آب مورد بررسی قرار 

می گیرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ادامه داد: 
در حال حاضر در مجموعه تأسیسات شرکت، سامانه 
تله متری بسیار پیشرفته ای داریم که سالانه 40 میلیارد 
سنجه انجام داده و 36 میلیون اطلاعات ذخیره می شود 
قرار  بررسی  مورد  آب  مشخصات  آنلاین  صورت  به  و 

می گیرد.
* ارائه 48 خدمت آبفا بدون نیاز حضوری

با اشاره به فعالیت سامانه 122 به عنوان درگاه  وی 
ارتباطی مردم و شرکت آب و فاضلاب تصریح کرد: 48 
خدمت بدون نیاز به حضور افراد در شرکت از طریق این 
سامانه ارائه می شود و سالانه بیش از 250 هزار تماس در 

سامانه ثبت می شود.
صادق پور به سامانه جی آی اس پیشرفته تأسیسات آب 
و فاضلاب اشاره کرد و افزود: به تازگی قرائت کنتورها نیز 
به صورت مکانیزه از طریق این سامانه رصد می شود تا 

دقت کارها بالا برود.
وی با بیان اینکه در دولت یازدهم و دوازدهم پروژه های 
احداث  افزود:  است  شده  اجرا  قم  استان  در  بزرگی 
تصفیه خانه تحت فشار شماره چهار با ظرفیت تصفیه 
600 لیتر در ثانیه، مرکز کنترل کیفیت و بهداشت آب، 
مرکز پایش و راهبری تأسیسات آب و فاضلاب، ساخت 
نیروگاه برق آبی سه مگاواتی، احداث تصفیه خانه شماره 
سه فاضلاب با ظرفیت 52 هزار مترمکعب در شبانه روز، 
حفر و تجهیز 35 حلقه چاه، راه اندازی نیروگاه خورشیدی 
و... از جمله اقدامات صورت گرفته در دولت های یازدهم 

و دوازدهم است.
وی با اشاره به احداث تصفیه خانه فاضلاب منطقه ای 
پردیسان گفت: با بهره برداری از این تصفیه خانه، 600 
و   متصل  فاضلاب  بهداشتی  دفع  شبکه  به  خانواده 

بخشی از مشکلات مسکن مهر پردیسان برطرف شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه 
نیروگاه 100 کیلوواتی خورشیدی شرکت در دهه فجر 
افتتاح می شود افزود: در مجموع 172 میلیارد تومان 
از منابع ملی، استانی و داخلی شرکت برای اجرای این 

پروژه ها هزینه شده است.
وی با بیان اینکه به مناسبت دهه فجر 12 پروژه بزرگ در 
زمینه های مختلف افتتاح خواهد شد افزود: اعتبار این 
پروژه ها 140 میلیارد تومان است که از آن جمله می توان 
راه اندازی  انتقال،  خط  کلرزنی  ساختمان  افتتاح  به 
نیروگاه 100 کیلوواتی خورشیدی، تکمیل رینگ غربی 
آبرسانی شهر قم، اجرای شبکه فرعی فاضلاب به طول 
200 کیلومتر، فاضلاب پردیسان، اجرای شبکه شهری 
به طول 35 کیلومتر، بازسازی خطوط و منابع چاه های 
علی آباد، تکمیل خط انتقال آبرسانی کهک و... اشاره 

کرد.
تصریح  پردیسان  فاضلاب  به مشکلات  اشاره  با  وی 
کرد: با اجرای پروژه فاضلاب پردیسان بخش مهمی از 

مشکلات مردم رفع خواهد شد.
* آبفای قم پیشرو در سطح کشور

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اذعان کرد: 
در سال های اخیر شرکت آب و فاضلاب به عنوان شرکت 
پیشرو در سطح کشور افتخارات زیادی کسب کرده که 
اخذ گواهینامه ایزو 17025 برای آزمایشگاه مرکزی به 
عنوان معتمد محیط زیست، کسب رتبه برتر در زمینه 
شیمیایی  ماده  اختراع  آب،  کیفیت  تحلیلی  گزارش 
ارزیابی عملکرد  رتبه در  آلومینیوم کلراید، کسب  پلی 
دستگاه های اجرایی استان در شش سال پیاپی، کسب 

رتبه برتر در زمینه رشد پژوهش و فناوری، کسب رتبه برتر 
در زمینه اقامه نماز، انتخاب دو نفر از پژوهشگران شرکت 
آب و فاضلاب در استان، کسب رتبه برتر روابط عمومی 
شرکت در سطح کشور، کسب رتبه برتر در بخش صیانت 

از حقوق شهروندان بخشی از آن ها است.
وی اذعان کرد: در سال های اخیر حتی یک ساعت هم 
به دلیل کمبود منابع آبی و مشکلات برنامه ریزی نشده 
قطعی آب نداشتیم و اگر قطعی هم بوده برای بهسازی، 

نوسازی و توسعه شبکه آب بوده است.
صادق پور افزود: سیاست های شرکت آب و فاضلاب در 
راستای سیاست های کلان نظام و دولت مبنی بر حمایت 
از تولید داخلی و پدافند غیرعامل بوده است و تا جایی 
که امکان داشته از خدمات داخلی با رویکرد حمایت از 

بخش خصوصی استفاده کرده ایم.
افزایش  هم  غیرعامل  پدافند  حوزه  در  گفت:  وی 
ظرفیت مخازن را داشتیم و در زمینه حفاظت فیزیکی 
و... نیز اقداماتی ویژه انجام شده است؛ تمام تأسیسات 
شرکت به دو منبع تأمین انرژی متصل هستند تا در ارائه 

خدمات به مردم مشکلی رخ ندهد.
* در حال حاضر ای سی آب قم حدود 700 است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه 
روند  در  تا  هستند  آموزش  دیده  شرکت  کارکنان  تمام 
خدمت به مردم مشکل خاصی رخ ندهد، با تاکید بر 
اینکه ای سی آب و شاخص کیفیت در قم متفاوت است 
اظهار کرد: 3 هزار لیتر بر ثانیه آب در شهر قم مصرف 
می شود که در تابستان به بیش از 4 هزار و 500 لیتر در 
ثانیه می رسد و بخشی از آب از سرشاخه ها و بخشی از 
چاه ها تأمین می شود و در بدترین شرایط ای سی بیش 
از هزار در شهر قم نداشته ایم؛ در حال حاضر ای سی آب 

قم در حدود 700 است.
جای  به  نمک زنی  جایگزینی  طرح  به  اشاره  با  وی 
کلرزنی به آب تصریح کرد: این کار در حجم وسیع هنوز 
نمی تواند پاسخگوی نیاز باشد؛ مذاکراتی صورت گرفته 
و  داده  انجام  مطالعات  خصوصی  بخش  است  قرار  و 

زمینه سازی برای تحقق این امر صورت گیرد.
صادق پور با تاکید بر اینکه کلرزنی در حال حاضر به 
صورت گازی صورت می گیرد افزود: این نوع کلرزنی مانا 
است و اگر کلرزنی با نمک صورت گیرد مشکل ماندگاری 

خواهیم داشت.
وی با اذعان به اینکه طرح فاضلاب اجرا شده در شهر 
به  و  است  شهر  در  شده  انجام  مطالعات  براساس  قم 
اجماع مسئولین امر رسیده، گفت: زمانی که فاضلاب 
تصفیه می شود پساب در اختیار آب منطقه ای است و 
این مجموعه تصمیم گیری  نوع تخصیص و... توسط 

می شود.
وی با بیان اینکه بخش کشاورزی بدون مجوز در حال 
قانون 40  طبق  شد:  یادآور  است،  پساب  از  استفاده 
درصد از آن باید در صنعت استفاده شده و مابقی برای 

تعادل بخشی استفاده شود.
این  که 40 درصد  است  این  ما  پیشنهاد  افزود:  وی 
پساب به سرعت صنعت اختصاص دهد و در این راستا 
4.5 میلیون مترمکعب در اختیار شهرداری قرار گرفته و 

بخشی نیز در اختیار منابع طبیعی و... است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم ادامه داد: 
پیگیر هستیم که 10 میلیون مترمکعب از این پساب هم 
در اختیار بخش صنعت گرفته و در شهرک محمودآباد 

مورد استفاده قرار گیرد.
صادق پور خاطرنشان کرد: انتظار ما این است که اول 
مردم حقوق عامه را در استفاده از پساب در نظر بگیرند 
و بعد از آن تخصیص به بخش صنعت و تعادل بخشی 
به سرعت صورت گرفته تا بخش کشاورزی نتواند از آن 

استفاده کند.
سطح  روان آب های  مسئولیت  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
شهر به عهده شهرداری است تصریح کرد: باید تدبیری 
شود تا این روان آب ها جمع آوری شود و مراکز خصوصی 
نیز خودشان موظف هستند که نسبت به جمع آوری 

فاضلاب خود اقدام کنند.
* کاهش مصرف آب صرفه اقتصادی دارد

صادق پور با تاکید بر اینکه به میزانی که افزایش مصرف 
می یابد  افزایش  نیز  فاضلاب  تولید  گیرد  صورت  آب 
خاطرنشان کرد: کاهش مصرف آب از نظر اقتصادی 
نیز صرفه بالایی برای مردم دارد و در آینده نیز مشکلات 

کمتری به وجود می آورد.
وی بیان کرد: در شهر قم انشعابات غیرمجاز بسیار 
پایین است و اقداماتی برای برخورد و جمع آوری این 

انشعابات در حال انجام است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اذعان کرد: 
برنامه داریم هفت تصفیه خانه کوچک به صورت نمونه در 
مناطق مختلف شهر اجرا کرده و تحویل شهرداری دهیم 
تا مناطقی که مشکل دارند به آن متصل شده و فاضلاب 
برای  پساب  و  شود  تصفیه  و  شده  جمع آوری  آنجا  در 

فضای سبز استفاده شود.
وی با اشاره به اینکه آب های خاکستری نیازمند تصفیه 
محدود هستند که می توانند در زمینه فضای سبز و... 
تا  است   تهیه  حال  در  طرحی  گفت:  شوند  استفاده 
بسته در ساختمان ها اجرا شده و آب خاکستری در آن ها 
جمع آوری و تصفیه شده و مجدد استفاده شود و برنامه 
داریم در این طرح حمایت های ویژه از مالکین صورت 

گیرد. 

آیت الله سعیدی در دیدار رئیس سازمان صمت قم 

تولیدات استان باید متناسب شأن قم باشد
امام جمعه قم گفت : صنایع و تولیدات قم باید با شأن این شهر و حرم بانوی کرامت 

متناسب باشد و مردم و کسبه باید رنگ اهل بیتی داشته باشند.
آیت الله  سید محمد سعیدی در دیدار  رئیس سازمان صنعت ، معدن وتجارت  استان قم 
ضمن گرامی داشت دهه بصیرت ) 9 تا 19 دی ( اظهارداشت: صنایع و تولیدات قم باید با 
شأن این شهر و حرم بانوی کرامت متناسب باشد و مردم و کسبه باید رنگ اهل بیتی داشته 
باشند به عنوان نمونه در مغازه ها و ویترین ها نباید اجناسی بر خلاف شأن این شهر وجود 
داشته باشد چراکه اجناس و کالاها پیوست فرهنگی دارند و برخی با تولید کالاها به دنبال 

نفوذ و تغییر فرهنگ ملت هستند.
وی  با اشاره به اینکه رهبر انقلاب اسلامی نسبت به برخی استان ها از جمله قم نگاهی 
ویژه دارند، اظهار کرد: ایشان در دیدار 19 دی تذکرات و مباحثی را مطرح می کنند که به 
دو بخش عام و خاص تقسیم بندی می شود و مسئولان باید نسبت به استخراج نکته های 

سخنرانی ایشان اقدام کنند.
*در حال حاضر 2350 واحد صنعتی در استان وجود دارد

رئیس سازمان صنعت ، معدن وتجارت استان قم  نیز در این دیدار گزارشی از مهمترین 
اقدامات و برنامه های سازمان در جهت رفاه و معیشت مردم ارائه کرد وگفت : حمایت از 
بخش خصوصی و جذب سرمایه گذاران و اشتغالزایی از اولویت های کاری سازمان می 

باشد 
محمود سیجانی  با اشاره به جشن چهل سالگی انقلاب اظهار داشت : در سال 57 در 
استان قم حدود دویست واحد صنعتی وجود داشت ولی پس از پیروزی شکومند انقلاب 
اسلامی در حوزه صنعت پیشرفت چشمگیری داشته به نحوی که در حال حاضر 2350 

واحد صنعتی در استان وجود دارد .
وی واگذاری بخشی از نظارت بازار به مردم از طریق طرح ناظرین افتخاری و استفاده 
از توان اتاق اصناف و اتحادیه های صنفی در نظارت بر خرده فروشی ها را از برنامه های 
ویژه نظارتی سازمان برشمرد و تصریح کرد : اجرای طرح های نظارتی شب یلدا ، بازگشایی 

مدارس ، طرح ضیافت ماه رمضان و طرح نظارتی نوروز بصورت مستمر انجام می شود.
 

آتش روزعضو شورای اسلامی شهر قم:

سهم شهرداری از ارزش افزوده در کوتاهترین 
زمان پرداخت شود

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: بر اساس قانون چهار درصد از درآمد حاصل از 
مالیات بر ارزش افزوده سهم شوراها و شهرداری ها است، از این رو دولت و مجلس باید در 

کمترین زمان ممکن این حق مسلم مدیریت شهری را پرداخت کنند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش روز دوشنبه در نطق پیش از دستور هفتاد 
و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهرقم اظهار داشت: این مبلغ اگر هم 
قرار است که به دست شهرداری ها برسد، چرا باید ابتدا به خزانه دولت واریز شود و وصول 
آن مراحل طولانی را طی کند، مگر درآمدهای ارزش افزوده و همچنین مالیاتی که از محل 
عرضه بنزین کسب می شود، مشخص نیست.؟وی با بیان اینکه طبق ماده 6 قانون برنامه 
ششم توسعه کشور درآمد حاصل از ارزش افزوده بواسطه تصمیم شورای برنامه ریزی استان 
ها و از طریق فرمانداری ها بین شهرداری ها، دهیاری و ادارات امور عشایری مصرف می 
شود، گفت: این پول شهرداری ها چه ربطی به شورای برنامه ریزی دارد، در این شورا فقط 
نظر استاندار اعمال می شود، و کدام مدیرکل جرات دارد در برابر استاندار مقاومت کند؟ لذا 
رای گیری نیست، و این شیوه صحیحی برای تصمیم گیری نمی باشد.وی خاطر نشان 
کرد: قم استانی است که 95 درصد حمعیت آن درشهر سکونت دارند، و شورای شهر 
تشکیل جلسه می دهد و شهرداری نیز در تنظیم بودجه سالیانه پیش بینی عوارض ارزش 

افزوده را می کند، و طرح های عمرانی هم به پشتوانه این اعتبار اجرایی می شود.
آتش زر در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه مردم سالاری فقط به شعار 
دادن نیست، گفت: کسانی که بیشترین شعار را می دهند کمترین اعتقاد را به مردم دارند.
وی اضافه کرد: هر لایحه ای تهیه و به مجلس فرستاده می شود، فقط دست شوراها 
که نمایندگان مردم هستند را کوتاه می کند، چرا باید در توزیع این پول که در گذشته به 
صورت مستقیم از کارخانه ها دریافت می کردیم، اکنون باید مسیر زیادی طی و به حساب 
شهرداری وارد شود. عضو شورای اسلامی شهر قم بیان کرد: در حال حاضر بین شورا، 
شهرداری، فرمانداری و استانداری قم وحدت خوبی وجود دارد، ولی اگر یک زمانی نبود 
و استاندار بخواهد آن را جای دیگری هزینه کند تکلیف چیست؟، در آن صورت شهرداری 
با این همه وظیفه ای که روی دوش دارد، چه کار کند.؟ آتش زر همچنین با اشاره به نقش 
و وظیفه مهم لیست امید مجلس و اعضای شورای شهر تهران برای پیگیری و احقاق حق 
شهرداری ها گفت: آیندگان خواهند گفت، زمانی که لیست امید تصمیم گیرنده بودند 

چرا در برابر طرح های درآمد پایدار شهرداری ها و مدیریت یکپارچه شهری کوتاه آمدند.
وی ضمن هشدار به عواقب از حیز انتفاع خارج شدن شوراهای شهر افزود: شهرداری ها 
نباید به هیچ وجه از این مساله خوشحال شوند چون الان باید پاسخگوی 16 تن عضو شورا 

باشند ولی در آن وقت باید به پایین ترین فرد در فرمانداری نیز پاسخگو باشند.

گزارشی از جلسه شورای شهر قم؛

مخالفت با استفاده شاغلان فن آوری اطلاعات 
از تعرفه بهای خدمات

اعضای شورای اسلامی شهر قم روز دوشنبه در هفتاد و ششمین جلسه رسمی و علنی 
این شورا با لایحه شهرداری مبنی بر استفاده شاغلان بخش فن آوری اطلاعات از تعرفه 

عوارض بهای خدمات شهری مخالفت کردند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم در این جلسه با اشاره به لایحه الحاق تبصره 11 شورای 
دولت و بخش خصوصی به ماده 37 تعرفه عوارض بهای خدمات شهری اظهار داشت: 
شورا و شهرداری در برخورد با مشاغلی که بدون مجوز در محیط های مسکونی فعال 

هستند، اهتمام ویژه ای دارند.
عبدالله جلالی در عین حال با بیان اینکه موضوع فن آوری اطلاعات سال هاست که 
توسعه پیدا کرده و فارغ التحصیلان زیادی نیز وارد این عرصه شدند، افزود: این افراد چون 
هنوز موفق به تاسیس شرکت نشدند، فضا و مکان کافی و مناسبی نیز برای کار کردن 

ندارند، از این رو باید در محل های مسکونی اقدام به کار نمایند.
وی اذعان کرد: شهرداری نیز این اماکن را به عنوان تجاری محاسبه می کند و از آنها 
عوارض تجاری دریافت می نماید. وی گفت: این مهندسان جوان که با تولید نرم افزارهای 
گوناگون نوعی فعالیت فرهنگی را انجام می دهند، از شهرداری انتظار دارند آنها را مشمول 
تخفیف ها و خدماتی که برای شرکت ها در نظر می گیرد، قرار دهند تا در دراز مدت که 
این رشته جایگاه بهتری پیدا کرد فعالیت خود را سامان دهی کنند.  نایب رئیس شورای 
اسلامی شهر قم نیز در این جلسه، ماده 37 را برای شهرداری یک ظرفیت درآمدی پایدار 
دانست و گفت: این قانون هم اکنون شکل کلی و بی قاعده ای را پیدا کرده، شفافیت، 

محدوده و مرزهای آن مشخص نیست.
حسن بختیاری با بیان اینکه این قانون را باید جامع تر و کامل تر نموده و زوایای مختلفی 
که مد نظر است را تبیین کنیم، اذعان داشت: در برخی از مناطق شهر 2 طبقه از یک واحد 
مسکونی به مشاغلی مانند آرایشگاه زنانه اختصاص پیدا کرده در صورتی که این کار با قانون 
ماده 37 شهرداری مغایرت دارد.  عضو هیات رئیسه شورای شهر قم گفت: قانون یاد شده 
تنها برای تعداد محدودی از مشاغل و آن هم برای یک دوره خاص است و نباید فراتر از آن 

عمل شود، تا چارچوب و ضوابط آن را مشخص تر کنیم .
ثابت رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای  سید مجتبی سبحانی 
اسلامی شهر قم نیز گفت: حوزه آی.تی بسیار گسترده است و حتی مراکز بازی ها و 

خدمات رایانه ای را نیز در بر می گیرد و باید حدود آن به طور دقیق مشخص شود.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :
۸6درصد از ظرفیت تخت هتل های قم اشغال است
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم به اشاره به بهره برداری از 4 
هتل در شش ماه گذشته، گفت: در حال حاضر 86 درصد از ظرفیت تخت های هتل های 

قم اشغال است.
حمید یزدانی با اشاره به ظرفیت های توریست پذیری قم اظهار داشت: هرسال بر تعداد 

زائران و گردش تران ورودی به استان قم افزوده شده است.
فرهنگی،  میراث  کل  اداره  گذشته  ماه  شش  فعالیت های  از  برخی  به  اشاره  با  وی 
صنایع دستی و گردشگری استان قم افزود: در ماه های اخیر 4 هتل از 5 هتل هدف 
بندی شده به بهره برداری رسیده است، در حال حاضر 86 درصد از تخت های هتل های 
قم اشغال و پر است. مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با 
بیان سیاست گذاری صورت گرفته شده برای توسعه صنعت بوم گردی در قم عنوان کرد: 
در شش ماه گذشته 45 درصد از طرح های پیش بینی شده در روستاهای قم به سرانجام 
رسیده است، تا پایان سال 3 طرح بوم گردی در قم افتتاح و تعداد واحدهای بوم گردی قم 
به 4 طرح افزایش پیدا می کند. یزدانی با اشاره به اشتغال ایجادشده در بخش گردشگری 
قم در ماه های گذشته خاطرنشان کرد: از  1099 نفر اشتغال ابلاغی میراث فرهنگی 
استان قم در شش ماه گذشته تاکنون بالغ بر 1700 شغل ایجادشده است، در زمینهٔ 
جذب تسهیلات گردشگری در قم تاکنون 44 پرونده به میزان 91 میلیارد و 500 میلیون 
تومان به بانک های استان معرفی شده است. وی با تأکید بر رتبه مطلوب قم در جذب 
تسهیلات گردشگری اضافه کرد: پرونده 800 میلیارد ریالی برای ابلاغ به بانک های استان 
درزمینهٔ جذب تسهیلات گردشگری در مراحل نهایی قرارگرفته است، در حال حاضر قم 
درزمینهٔ جذب تسهیلات گردشگری یکی از استان های برتر کشور است. مدیرکل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به مهم ترین عوامل کندی جذب 
و  بانک ها درزمینهٔ تضمین  استان عنوان کرد: سخت گیری  تسهیلات گردشگری در 
فاکتورهای مالیاتی از عوامل مهم کندی پرداخت تسهیلات در بخش گردشگری است، با 

هماهنگی های صورت پرداخت تسهیلات با پیش فاکتور فراهم شده است.

مدیر کل دفتر مطالعات راهبردی سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای خبرداد

اجرای طرح مطالعات مدیریت سرعت در 
سطح راه های استان قم

مدیر کل دفتر مطالعات راهبردی سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای از اجرای طرح 
مطالعات مدیریت سرعت در سطح راههای استان قم خبرداد .

جواد هدایتی اظهارداشت:به منظور افزایش ضریب ایمنی و کاهش حداکثری حوادث 
جاده ای ، نخستین مرحله از طرح مطالعاتی )مدیریت سرعت ( در سطح راههای استان 
قم اجرایی شد . وی افزود : با حضور کارشناسانی از سازمان بهداشت جهانی )WHO( وبه 
منظور بررسی و ارائه طریق جهت افزایش ضریب ایمنی جاده ای ، طرح مطالعاتی مدیریت 
سرعت ) تناسب سرعت ، راه و خودرو (در سطح تعدادی از محورهای مواصلاتی استان 
قم اجرا گردید . وی ادامه داد : دراین مرحله ازطرح که مدیران و کارشناسانی از سازمان 
متبوع برنحوه ارائه و بررسی داده های مطالعاتی نظارت واشراف داشتند ، محورهای آزادراه 
و جاده قدیم قم – تهران ، بزرگراه قم – سلفچگان و کمربندی امام علی شهر قم مورد بازدید 
قرارگرفتند . هدایتی در نوضیح بیشتر این طرح اظهار داشت : با توجه به تعریف سرعت 
مطمئن درمحدوده راههای کشوروتناسب آن با نوع خودرو وراه مرتبط وضرورت بازنگری در 
المانهای جاده ای ، اعم از تابلوهای ترافیکی ، وضعیت راه ، تعداد وعرض باند ، وضعیت 
شانه راه ، تعداد و محل دوربرگردانها و تقاطع ها ، رویه آسفالتی و ....همچنین رفتار ترافیکی 
رانندگان و کاربران جاده ای ، اجرای این طرح با همکاری سازمان بهداشت جهانی در 
دستور کار قرار گرفت . وی درخصوص نوع و دلیل انتخاب استانهای مورد مطالعه در راستای 
اجرای این طرح نیز عنوان کرد : با توجه به مطالعات صورت گرفته که متناسب با تنوع اقلیم 
های جغرافیایی کشور می باشد مقرر گردید محورهای مواصلاتی هفت استان مورد بازدید 
و بررسی مطالعاتی قرار گیرند . مدیرکل دفتر مطالعات راهبردی سازمان راهداری و حمل 
ونقل جاده ای درخصوص میزان و نوع همکاری سازمان بهداشت جهانی درراستای اجرای 
این پروژه مطالعاتی جاده ای نیز عنوان کرد : سازمان بهداشت جهانی با انتخاب وتقبل 
هزینه های اعزام کارشناس و مطالعات صورت گرفته ، تاکنون درچند کشور جهان همکاری 
های گسترد ه ای را به عمل آورده است . هدایتی  خاطر نشان ساخت : پس از بررسی و 
مطالعات مقدماتی و جمعبندی توسط دستگاههای ذی مدخل ) راهداری و حمل ونقل – 
پلیس راه ( و کارشناسان سازمان بهداشت جهانی ، نسبت به ارائه راهکار اقدام و درصورت 

تناسب سنجی طرح ، عملیات اجرایی آن به طرق موضوعه آغاز می گردد.

معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

اجرای بیش از 70 کیلومتر شبکه فاضلاب با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی

معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت :از ابتدای سال 
جاری تا کنون 70 کیلومتر شبکه فاضلاب در شهرهای زیباشهر و دیزیچه با سرمایه گذاری 

شرکت فولاد مبارکه  به روش بیع متقابل  اجراء گردید.
حکمتیان اظهارداشت : طی سالهای 96 و 97 بیش از 118کیلومتر شبکه فاضلاب در 
شهرهای زیباشهر و دیزیچه با سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه عملیاتی شد.حکمتیان  
اجرای سریع و به موقع این پروژه را حائز اهمیت برشمرد و عنوان کرد: در طی سال 96 
و 97 بیش از 76 کیلومتر شبکه فاضلاب در شهر دیزیچه با مشارکت بخش خصوصی 
اجرایی گردید وبه پیشرفت 70 درصدی رسیده است این در حالیست که در همین بازه 
زمانی در زیبا شهر بیش از 41 کیلومتر شبکه فاضلاب عملیاتی شد که بیانگر پیشرفت 
فیزیکی 71 درصدی می باشد.وی اجرای شبکه فاضلاب در شهر دیزیچه و زیبا شهر  را طی 
18ماهه اخیر قابل توجه دانست و خاطرنشان ساخت:  سرعت اجرای شبکه فاضلاب در 
شهرهای دیزیچه و زیباشهربا مشارکت بخش خصوصی قابل توجه بوده بطوریکه  طی 18 
ماهه اخیر  بیش از 72 درصد شبکه فاضلاب دیزیچه و بیش از 70 درصد شبکه فاضلاب 
زیباشهر عملیاتی شد این درحالیست که اگر زمینه سرمایه گذاری بخش خصوصی 
فراهم نمی شد تحت پوشش قرارگرفتن مردم این شهرها از خدمات شبکه فاضلاب به این 
زودی ها امکان پذیر نبود .  معاون مهندسی و توسعه شرکت آب وفاضلاب گفت: درحال 
حاضر جمعیت دیزیچه بالغ بر 20 هزارنفر می باشد و زیبا شهر دارای بیش از  10 هزار نفر 
جمعیت است که پیش بینی می شود در سال آینده شبکه فاضلاب در این شهرها صد 
درصد اجرایی گردد  و بدنبال آن انشعاب فاضلاب به صورت اقساطی در اختیار مشترکین 
قرار می گیرد..حکمتیان انتقال پساب به شرکت فولادمبارکه را در جهت کاهش وابستگی 
این واحد صنعتی به رودخانه زاینده رود دانست و بیان داشت: شرکت فولادمبارکه با توجه 
به محدودیت منابع آبی در استان ، به منظور رفع نیاز آبی، استفاده از پساب را در چرخه 
تولید قرارداد و بدین منظور طی قراردادی با شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان ، اجرای 
شبکه فاضلاب شهرهای دیزیچه و زیباشهر را با هدف بهره گیری از  پساب این شهر ها  در 
دستور کار قرار داد.. وی گفت: احداث  یک باب ایستگاه پمپاژ در زیباشهر و  احداث 3 
باب ایستگاه پمپاژ در دیزیچه به منظور انتقال پساب به شرکت فولادمبارکه در دستور کار 

قرار گرفت .

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم:

20 تیم ارزیابی بر عرضه مواد غذایی
 مدارس قم نظارت دارند

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: 20 تیم ارزیابی 
بر عرضه مواد غذایی در پایگاه های تغذیه سالم مدارس استان نظارت دارند و تخلفات 

احتمالی را برای رسیدگی به اداره نظارت آموزش و پرورش گزارش می دهند.
و  پرورش«  و  »آموزش  های  وزارتخانه  دستورالعمل  حسب  بر  افزود:  احمدی  محمد 
و  تشکیل  قم  پرورش  و  آموزش  در  ای  کمیته  پزشکی«،  آموزش  و  درمان  »بهداشت، 

دستورالعمل نظارت بر پایگاه های تغذیه سالم به تمام مدارس ابلاغ شد.
وی اضافه کرد: مدیریت پایگاه های تغذیه سالم مدارس با سازمان دانش آموزی است و 
نظارت بهداشتی این پایگاه ها با اداره سلامت و تندرسی و اداره ارزیابی عملکرد آموزش 
و پرورش می باشد. وی ادامه داد: کمیته ای تخصصی متشکل از معاونت های غذا و دارو 
و بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی شامل همکاران گروه بهداشت، گروه تغذیه، بهداشت 
محیط و اداره سلامت و تندرسی آموزش و پرورش تشکل شده است و نظارت تخصصی بر 

مواد غذایی که در پایگاه های تغذیه سالم توزیع می شود صورت می گیرد.
به گفته احمدی، این کمیته در سه حوزه نظارت بر بهداشت محیط پایگاه های تغذیه 
سالم، متصدی عرضه مواد غذایی و مواد غذایی که در این پایگاه ها توزیع می شود، نظارت 

دارند و نواقص را به مدارس گوشزد می کنند تا پپگیری شود.
وی بیان کرد: 20 تیم ارزیابی تشکل شده و از مدارس قم بازدید می کنند و به مدارسی 
که مشکل داشته باشند یک هفته فرصت داده می شد تا رفع نواقص نمایند، اگر رفع نقص 

صورت نگیرد اداره ارزیابی عملکرد آموزش و پرورش این موضوع را پیگیری می کند.
وی افزود: پایگاه های تغذیه سالم مدارسی که درخواست توزیع مواد غذایی گرم از جمله 
آش و عدسی دارند، صلاحیت بهداشتی پایگاه ها توسط معاونت بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی بررسی می شود و در صورت تایید می توانند مواد غذایی گرم در پایگاه ها توزیع 
کنند. رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: خانواده ها 
در صورتی که تخلفی در پایگاه تغذیه سالم مدارس مشاهده نمودند، با شماره تلفن های 
کارشناسان سلامت و پیشگیری نواحی چهارگانه، ناحیه یک با شماره 37743305، 
ناحیه دو با شماره 38180154، ناحیه سه با شماره 36603603 و ناحیه چهار با شماره 
32941719 تماس حاصل نمایند. وی تاکید کرد: طبق دستورالعمل وزارت بهداشت، 
عرضه نوشابه های گازدار، انواع آبمیوه های صنعتی که دارای قند افزوده است، فرآورده 
های غلات حجیم شده، یخمک، بستنی یخی، ساندویچ فلافل، سمبوسه، خوراکی های 
رنگی مثل پاستیل، انوع چیس و پفک و ساندویچ سوسیس و کالباس در پایگاه های تغذیه 
سالم مدارس ممنوع است.جمعیت دانش آموزی استان قم در سال تحصیلی 97-98 
حدود 256 هزار تن است که در یک هزار و 400 واحد آموزشی مشغول به تحصیل هستند. 

یک عضو شورای شهر قم مطرح کرد

نابودسازی بافت های شهری قم باتجاری سازی 
اماکن مسکونی 

بافت های  تجاری سازی موقت  بی ضابطه مجوز  عضو شورای شهر قم گفت: صدور 
مسکونی شهر قم را نابود کرده است.

 زین العابدین قراچورلو در هفتاد و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم 
صدور  در  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  باکری  شهید  ساختمان  جلسات  سالن  در  که 

تجاری سازی های موقت دقت نظرهای لازم صورت نگرفته است.
وی با اشاره به لایحه اخذ مجوز الحاق تبصره 11 به ماده 37 تعرفه عوارض و بها خدمات 
شهری شهرداری گفت: متأسفانه اجرای این مصوبه بافت های شهری را تغییر داده و دقیقاً 
برخلاف فلسفه وجودی خود دنبال شده و مشکلاتی برای ساکنان بافت های شهری ایجاد 

و بسیاری از بافت های مسکونی را از بین برده است.
عضو شورای شهر قم  با تأکید بر لایحه اخذ مجوز الحاق تبصره 11 به ماده 37 تعرفه 
عوارض و بها خدمات شهری شهرداری عنوان کرد: در صدور مجوزهای این بخش باید از 
مشاغل خرد و کوچک حمایت شده و نیازهای شهروندان را حل کرد، متأسفانه در برخی 
موارد مجوزهای تجاری سازی موقتی صادرشده که به هیچ وجه در دایره خدمات محله ای 
گنجانده نمی شود و عملًا به فعالیت قابل توجه اقتصادی و تجاری تبدیل و از پرداخت 
عوارض نیز مستثنی شده اند. قراچورلو ابراز کرد: بسیاری از مجوزهای تجاری موقت در 
سال های بعدی به مراکز تجاری بزرگ تبدیل شده و مشکلاتی نیز برای تجاری سازی های 
دائم ایجاد کرده است، تجاری سازی های موقت باید بر مبنای درآمدهای واقعی مشاغل 
را  ایجادشده درزمینهٔ تجاری سازی های موقت  بگیرد. وی مشکلات  متقاضی صورت 
مورد توجه قرار داد و گفت: جداسازی مشاغل نیاز اساسی شهرداری قم درزمینهٔ صدور 
تجاری سازی موقت و ماده 37 است، برخی از تجاری سازی های موقت مساحت فعالیت 

خود را به صورت متناوب افزایش داده و به مراکز تجاری متوسط تبدیل شده اند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

سرانه مصرف آب درقم باید به 80  لیتر برسد 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: یکی از مهمترین محورهای مورد توجه 
در اجرای سیاست های تغییر الگوی کشت در استان، استفاده از بذر مناسب با شرایط آب 
و هوایی قم است که در زمان کوتاه تر و با مصرف آب کمتر به محصول نهایی تبدیل شود. 

محمد رضا طلایی بیان کرد: محدودیت منابع آبی در بخش کشاورزی استان به عنوان 
یک عامل مهم ضرورت به کارگیری بذرهایی که می تواند با آب کمتر به رشد خود ادامه 
دهد را روشن می سازد و به همین علت سازمان جهاد کشاورزی قم طی یک برنامه 
راهبردی جایگزینی بذرهای اصلاح شده و مقاوم در برابر تنش های محیطی و به خصوص 

کم آبی را با بذرهای معمولی آغاز کرده است. 
وی افزود: این بذرها که بر اساس شرایط محیطی قم انتخاب شده، می تواند با دوره های 
آبیاری کمتر در برابر سردی و گرمی ناگهانی که در دمای هوای منطقه ای استان پدید می 
آید، مقاومت کند و به رشد خود ادامه دهد.  وی ادامه داد: استفاده از بذرهای اصلاح شده 
در زمین های زراعی قم، مدت زمان عملیات کشاورزی در بخش های کاشت، داشت و 
برداشت محصول را تا حد قابل توجهی کاهش می دهد و به همین دلیل از نظر اقتصادی 
بسیار به صرفه است و موجب افزایش درآمد بخش کشاورزی استان و بهره برداران آن می 
شود.  وی افزود: به دلیل تلاش های سازمان جهاد کشاورزی قم برای آشنایی کشاورزان 
استان با مزایای استفاده از بذرهای اصلاح شده و نقشی که این نوع کشت در تحول 
اقتصادی بخش کشاورزی دارد، استقبال از این بذرها رو به افزایش است و بسیاری از بهره 

برداران استفاده از آن را نسبت به بذرهای معمولی ترجیح می دهند. 
* گلخانه بستری مناسب برای تغییر الگوی کشت در قم 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم همچنین گفت: کشت گلخانه ای به دلیل مصرف 
کم آب و مقاومت در برابر تنش های محیطی، بستری مناسب برای اجرای سیاست تغییر 

الگوی کشت به حساب می آید و برای کشاورزی استان مفید و سود آور است. 
طلایی با بیان این که توسعه کشت گلخانه ای از جمله اولویت های سازمان جهاد 
کشاورزی قم است، افزود: نیازمند تغییرات اساسی در الگوهای کشت و استفاده از روش 
های نوین برای پرورش گیاهان در آب و هوای خشک و پرتنش استان هستیم و در این 

زمینه کشت گلخانه ای می تواند اقتصاد کشاورزی قم را متحول کند. 
وی با اشاره به تقاضای شدید بازار نسبت به استفاده از محصولات کشاورزی باکیفیت، 
بیان کرد: گیاه پرورش یافته در گلخانه از نظر کیفیت، وضعیت مطلوبی دارد و می توان 
آن را علاوه بر بازارهای داخلی به عنوان محصول صادراتی در کشورهای منطقه به فروش 

رساند.  وی ادامه داد: یکی دیگر از امتیازهای کشت گلخانه ای نسبت به کشت های 
سنتی، کاهش یافتن هزینه های تولید محصول نهایی در آن است که این موضوع می 
تواند سطح درآمد کشاورزان استان را افزایش دهد.  طلایی گفت: ایجاد صنایع تبدیلی 
و تکمیلی و همچنین تشکیل کارگاه های بسته بندی محصول در کنار گلخانه ها، اقدام 
مهم دیگری است که می تواند حجم بالایی از تولید و اشتغال را برای کشاورزی استان قم 
به ارمغان آورد.  وی افزود: قرارگرفتن قم درمنطقه مرکزی ایران و دسترسی آن به بازارهای 
عمده مصرف محصولات کشاورزی کشور، نکته دیگری است که توجیه اقتصادی توسعه 
کشت گلخانه ای در آن را بالا می برد.  براساس برنامه ریزی های انجام شده قرار است 

ظرفیت کشت گلخانه ای استان قم در آینده نزدیک به 100هکتار برسد. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم در ادامه گفت: اجرای طرح تغییر الگوی کشت تنها 
در دشت های ساوه و شریف آباد استان موجب کاهش مصرف 90 میلیون متر مکعب آب 
برای کشاورزی می شود.  طلایی بیان کرد: بر اساس سیاست های دولت، وزارت جهاد 
کشاورزی مکلف شد طرح تغییر الگوی کشت را در سطح مناطق مختلف کشور به اجرا 
درآورد که در همین زمینه استان قم به عنوان نمونه کشوری انتخاب شد.  وی افزود: برای 
این کار با نظر کارشناسان، 2 دشت شریف آباد و ساوه انتخاب و مراحل اجرای طرح در آن 
ها آغاز شد که با عملیاتی شدن آن در دشت شریف آباد 50 میلیون مترمکعب و در دشت 

ساوه 40 میلیون متر مکعب صرفه جویی در مصرف آب صورت می گیرد. 
وی ادامه داد: این کاهش حجم مصرف آب بدون کاستن از سطح زیرکشت محصول 
فعالیت های  اقتصادی  افزوده  ارزش  تواند  و حتی می  زراعی صورت می گیرد  های 

کشاورزی در منطقه را نیز افزایش دهد. 
* نشا کاری ابزاری برای تغییر الگوی کشت در قم 

طلایی ادامه داد: امروز کشاورزی قم به دلیل کمبود منابع آبی و تنش های محیطی، 
نیازمند تغییر الگوی کشت و به کارگیری روش های جدید در فرآیند تولید محصول های 
زراعی است و به همین دلیل استفاده از نشا می تواند به عنوان روشی کارآمد توسط بهره 
برداران این بخش مورد توجه قرار گیرد.  وی بیان کرد: محصولات کشاورزی که با استفاده 
از روش نشا کاری در قم کشت شده است، تاکنون بازخورد خوبی داشته و از نظر کمیت 
و کیفیت توانسته رضایت کشاورزان استان را به دست آورد.  وی افزود: پنبه از جمله 
محصولاتی است که بسیاری از کشاورزان قمی برای تولید آن از روش نشا کاری استفاده 

می کنند و توانسته اند محصولی با کیفیت را به بازار عرضه کنند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد

 بذر مناسب محور اجرای سیاست تغییر الگوی کشت در قم 
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ازنامزدی های مکرر تا اظهارنظرهای جنجالی

»برادر محسن« و خط ناتمام عملیات ایذائی
تازه ترین اظهارات »محسن رضایی« فرمانده سابق سپاه و دبیر کنونی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هر چند اصلاحیه ای بر توئیت هایی جنجالی او بود اما مجموع 

قرائن نشان از علاقه فراوان برادر محسن به استفاده از آتش ایذائی دارد.
واکنش های گسترده و انتقادآمیز به توئیت های اخیر فرمانده سپاه پاسداران در سال 
های جنگ تحمیلی چنان بود که باعث شد امروز در برنامه ای تلویزیونی حضور یافته 
و توضیحاتی را ارائه دهد.رضایی از روز جمعه با دو توئیت حجم چشمگیری از فضای 
مجازی را علیه خود برانگیخت. به نوشته وی عملیات کربلای چهار اقدامی برای »فریب 
دشمن« بوده است. »با عملیات کربلای چهار به دشمن وانمود کردیم که عملیات سالانه 
ما تنها همین بوده است. ده روز بعد در همان نقطه و در زمانی که نیروهای ارتش بعثی 
به مرخصی رفته بودند، عملیات کربلای پنج را انجام دادیم«پیام های توئیتری محسن 
رضایی که گویا بخشی از یک مجادله کلامی با مخاطب یا مخاطبانی خاص بود به 
یکباره به عاملی برای برانگیختن احساسات عمومی مبدل شد و بیشترین واکنش و 
بازخورد را به خود اختصاص داد.از دید بسیاری به ویژه خانواده های شهدا، به قربانگاه 
بردن هزاران تن از جوانان کشور تنها برای فریب دشمن، فرماندهانی چون محسن رضایی 
را در جایگاهی می نشاند که باید پاسخگوی تصمیمات خود طی سالیان جنگ باشند به 
ویژه در صحنه هایی چون کربلای چهار که به روایت مرحوم »اکبر هاشمی رفسنجانی« 
فرمانده جنگ به بهای یکهزار شهید، نزدیک به چهار هزار جاوید الاثر و 11 هزار مجروح 
صورت گرفت.حجم و شدت انتقادات از سخنان محسن رضایی چنان بود که برخی رسانه 
ها از اقامه دعوای خانواده شهدا علیه وی خبر دادند.علاوه بر این، واکنش های متعددی 
از سوی چهره های مختلف دانشگاهی، سیاسی و نظامی در این زمینه بروز یافت. یکی از 
شدیدترین واکنش ها از سوی »حسام الدین آشنا« مشاور فرهنگی رئیس جمهوری بود 
که خطاب به رضایی بیان داشت »دیگر نمی توانید پشت نام سرداران شهید پنهان شوید و 
باید خود را برای سوالات سخت آماده کنید.«»صادق زیباکلام« با یادآوری سابقه نامزدی 
رضایی برای انتخابات مختلف، توئیت های وی را دارای اهداف تبلیغاتی و انتخاباتی و به 
عبارتی اقدامی جهت خودبرجسته سازی دانست. در این میان چهره ای چون »محمدباقر 
قالیباف« هم فرمانده سابق خود را از پیامی کنایه آمیز بی نصیب نگذاشت و نوشت 
»کاش فرماندهان دیگر هم بفهمند که در برخورد با خانواده این شهدا لااقل سنجیده 
سخن بگویند!«. در میان انتقادات پردامنه رسانه و چهره های جریانات مختلف سیاسی، 
»سعدالله زارعی« کارشناس سیاسی اصولگرا این سوال را مطرح کرد که »آیا قبیله گرایی 
ارزش خون به دل کردن خاندان صبور و سترگ شهیدان عزیز را دارد؟«با وجود این، 
رضایی در مخمصه خودساخته تنهای مطلق نماند. به عنوان مثال، مشاور عالی فرمانده 
کل سپاه با بیان اینکه سخنان اخیر دبیر مجمع تشخیص در خصوص عملیات کربلای 
4 کاملا درست بوده اظهار داشت عملیات های کربلای 4 و کربلای 5 مکمل هم بودند 
و در واقع یکی فریب و دیگری اصلی بود. به گفته سردار »مرتضی قربانی« آن ها که جار 
و جنجال و شایعه درست می کنند، نه می دانند تیر و ترکش چیست و نه شهادت را 
می شناسند. همچنین »حسین الله کرم« رئیس شورای هماهنگی حزب الله تصریح کرد 
»رضایی درست می گوید، کربلای 4 عملیات فریب بود«پس از چند روز کش و قوس بر 
سر اظهارات رضایی، وی در برنامه تلویزیونی »حالا خورشید« با موضوع بررسی عملیات 
کربلای چهار، توئیت هایش را پاسخی به یک »داستان تکراری« دانست که هر سال اوایل 
دی ماه در سالگرد عملیات کربلای چهار می گوید »هزاران نفر شهید شدند و فرماندهان 
هیچ توجهی برای جان بچه های مردم نداشتند.«فرمانده سابق سپاه در برنامه تلویزیونی 
بیان داشت: من توئیتی زدم که شما که این همه حرف می زنید، بیایید از یک زاویه دیگر 
هم نگاه کنید و آن این است که ما در حقیقت یک عملیاتی را که انجام دادیم، تبدیل به 
یک فریب کردیم و 10 تا 15 روز بعد درست در همان منطقه عملیات را انجام دادیم. به 
گفته رضایی »قصد من این بود، کسانی که می خواهند نقد و کار کارشناسی انجام دهند، 
روی جنبه تبدیل کردن این عملیات به یک فریب هم بحث کنند اما این حرف من را 
طور دیگری برداشت کردند.«این برنامه تلویزیونی البته کارشناس دیگری هم داشت و آن 
سردار »قاسم سلیمانی« فرمانده سپاه قدس بود. سردار سلیمانی بیان داشت که در این 
خصوص نباید علیه رضایی عقده گشایی کرد با این حال تصریح فرمانده سپاس قدس این 
بود که کربلای چهار عملیاتی اصلی بود که به رغم ناکامی پلی برای پیروزی های کربلای 
پنج شد.هر چند ماجرای توئیت های جنجالی به اصلاحیه دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام انجامید اما برخی سوابق موجود در کارنامه وی نشان از تکرار عملیات ایذائی از این 
دست دارد؛ از نامزدی های مکرر رضایی در انتخابات ریاست جمهوری که گاه به اعلام 
انصرافی یکباره منتهی شده تا اظهارنظر جنجالی وی درباره نفوذ که اخیرا گفته »ضربه 
و آسیب هواداران اندیشه های آمریکایی در کشور و در برخی دستگاه ها بیش از هزینه 
ناشی از تحریم های آمریکا بوده است«. همچنین »امروز نفوذی های آمریکا در داخل، 
چرخ اقتصاد را معطل کرده اند و در وزارتخانه ها بیشتر از ترامپ در حال فعالیت هستند 
و اجازه نمی دهند کار انقلابی پیش برود«هر چند رضایی ماه گذشته در واکنش به نامه 
ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور که از وی خواسته بود مصداق  نفوذی ها در 
وزارتخانه های جمهوری اسلامی را تسلیم کند، اعلام داشت این موارد را به مراجع مربوطه 
ارائه کرده و در آینده نیز از آن خواهد گفت، اما به نظر می رسد درگیری های عملیات 

ایذائی جدید مجال سرانجام رساندن پروژه قبلی را تنگتر خواهد ساخت.

نماز جمعه باید کانون آگاهی بخشی و وحدت آفرینی باشد

نماز جمعه و مسائل امروزِ آن
دور شدن نماز جمعه از فلسفه آن زمینه ساز آسیب هایی جدی برای این فریضه است 
ضمن آنکه امروز این تریبون با پدیده هایی روبرو می شود که پیش از آن سابقه نداشته است.

صفوفی که از سالیان نخست پس از انقلاب با حضور اقشار و طیف های مختلفی از جامعه 
پشت سر ائمه جماعات شکل می گرفت، از دید برخی ناظران با این خطر روبرو است که 
به محل گردهمایی هفتگی گروهی از مردم تبدیل شود که طیف محدودی از جامعه را 
نمایندگی می کنند. تلاش برای احیای فریضه عبادی سیاسی صدر اسلام بر مبنای فلسفه 
و اهداف بنیادین آن که گسترش آگاهی سیاسی و در عین حال ایجاد وحدت میان آحاد 
جامعه بود، تریبون نماز جمعه را به نهادی جریان ساز در کشور بدل کرد. کارکرد این پایگاه 
در بسیج نیروهای مردمی در دوره جنگ تحمیلی، یادآور نقش موثر و پویای آن در وقایع 
سیاسی و اجتماعی کشور است؛ نقشی که به مرور زمان و در کشاکش تلاش هایی برای 
بهره جویی سیاسی از این تریبون دچار فرسودگی و رکود شد. برخی می گویند تغییر اولویت 
های مورد توجه برخی خطبا و ناطقان پیش از خطبه از مشکلات و چالش های سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی- فرهنگی جامعه به مسایل جناحی و تبدیل این تریبون به محلی برای 
بیان یک سویه مواضع گروه های سیاسی خاص، به مرور از ویژگی فراگیر بودن نماز جمعه 
در میان مردم کاسته و در عوضِ تکثر حاضران در این گردهمایی سیاسی- مذهبی به آن 
ویژگی یکدستی و همگونی داده است. برخی با اشاره به وقایعی چون کنار رفتن چهره های 
شناخته شده پشت تریبون نماز جمعه که شاخص ترین آن ها را می توان مرحوم آیت الله 
»اکبر هاشمی رفسنجانی« دانست خطر سیاست زدگی این نهاد آموزش و پرورش سیاسی 
را یادآور شده و در مورد قهر طیف هایی از مردم از نماز جمعه هشدار داده اند. علاوه بر آنچه 
گفته شد برخی نقدهایی را در زمینه تمایز رویکرد برخی تریبون های نماز جمعه در قبال 
دولت ها و سایر مناصب انتخابی مطرح می سازند. از این منظر میزان نقدهایی که طی پنج 
سال گذشته در نماز جمعه متوجه عملکرد مسوولان اجرایی بوده با دوره پیش از آن قابل 
قیاس نیست؛ دوره ای که مسوولان اجرایی آن علاوه بر بهره جویی از رسانه های مختلف 
به ویژه صدا و سیما فرصت می یافتند تا به شکل مکرر در سخنرانی های پیش از خطبه 
شرحی از عملکرد و دستاوردهای خود را به صورت مونولوگ بیان دارند. این در حالی است 
که طی سال های اخیر بسیاری از برنامه های دولت به ویژه در عرصه سیاست خارجی و 
اقتصاد با انتقادات گسترده ای از این تربیون مواجه شده است؛ از برجام گرفته و لوایح مربوط 
به پیوستن ایران به FATF گرفته تا سیاستگذاری های فرهنگی و برگزاری کنسرت و ... . 
علاوه بر آنچه گفته شد، تریبون نماز جمعه در شرایط کنونی با مسائلی روبرو است که پیش 
از این سابقه نداشته است. طی ماه های گذشته بارها اخباری درباره حضور معترضان در نماز 
جمعه منتشر شد؛ از جمله معترضان به تقسیمات کشوری در کازرون که فروردین امسال 
در نماز جمعه این شهر حاضر شده و مطالبات خود را در این گردهمایی بیان داشتند.یک ماه 
پیش از آن هم کشاورزان اصفهانی در اعتراض به وضعیت حق آبه خود در نماز جمعه حاضر 
شدند و مطالبات خود را در شعارهایی مطرح ساختند.نحوه مواجهه با مطالبات و تجمعات 
اعتراضی که به نماز جمعه کشیده شد نیز مورد توجهی ویژه قرار گرفته است. در حالی که 
اسفندماه پارسال بیان مطالبات کارگران اهوازی مورد حمایت و استقبال امام جمعه این شهر 
قرار گرفت گاه شاهد بودیم که در تریبون هایی دیگر بیان مطالبات معیشتی با تعابیری خاص 
و نه چندان مناسب برای معترضان با سرزنش مواجه شد.نکته دیگری که این روزها در مورد 
تریبون های نماز جمعه مورد توجه قرار گرفته نگرانی هایی است که در زمینه آینده تحولات 
سیاسی و اجتماعی کشور، احتمال بروز فتنه هایی تازه و ... انعکاس می یابد. این در حالی 
است که در شرایط کنونی جامعه نیاز به انسجام و اطمینان بخشی از سوی مسوولان، رسانه 
های رسمی و تریبون هایی چون نماز جمعه دارد. تبدیل تریبون نماز جمعه به پایگاهی برای 
به نمایش گذاشتن اختلافات سیاسی و هجمه به جریان رقیب، کشور را در معرض آسیب 
های چندوجهی داخلی و خارجی قرار داده است. این مساله از سویی می تواند اسباب بی 
اعتمادی و دلسردی مردم به مجموعه حاکمیت را فراهم آورد. همچنین این مساله می تواند 
به روزنه ای برای توطئه افکنی معاندان و دشمنان نظام اسلامی تبدیل شده و بهانه ای را 
برای القای سستی پایه های انسجام ملی برای بنگاه های تبلیغاتی رسانه ای خارجی فراهم 
آورد. این در حالی است که بر اساس آموزه های اسلام و اهداف انقلاب اسلامی و همچنان 
که اشاره شد نماز جمعه باید به عنوان کانون آگاهی بخشی و وحدت آفرینی در جامعه نقش 
آفرینی کند و در مقاطع حساس منبعی برای ایجاد آرامش روانی و اطمینان بخشی برای 

عموم مردم قرار گیرد. 

نکتـه

نگــاه

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین که پس از مرحوم حبیب 
الله عسگراولادی ریاست جبهه پیروان خط امام و رهبری را نیز بر 
عهده داشته و یکی از شخصیت های مطرح در جریان اصولگرایی 
به حساب می آید، تاکید دارد که باید با نگاه ملی به موضوع اصلاح 

طلبی و اصولگرایی نگاه کنیم.
محمدرضا باهنر در گفت و گویی تفصیلی با ایرنا شرکت کرده 
و نقطه نظراتش را درباره فعالیت حزبی، اعتقاد به تحزب در کشور 
و ضرورت شکل گیری احزاب قوی و فراگیر، 40 سالگی انقلاب 
اسلامی و ارزیابی عملکرد جمهوری اسلامی در 40 سال گذشته، 
انتخابات و فعالیت سیاسی تشریح کرد. وی که 8 دوره نمایندگی 
مجلس را در کارنامه فعالیت های سیاسی خود دارد، با اشاره به 
اعتقاد راسخ خود به حکومت حزبی، بر این موضوع تاکید می کند 
که دولت و مجلس باید حزبی باشند و همچنین معتقد است به 
جای فعالیت ده ها حزب و تشکل های سیاسی کوچک و کم 
اثر، چند حزب و تشکل فراگیر و قوی شکل بگیرند و در فضای 
سیاسی کشور تاثیرگذار باشند. رییس جبهه پیروان خط امام و 
رهبری همچنین معتقد است که فقط با تکیه بر نام اصلاح طلبی 
و اصولگرایی اصلاح اساسی و ساختاری صورت نمی گیرد و باید 
نگاهی ملی و فراجناحی به این دو موضوع داشت و حتی حزب 
اللهی ها هم باید به دنبال اصلاح باشند.باهنر با تاکید بر اعتقاد 
راسخ خود به حکومت حزبی، گفت: اعتقاد دارم هم دولت و هم 
مجلس باید حزبی باشند، کل نظام انتخاباتی ما باید یک نظام 
حزبی باشد، متاسفانه مسئولان ما پس از اینکه از نردبان حزبی بالا 
رفتند می گویند ما حزبی نیستیم. سیاست ورزان ما منافع حزب را 

می خواهند ولی هزینه های حزبی را پرداخت نمی کنند. 
*حزب هم منافع دارد هم هزینه

باهنر با تاکید بر اینکه حزب هم منافع و هم هزینه دارد، گفت: 
حزب هم باید از شخصیت و نظم برخوردار باشد و هم پاسخگو و 
برنامه محورعمل کند. مشاهده می کنیم در انتخابات مجلس 12 
هزار نفر ثبت نام می کنند و همه به دنبال کسب رای هستند و 
جالب تر اینکه 90 درصد ثبت نام کنندگان نمی دانند مجلس چه 
اختیاراتی دارد، این مشکلات درغیبت نظام حزبی پدید می آید. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: آقای عارف 
آدم محترمی است، در مجلس دهم 140 نفر از نردبان ائتلاف امید 
بالا رفتند وقتی آقای عارف کاندیدای ریاست مجلس شد 104 
نفر به او رای دادند؛ آن 38 نفر کجا بودند؟ درغیبت یک حزب 

قوی است که با این مشکلات و بی نظمی ها مواجه می شویم. 
* در غیبت چند حزب قدرتمند، مردم سالاری دینی 

تهدید می شود
باهنر در خصوص عدم توجه به تحزب افزود: درغیبت چند 
حزب قدرتمند و شناسنامه دار مردم سالاری دینی تهدید می 
شود. من نگران آینده مردم سالاری دینی هستم و به طور 
قاطع معتقدم بدون تحزب به سرمنزل مقصود نخواهیم رسید. 
از دوستان ما در گذشته تصورشان این بود که با رای مردم می 
توانند در مقابل نظام بایستند، منظور ما از تحزب و تشکیلات، 
در چهارچوب نظام است. در مجلس ششم یک عده در مقابل 
نظام تحصن کردند. سپاه، ارتش، نیروهای نظامی و امنیتی ارکان 
حاکمیت هستند نباید در مقابل این ارکان ایستاد. وی با تاکید 
بر اینکه حزب باید چارچوب  مند باشد، اظهار داشت: اگر همین 
احزاب را هم نداشته باشیم واقعا نگران مردم سالاری دینی هستم. 
در کشور ما 200 الی 250 حزب از وزارت کشور مجوز گرفته اند، 
80 درصد آنها فقط کاغذی در جیب یک آقا یا خانم است، آن 
20 درصد هم در زمان انتخابات ائتلاف انجام می دهند که به یک 
صندوق رای برسند و از آن خروجی بگیرند، اما حزبی که خودش 

را مأمور کادرسازی و جمع کردن مطالبات مردم بداند نداریم.
* وحدت ملی موضوعی حیاتی در ایام انتخابات

وی در خصوص انتخابات سال 98 مجلس شورای اسلامی 
و 1400 ریاست  جمهوری، گفت: زمانی که به انتخاباتی نزدیک 
می شویم باید وقت و انرژی عمده خود را صرف وحدت داخلی 
کنیم و این اشکال است. در هر جناحی یک طیف تندرو و یک 
طیف معتدل وجود دارد. یک جناح اصولگرا و یک جناح اصلاح 
طلب داریم و به جای احزاب این دو مفهوم با هم رقابت می کنند. 
باهنر افزود: اینکه شرایط اصولگرایان نسبت به سال های 92 و 96 
بهتر یا بدتر می شود، به نظر من تغییر آنچنانی در احزاب و ائتلاف 
اصول گرایی رخ نمی دهد، ما در سال 92 به دلیل نداشتن حزب 
چهار کاندیدای ریاست جمهوری داشتیم، هر کدام بین 12 تا 13 
درصد رای آوردند ولی در سال 96 کاندیدای اصولگرا 40 درصد 
رای آورد، دوستان می گفتند ما شکست خوردیم، ولی من پاسخ 
دادم شکست نخوردیم و نسبت به سال 92 رو به جلو حرکت 
کرده ایم.وی ادامه داد: دوستان اصولگرای ما می گویند اگر یک یا 
حسین بگوییم در سال 1400 رای ما به 60 درصد می رسد، لذا 
از نظر روحی شرایط خوبی داریم، ولی اینکه درسال 98 و 1400 

انقلابی رخ بدهد و پیشرفت آنچنانی بکنیم، این گونه نیست و باید 
معقول و تحلیل محور عمل کنیم.

* عملکرد جمهوری اسلامی در 40 سال گذشته
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین به اهداف و کارنامه چهل 
ساله جمهوری اسلامی در رسیدن به این اهداف پرداخت و افزود: 
رسیدن به اهداف انقلاب یکی از ایده ها و آرزوهای من است و 
بسیار خوب است در دهه فجر امسال بتوانیم کارنامه عالمانه و 
عادلانه ای از عملکرد جمهوری اسلامی ارائه بدهیم و در این 
زمینه افراط و تفریط نکنیم. نه مسائل را بپوشانیم و نه سیاه نمایی 
کنیم و بخش های پر و خالی لیوان را ببینیم. 68 درصد جمعیت 
کشور پس از انقلاب به دنیا آمدند و 60 درصد هم امام )ره( و دفاع 
مقدس را درک نکرده اند.وی یادآور شد: این طبیعی است که از ما 
بپرسند انقلاب برای ما چه کرده است و اگر انقلاب نبود چه می 
شد؟ باید گفت کارهای زیادی انجام شده و برخی کارها هم انجام 
نشده است. سوال دیگری که مطرح می کنند این است که می 
گویند دنیا در حال پیشرفت است و به شکل طبیعی ما پیشرفت  
می کردیم، چون در این چهل سال همه کشورها با پیشرفت علم 
و فناوری حرکتی رو به جلو داشته اند. این از جمله پرسش های 
نسل سوم و چهارم انقلاب از ما است و باید به آن پاسخ های قانع 
کننده ای بدهیم.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
اینکه در این چهل سال ما هم مانند سایر کشورها پیشرفت کرده 
ایم، باید گفت یک سری از شاخص ها چون تورم، رکود، توسعه 
انسانی، بهداشت، دانشگاه و آموزش و غیره در دنیا وجود دارد که 
پیش از انقلاب از آخر پانزدهم بودیم، یعنی رتبه ما 150- 170 
بود، ولی مدعی هستیم امروز در بسیاری از این شاخص ها زیر 
بیست هستیم. این آمارها توسط مراکز جهانی چون بانک جهانی، 
صندوق بین المللی پول، یونیسف، یونیدو، سازمان ملل و مراکز 

تحقیقاتی منتشر می شود.
* در شاخص بهداشت و درمان در آسیا رتبه سوم 

هستیم
وی خاطرنشان کرد: پیش از انقلاب تعدادی از پزشکان ما 
پاکستانی و بنگلادشی بودند، آن زمان آرزو می کردیم از پزشکان 
خارجی بی نیاز شویم و پزشکان خودمان را تربیت کنیم اما امروز 
در شاخص بهداشت و درمان در آسیا در رتبه سوم قرار داریم، در 
قاره ای که چین، هند، ژاپن، کره جنوبی و دیگر کشورهای در 
حال توسعه در آن قرار دارند، ما رتبه سوم را داریم.باهنر اضافه 
کرد: ما در بخش های تجهیزات نظامی، فناوری های نو، تکنولوژی 
هسته ای، نانو، هوا فضا و امنیت در دنیا کم نظیر هستیم، درعلم 
سلول های بنیادی در حد شاخص های جهانی و رو به جلو هستیم 
که اگر انقلاب نمی شد این پیشرفت ها هم حاصل نمی شد. ما در 
توسعه انسانی از چین، ژاپن و خیلی از کشورها جلو هستیم.نایب 
رییس پیشین مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: وضعیت کشور 
ما البته خیلی گل و بلبل نیست، یکسری مشکلات اساسی هم 
داریم، بیکاری و تولید ناخالص ملی ما کاهش دارد، میزان تورم 
در کشور غیرعادی است و در بعضی از شاخص ها خیلی عقب 
هستیم، در مصرف انرژی در دنیا سوم یا چهارم هستیم، کاش این 
شدت مصرف انرژی تبدیل به رفاه می شد، ولی اینگونه نیست 
و در واقع ما اموالمان را آتش می زنیم و شهرها را آلوده می کنیم. 

* در بخشی از مشکلات کشور مقصر هستیم
وی خاطرنشان کرد: از رسانه ها خواهش می کنم وارد مسائل 
جناحی، گروهی و حزبی نشوند، نباید دنبال مقصر باشیم، همه 
کار کردند، همه مجالس یکسری  دولت ها در حد خودشان 

کارهای دلسوزانه و خوبی داشته اند، اگر بخواهیم به قضایا سیاسی 
نگاه کنیم هر کس از زاویه دید خود، برخی کارها را خوب و برخی 
را بد بیان می کند.باهنر ادامه داد: حدود هشت دوره در مجلس 
بودم، ممکن است اشتباه کرده باشم، مسئله ای را درست درک 
نکرده باشم، دقت و علم کافی به کار نبسته باشم، حتما در بخشی 
از اشکالات کشور مقصر هستم. همه ما یک سری قصور و تقصیر 
داشته ایم و ممکن است جاهایی اشتباه کرده باشیم، بنابراین 
در حال حاضر نباید به دنبال مقصر بگردیم. اگر به دنبال مقصر 
باشیم گم می شویم و ایجاد دعوا می شود. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام یادآور شد: عملکرد نظام جمهوری اسلامی نتیجه 
کار کردن همه مسئولان از دفاع مقدس گرفته تا دولت سازندگی، 
اصلاحات، دولت های احمدی نژاد و آقای روحانی است اما به نظرم 
باید در مورد موفقیت های جمهوری اسلامی در جامعه جهانی 
پرونده ویژه ای باز کنیم. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین افزود: 
شخص ضد انقلابی در یکی از شبکه های فارسی زبان خارج 
از کشور اذعان کرد؛ از زمان کوروش هخامنشی تا امروز هیچ 
زمانی حکومت ایران به دریای مدیترانه نرسیده بود، ولی نظام 
جمهوری اسلامی بر دریای مدیترانه مسلط است. او می گفت من 
نظام جمهوری اسلامی را قبول ندارم ولی اگر این نظام نباشد 
ایرانی هم نیست، لذا اصلاح بهترین راه حل است.وی افزود: مقام 
معظم رهبری تعبیر زیبایی داشتند، ایشان فرمودند کارهای انجام 
شده طومارش بلند است و کارهای انجام نشده طومارش بلندتر. 
علتش این است که خواسته ها و مطالبات مردم انتها ندارد، زمانی 
روستاهای ما مطالباتشان در حد شن ریزی یک جاده شوسه، 
برق و آب، تاسیس مدرسه و خانه بهداشت بود، امروز مطالبه 

روستاهای ما اینترنت پرسرعت است. 
*  نیازمند مجلس ملی و مجلس منطقه ای هستیم

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین اظهار داشت: درخصوص 
ساختاری،  علت های  گروه  سه  به  باید  را  ها  علت  اشکالات، 
رویکردی و عملکردی تقسیم کرد، برای علت های ساختاری 
یک مثال می آورم. چون عمری در مجلس بودم این حق را به 
خود می دهم درخصوص مجلس نقدهایی را مطرح کنم، نقدی 
که من به مجلس دارم ساختاری است و هیچ ارتباطی به اینکه 
مجلس اصلاح طلب باشد یا اصولگرا ندارد؛ ساختار و بنیان مجلس 
ما یک سری مشکلات دارد.وی ادامه داد: نمایندگان وقتی وارد 
مجلس می شوند به دنبال یک سری اهداف هستند، این اهداف 
می تواند ملی، منطقه ای، قومیتی، حزبی، جنسیتی، صنفی و 
حتی شخصی باشد، برای اینکه نماینده دستش زیر ساطور حوزه 
انتخابیه خود است.باهنر افزود: معتقدم ما باید یک مجلس با نگاه 
ملی، مثل مجلس سنا یا چیزی شبیه به آن داشته باشیم. وقتی 
نماینده به دنبال منافع منطقه ای است در مقابل برداشت آب از 
سرچشمه های یک رودخانه مقاومت می کند یا می گوید چون چاه 
نفت، معادن آهن و گاز و غیره در استان من است، کشور حق 

استفاده از آن منابع را ندارد.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: اگر اینگونه 
بیاندیشیم منافع منطقه ای در مقابل منافع ملی قرار می گیرد، 
اکنون اختلافات به سطح ملی رسیده است، به مرور اختلافات 
استانی تبدیل به مطالبه اجتماعی و بعد سیاسی و نهایتا تبدیل 
به گره های امنیتی می شود. به همین دلیل هفته ای 3 بار لوله 
آب یزد که از طریق اصفهان عبور می کند، شکسته می شود. 
وی خاطر نشان کرد: انتخابات و دمکراسی در اسلام نبوده و آن 
را از غرب گرفته ایم، در اسلام مشورت بوده است ولی پارلمان، 

انتخابات و احزاب به این شکل نبوده است، پس لازم است در 
خصوص تشکیلات، ساختارها، انتخابات و مجالس از تجربیات 
غرب استفاده کنیم. معتقدم ما به یک مجلس ملی و در کنارش 
به یک مجلس منطقه ای نیاز داریم.باهنر ادامه داد: کل نظام باید 
حزبی باشد، معتقدم نظام انتخاباتی ما باید یک نظام حزبی باشد، 
متاسفانه دولت های ما از هم منفصل هستند هر دولتی که مستقر 
می شود حداکثر هشت سال سر کار است، رئیس جمهوری ما 
وضعیتش به شکلی است که نمی تواند یک برنامه 20 ساله را 
مدیریت کند. فرهنگ دیگران کاشتند ما خوردیم، ما بکاریم که 
دیگران بخورند، در ادبیات سیاسی ما کاربرد ندارد.وی ادامه داد: 
دولت ها دو دوره فرصت دارند، دوره اول درصدد خنثی کردن 
کارهای دولت قبل از خود هستند و چهار سال بعدی کارهایی 
را انجام می دهد که دولت بعدی می آید آنها را خنثی می کند، 
درحالی که نباید اینگونه باشد. اگردولتی می آید و چند ردیف 
از یک دیوار را پایه می گذارد دولت بعدی باید آن دیوار را کامل 
کند، بنابراین دولت ها و مجالس ما از هم منفصل هستند. باهنر 
افزود: نظام حاکم بر دولت ها و مجالس ما باید حزبی باشد، ما 
نیاز به 200 حزب کوچک و کم اثر نداریم بلکه به چند حزب 
فراگیر، قدرتمند، چارچوب دار و شناسنامه دار نیاز داریم. احزابی 
که برنامه 50 ساله تدوین کنند، حزب قوی و واقعی می خواهد 
در قدرت بماند به همین دلیل برای آینده مملکت برنامه بلند 
مدت تدوین می کند. دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین اضافه 
کرد: این که حضرت آقا در موضوع الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت 
فرمودند مجمع تشخیص، مجلس و فرهیختگان تا دو سال دیگر 
در مورد این الگو نظر بدهند و آن را اصلاح کنند در راستای 
تدوین برنامه ها و چشم انداز بلند مدت است. این فکر باید در 
احزاب و مجالس نهادینه شود؛ ولی می بینیم دولت ها و مجالس ما 
از هم منفصل، جدا و گاهی متضاد و در مقابل هم هستند. باهنر 
با اشاره به انتخاب آقای روحانی در سال 92 اظهار داشت: پس از 
پیروزی در سال 92 به عنوان نایب رییس مجلس، خدمت آقای 
رئیس جمهوری رسیدم، به آقای روحانی گفتم یک خواهش از 
شما دارم، هر کسی را که می خواهید به عنوان وزیر معرفی کنید 
به او بفرمایید ما پول نداریم، اگر می توانی در وزارتخانه ات پول 
خلق کنی بیا کار کن، هر کس می خواهد پول بگیرد و کار کند 

به خود زحمت ندهد.
* انقلاب ما فرهنگی است

وی در پاسخ به این پرسش که انقلاب ما یک انقلاب فرهنگی 
بود، آیا به اهداف فرهنگی خود رسیده است؛ گفت: اول انقلاب می 
گفتیم ما برای اقتصاد انقلاب نکردیم و درست هم بود اما زمانی 
که به حکومت رسیدیم متوجه شدیم که مردم نیاز به رفاه دارند، 
به همین دلیل مقداری بعد از انقلاب از مسائل فرهنگی غافل 
شدیم. آن رشد فرهنگی را که به آن اعتقاد داشتیم را کسب نکرده 

ایم، اما به این مفهوم نیست که کاری انجام نشده است.
را  نژاد  احمدی  عملکرد  مسئولیت  اصولگرایان   *

نپذیرفتند
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین گفت: کسی مسئولیت 
عملکرد دستگاه های اجرایی را به گردن نمی گیرد. ما اصولگرایان 
هم به همین گونه عمل کردیم. آقای احمدی نژاد رئیس جمهوری 
شد، اول امیدوار بودیم که خوب کار می کند، بعد که عملکرد او 
را دیدیم مسئولیتش را به عهده نگرفتیم. اگر احمدی نژاد خروجی 
یک حزب بود آن حزب پاسخگو می بود و نمی توانستیم از زیر بار 

مسئولیت شانه خالی کنیم.
* حول محور منافع ملی حرکت می کنیم

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در رابطه با تحریم ها، 
کانال مالی اروپا و لوایح چهارگانه نیز گفت: بحث FATF پیچیده 
بوده و نیاز به کار کارشناسی عمیق دارد، یک عده می گویند که 
مملکت را فروختند یک عده می گویند که مملکت را خریدند. 
حرف ما همیشه یکی بوده است، رابطه ما با پنج به علاوه یک 
و برجام و غیره حول منافع ملی ایران است.وی افزود: می گویند 
شما در سوریه و یمن چه کار می کنید، باید پاسخ داد ما در 
آنجا به دنبال منافع ملی خود هستیم. منافع ملی ما می گوید.

باهنر با تاکید بر اینکه باید از مقاومت دفاع کنیم، گفت: اگر زمانی 
هزینه های برجام بیشتر از منافع آن باشد در برجام نمی مانیم، اروپا 
هم در دو راهی گیر کرده است، از نظر سیاسی کاملا با ما موافق 
و با رفتار آمریکا و ترامپ مخالف است. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام اضافه کرد: اروپا در کنار تمایل سیاسی باید هزینه 
اقتصادی هم بپردازد. اگر می خواهند با ما روابط سیاسی داشته 
باشند و اخلاق سیاسی را دنبال کنند، باید هزینه اقتصادی آن را 
هم بپردازند، اگر هزینه نپردازند و معطل کنند زمانی می رسد که 
اگر ما احساس کنیم برجام سودی ندارد از آن خارج می شویم، آن 
وقت ممکن است اروپا به ما التماس کند که در برجام بمانید ولی 

ما چون منفعت نداریم نمی مانیم.

محمدرضا باهنر:

اصولگرایان مسئولیت عملکرد احمدی نژاد را نپذیرفتند

رئیـس قـوه قضاییه با اشـاره بـه حادثه واژگونـی اتوبوس 
در واحـد علـوم و تحقیقـات دانشـگاه آزاد اسـلامی گفـت: 
اینکه عده ای چنین حادثه ای را اسـباب تسـویه حسـاب با 
برخـی افـراد قرار دهند، شایسـته نیسـت و ما در رسـیدگی 
هـای قضایـی خـود بـه ایـن قبیـل سـر و صداهـا و جنجال 

هـای رسـانه ای توجه نخواهیـم کرد.
آیـت الله صـادق آملی لاریجانی روز دوشـنبه در جلسـه 
مسـئولان عالـی قضایی با تاکید بر ضـرورت پیگیری جدی، 
سـریع و متقـن حادثـه واژگونـی اتوبـوس در واحـد علـوم و 
تحقیقات دانشـگاه آزاد اسـلامی از سـوی دادسـتان تهران و 
بـا نظارت دادسـتان کل کشـور افـزود: نکته مهم این اسـت 
کـه مسـئولان باید در وقت خود به مشـکلات توجه داشـته 
باشـند. گـر چـه ممکـن اسـت مشـکلات در نهـادی ماننـد 
دانشـگاه آزاد متعدد باشد و از چشـم مسئولان دور بماند اما 
واقعیـت ایـن اسـت که برخی از امور قابل بازگشـت نیسـت.

وی اضافـه کرد: حسـب برخی گزارش ها دانشـجویان اعلام 
کـرده انـد کـه مکررا مشـکلات به مسـئولان دانشـگاه تذکر 
داده شـده بود. اگر این موضوع واقعیت داشـته باشـد، حتماً 
نیـاز بـه پیگـرد دارد. من از دادسـتان کل و دادسـتان تهران 
کـه دیـروز وقت گذاشـتند و در جمع دانشـجویان دانشـگاه 
حضـور یافتنـد تشـکر مـی کنـم زیـرا بسـیار کار درسـت و 
پسـندیده ای بـود اما مهمتـر از همه آن اسـت که مطالبات 
را بـه صـورت جـدی پیگیـری کننـد و اگـر کسـی تعمدی 
در ایـن حوادث داشـته بررسـی شـود.آملی لاریجانـی افزود: 
برخـی کوتاهـی ها که مقدماتـش در اختیار خود مسـئولان 
اسـت، به نحوی ممکن اسـت عمد باشـد. درسـت اسـت که 
ممکـن اسـت کسـی در خود واژگون شـدن اتوبـوس و جان 
باختـن ایـن عزیـزان عمدی نداشـته امـا کوتاهـی در برخی 
مسـائل قابـل پذیرش نیسـت؛ خصوصـا اگر قبلا تذکـر داده 
شـده باشـد. مـن همین جـا از دادسـتان تهران و دادسـتان 
کل مـی خواهـم که ایـن قضیـه را پیگیری جدی، سـریع و 

متقـن کنند.

* باید از تکرار این حوادث جلوگیری کرد
رئیـس قـوه قضاییـه گفت: باید از سـر و صداهای رسـانه 
ای هـم احتـراز کـرد. زیـرا عـده ای دنبـال اهداف سیاسـی 
هسـتند و حـالا چنیـن حادثه ای را عرصه تسـویه حسـاب 
بـا برخـی اشـخاص مـی بیننـد که ایـن واقعـا ناشایسـت و 
ناپسـند اسـت. اینهـا ربطـی بـه کار دسـتگاه قضایی نـدارد. 
آنچـه بـه ما مربـوط می شـود، رسـیدگی عادلانـه و تعقیب 

کسـانی اسـت که در این زمینـه قصور یا تقصیر داشـته اند. 
وی افـزود: عـلاوه بـر ایـن، تـلاش مـا در جهت پیشـگیری 
از چنیـن حوادثـی در آینـده اسـت و دادسـتان نیـز از بـاب 
مدعـی العمـوم بایـد به ایـن موضـوع ورود کنـد. واقعا بحث 
کوچکـی نیسـت زیـرا یکبـاره 10 خانـواده بـه دلیـل امری 
کـه بـه احتمـال زیـاد قابل اجتنـاب بـوده، داغدار شـده اند. 
چـه نیازی اسـت کـه نحوه رفـت و آمدهـا در یک دانشـگاه 
ایـن گونه باشـد؟رئیس قوه قضاییـه ابراز امیـدواری کرد که 
بـا تعقیـب دادسـتان تهـران، نظارت دادسـتان کل کشـور و 
پیگیری خود مسـئولان دانشـگاه، کسـانی که کوتاهی کرده 
انـد و مقصرنـد به مجازات برسـند و از تکرار حوادث مشـابه 

در ایـن دانشـگاه یـا هـر جای دیگری پیشـگیری شـود.

* جریان فتنه 88 قابل تکرار است
رئیـس قـوه قضاییـه بـا گرامیداشـت سـالروز حماسـه 
9 دی، جریـان فتنـه سـال 88 و حـوادث بعـد از انتخابـات 
ریاسـت جمهوری آن سـال به ویژه نهم دی را متضمن پیام 
هـا و عبـرت های فراوان دانسـت و گفت: ایـن حوادث، صرفا 
جنبـه تاریخـی نـدارد بلکه باید آن را در یک بسـتر مسـتمر 
و دائمـی تحلیـل کـرد. جریـان فتنـه 88 قابل تکرار اسـت. 
زیـرا امـروز هم، دشـمن به میدان آمـده، ابزار درونی کشـور 
را بـه کار مـی گیـرد، عـده ای فریـب می خورند یـا تعمدا با 
دشـمن همراهی مـی کنند و بـه این ترتیب ظرفیـت تکرار 

چنیـن حوادثی همچنان وجـود دارد.

* آمریکا در سـال 88 فقط آشـوبگران را »مردم« 
می دانسـت

آملـی لاریجانـی با اشـاره به ابـراز تمایل اوبامـا به نزدیک 
شـدن به ایران و سـپس، تغییـر رویکردش پس از مشـاهده 
حـوادث سـال 88، ادامـه داد: بـه محـض اینکـه اوضـاع را 
آشـفته دیدنـد، ورق برگشـت و به همراه وزیـر خارجه خود، 
رئیس جمهوری فرانسـه و برخی دیگر از سـران کشـورهای 
غربـی، مدعـی »حمایت از مـردم ایـران« شـدند. وی افزود: 
آنها آشـوبگران را مردم می دانسـتند اما از نظرشـان میلیون 
هـا ایرانـی بصیـر کـه در دفـاع از نظـام و انقـلاب خـود قـد 
علـم کردند، جـزء مـردم نبودند.رئیـس قوه قضاییـه با بیان 
اینکـه عـده ای نیـز آب به آسـیاب دشـمن ریختند، یـادآور 
شـد: امـروز نسـبت به گذشـته، دشـمن ابزارهـای متنوع تر 
و بیشـتری دارد و هزینـه هـای کلان تـری می کنـد. بر این 
اسـاس ما بیش از هر زمان دیگری نیازمند دشـمن شناسی، 

فتنه شناسـی و موقعیت شناسی هسـتیم تا با درک صحیح 
بزنـگاه هـا، چشـم فتنـه را بـه موقـع درآوریـم. ایـن یکی از 

مهمتریـن عبرتهای فتنه 88 و حماسـه 9 دی اسـت.

* اقشار مختلف، نردبان دشمن نشوند
آیـت اللـه آملـی لاریجانی با بیـان اینکه متاسـفانه امروز 
هـم برخـی در داخل همان اشـتباهات گذشـته را تکرار می 
کننـد و دشـمن را به تحقـق رویاهایش امیدوار می سـازند، 
خاطرنشـان کـرد: اقشـار مختلـف مـردم از جملـه کارگران 
محترم، دانشـجویان عزیز و سـایر اقشـار، مطالبـات بر حقی 
دارنـد کـه قطعـا مسـئولان بایـد صـدای آنـان را بشـنوند و 
در جهـت حـل مشکلاتشـان گام بردارنـد امـا ایـن عزیـزان 
نیـز باید هوشـیار باشـند کـه خدای ناکـرده غافلانـه نردبان 
دشـمن نشـوند و دشـمن حس نکند که با اسـتفاده از بستر 
مطالبـات آنـان مـی توانـد به سـاحت نظـام ورود کنـد.وی 
بـا بیـان اینکـه نبایـد اجـازه داد جریـان فتنـه 88 در لباس 
دیگـری عـرض انـدام کنـد، اظهـار داشـت: امـروز نیازمنـد 
بصیرت بیشـتر هسـتیم و باید به ترسـیم نقشـه راه از سوی 
رهبـر معظـم انقـلاب در خصـوص آینـده، توجـه بیشـتری 
داشـته باشـیم. بر این اسـاس، رویدادهایی همانند حماسـه 
9 دی بایـد همواره زنده نگه داشـته شـود و عبرت ها و پیام 

هـای آن مـورد توجه قـرار گیرد.

* تشکر از رهبر معظم انقلاب 
آملـی لاریجانـی گفـت: قبـل از هر چیـز از مقـام معظم 
رهبـری )مـد ظله العالـی( به دلیل اعتمادی کـه به اینجانب 
بـرای ریاسـت مجمع تشـخیص مصلحـت نظـام و عضویت 
در شـورای نگهبـان داشـتند، تشـکر مـی کنـم و از خدا می 
خواهیـم کـه توفیـق انجـام مسـئولیت ها بـه نحو احسـن، 
اخـلاص در عمـل و توفیـق طاعت حق را در همـه امور عطا 
فرمایـد و امیدوارم بتوانم مسـئولیتی را کـه به این ترتیب بر 
عهده اینجانب گذاشـته شـده به نحوی به انجام برسـانم که 
هـم اهـداف قانون اساسـی و نظـام جمهوری اسـلامی و هم 
منویـات رهبـر معظم انقلاب محقّق شـود.وی همه نهادهای 
قانونـی را مهـم دانسـت و در عین حال با اشـاره بـه آنچه در 
حکـم رهبـر معظـم انقلاب آمـده اسـت، مجمع تشـخیص 
مصلحـت نظـام و شـورای نگهبـان را دارای نقشـهای بـی 
بدیـل در نظـام جمهوری اسـلامی دانسـت و افـزود: همگی 
بایـد در جهـت اهدافـی کـه قانـون اساسـی و رهبـر معظم 
انقـلاب بـرای ایـن نهادهـای مهـم نظـام ترسـیم کـرده اند 

گام برداریم.رئیـس قـوه قضاییـه با بیـان اینکه الطـاف مقام 
معظـم رهبری همـواره موجب دلگرمی و نشـاط مسـئولان 
نظـام اسـت، اظهار کـرد: امیدواریـم حمایت های ایشـان در 
این مسـیر دشـوار همراه ما باشـد تا بتوانیم این مسـئولیت 
هـای بـزرگ را بـه درسـتی ایفـا کنیـم.وی ارتحـال مرحوم 
آیـت الله هاشـمی شـاهرودی را ضایعه ای بـرای حوزه های 
علمیـه و نظـام جمهـوری اسـلامی دانسـت و خاطرنشـان 
کـرد: ایـن عالـم فرزانـه، آثـار گرانبهایی داشـتند کـه مورد 
رجـوع طـلاب و فضـلا اسـت و در نظـام جمهوری اسـلامی 
نیـز همـواره مسـئولیت هـای مهمـی را بـر عهده داشـتند.

رئیـس قـوه قضاییـه بـا اشـاره بـه دوران تصـدی آیـت اللـه 
هاشـمی شـاهرودی در دسـتگاه قضایی ادامه داد: ایشان در 
قـوه قضاییـه نیز منشـأ آثـار مهمی بودنـد کـه از جمله آنها 
مـی توان بـه احیای دادسـراها و تلاش برای نهادینه سـازی 
شـوراهای حـل اختـلاف اشـاره کـرد که بـار سـنگینی را از 
دوش دادگسـتری ها برداشـت. همچنیـن کمک به وضعیت 
معیشـت قضات و کارکنان دسـتگاه قضایی از دیگر اقدامات 
مرحـوم آیـت اللـه هاشـمی شـاهرودی بود.آیـت اللـه آملی 
لاریجانـی با اشـاره به اعطای درجه اجتهاد از سـوی شـهید 
صـدر بـه آیـت اللـه هاشـمی شـاهرودی در سـنین پاییـن، 
ایـن امـر را گـواه بـر اسـتعداد، هـوش و تلاش رئیـس فقید 
مجمـع تشـخیص مصلحت نظـام دانسـت و ابراز امیـدواری 
کـرد کـه حـوزه هـای علمیـه از آثـار آن مرحـوم بـه خوبی 
اسـتفاده کنند و مشـی و روش اسـتنباطی آیت الله هاشمی 

شـاهرودی را بـه کار گیرند.

* پذیـرش مسـئولیت هـا از سـوی آیـت اللـه 
بـود ایثارگرانـه  شـاهرودی،  هاشـمی 

علمـای  نیازمنـد  کشـور  گفـت:  قضاییـه  قـوه  رئیـس 
مجاهـدی همچـون آیت الله هاشـمی شـاهرودی اسـت که 
عـلاوه بـر تلاش در سـنگر علـم، در راه خدمت بـه نظام نیز 
مانعـی بـرای خـود نمی بیننـد و ایثـار می کنند. ایشـان در 
صـراط مرجعیـت و بلکـه مرجـع بودنـد امـا هر زمـان رهبر 
معظـم انقـلاب بـرای پذیـرش مسـئولیتی بـه آن مرحـوم 
پیشـنهادی مـی کردنـد، تـا آنجا که مـا مطلعیم اسـتنکاف 
نمـی کردند.براسـاس ایـن گـزارش، ادامـه بحـث و بررسـی 
پیرامـون »دسـتور العمـل نظـارت و پیگیری احیـای حقوق 
عامـه« در دسـتور کار امـروز مسـئولان عالـی قضایـی قـرار 
داشـت و مـواد دیگـری از آن به تصویب رئیـس قوه قضاییه 

رسید.

رئیس قوه قضاییه:

حادثه دانشگاه آزاد را نباید اسباب تسویه حساب قرار داد
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 ـكه البتهّ جاودانگى در كار نیست  هر كه مى خواهد جاودانه بماند
 ـ، صبحانه تناول كند، كفش نیكو ] و مناسب [بپوشد، ردایش 
سبكُ باشد، و با زنان، كمتر نزدیكى كند. گفته شد: اى پیامبر 

خدا ! سبكُى ردا چیست؟ فرمود: »اندك بودن دَین« 
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای طرح پرداخت 
تسهیلات رونق تولید در استان، 2 هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید بصورت تجمیعی 
به واحد های تولیدی خدماتی پرداخت شده است. محمود سیجانی در جلسه کارگروه ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید با اشاره به معرفی 90 واحد صنعتی، تولیدی به بانک جهت دریافت 
تسهیلات افزود: تاکنون 40 واحد صنعتی موفق به دریافت رقمی بالغ بر 1300 میلیارد 
ریال تسهیلات در بخش صنعت شده اند. وی ادامه داد: در بخش کشاورزی نیز به 80 
واحد رقمی به ارزش 140 میلیارد ریال و به هفت واحد گردشگری مبلغ 50 میلیارد ریال 

تسهیلات پرداخت شده است.وی همچنین با اشاره به تفویض اختیار سفارش واردات کالا 
به مراکز استانها گفت: از ابتدای هفته جاری ثبت سفارش 74 واحد تولیدی تایید نهایی شده 
است، در این طرح اولویت با مواد اولیه و قطعات و دستگاه های تولیدی می باشد که طبق 
مقررات، مراحل ثبت سفارشات تایید نهایی می شود. سیجانی با اشاره به توافقنامه دو جانبه 
بین وزارت صمت و سازمان مدیریت و برنامه ریزی خاطرنشان کرد : مبلغ 4500 میلیارد 
ریال تسهیلات یارانه ای در بخش صنعت سهم استان قم می باشد که متقاضیان می توانند 

از طریق سامانه بهین یاب جهت دریافت این تسهیلات ثبت نام نمایند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

پرداخت2 هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید به واحدهای قم 

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبـــر

بنزین در بودجه ۹۸ گران نمی شود 
نائب رئیس کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس گفت: بر اساس لایحه بودجه 98 
قیمت بنزین در سال آینده ثابت خواهد ماند.هادی قوامی نماینده مردم اسفراین در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به نشست امروز کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس گفت: در 
جلسه روز دوشنبه کلیات لایحه بودجه سال 98 با حضور نماینده سازمان برنامه و بودجه مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت و موافقان و مخالفان نقطه نظرات خود را مطرح کردند. نائب رئیس 
کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس اظهار داشت: در این جلسه نماینده سازمان برنامه و 
بودجه عنوان کرد که لایحه بودجه سال 98 سخت ترین بودجه ای است که تاکنون نوشته شده و 
این لایحه به گونه ای است که دو سقفی نوشته شده است. یکی با سقف 407 هزار میلیارد تومان 
و دیگری در صورت تحقق درآمدهای نفتی پیش بینی شده با سقف 447 هزار میلیارد تومان. 
وامی خاطرنشان کرد: براساس لایحه بودجه 98 بنزین گران نخواهد شد اما احتمال افزایش قیمت 
گازوئیل وجود دارد.وی در پایان گفت: بر این اساس یا قیمت گازوئیل اندکی افزایش خواهد یافت 
و یا اینکه دولت گازوئیل را صادر خواهد کرد و درآمدهای مورد نظر از این محل تامین خواهد شد 

و افزایش قیمتی را در باره گازوئیل در صورت صادرات این محصول نخواهیم داشت.

حادثه دانشگاه آزاد عمدی نبوده است
رییس پلیس پایتخت در پاسخ به این سوال که گفته می شود واژگونی اتوبوس علوم و 
تحقیقات عمدی است، آیا صحت دارد؟ گفت: عمدی بودن این ماجرا کلا منتفی شده است 
و این حادثه بر اثر سهل انگاری و بی توجهی رخ داده است. سردار حسین رحیمی در حاشیه 
همایش نشست سراسری سالیانه فرماندهان نیروی انتظامی تهران بزرگ درباره نظر پلیس 
در خصوص حادثه تصادف واژگونی اتوبوس در دانشگاه علوم و تحقیقات در جمع خبرنگاران 
گفت: ورود پلیس به این مجموعه برای بهسازی مسیر و جاده های این دانشگاه حتما باید بنا 
به درخواست وزارت علوم، دانشگاه آزاد و مراکز ذیربط باشد.وی ادامه داد: هیچ گاه درخواستی 
از سوی دانشگاه به پلیس نشده است ما هم برابر قانون در خصوص بهسازی جاده های این 
دانشگاه ورود نکردیم.او درباره اعلام نظر کارشناسی پلیس در خصوص حادثه تصادف در این 
دانشگاه گفت: کارگروه کارشناسی پلیس برای بررسی این حادثه تشکیل شد و ما آخرین نظر را 
به مقام قضایی اعلام کردیم بر اساس نظر کارشناسی این کارگروه سهم دانشگاه، جاده و مسیر 
و پیمانکار در این حادثه مشخص و به مقام قضایی اعلام شده است.وی با تاکید بر اینکه کار 
کارشناسی پلیس در خصوص این حادثه به پایان رسیده است، گفت: اجازه بدهید مقام قضایی 
نتیجه را اعلام کند. سردار رحیمی در پاسخ به این سوال که گفته می شود این حادثه عمدی 
است آیا صحت دارد؟ تصریح کرد: عمدی بودن این ماجرا کلا منتفی شده است و این حادثه 

بر اثر سهل انگاری و بی توجهی رخ داده است.

تکذیب اعطای تابعیت عراق به شیخ عیسی قاسم 
مدیرکل تابعیت، گذرنامه و اقامت عراق، شایعات مربوط به اعطای تابعیت و صدور کارت ملی به 
آیت الله شیخ عیسی قاسم را تکذیب کرد.به گزارش ایرنا، در برخی شبکه های اجتماعی تصویری 
از یک کارت ملی عراقی با مشخصات آیت الله عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین منتشر شد.شیخ 
عیسی قاسم پنجشنبه شب گذشته پس از یک سفر درمانی از لندن به نجف اشرف آمد هم اکنون 
در این شهر بسر می برد.سرلشگر 'هیثم الغرباوی' با تکذیب خبر اعطای کارت ملی عراق به شیخ 
عیسی قاسم، تصویر منتشر شده را ساختگی و فتوشاپ دانست و گفت: شماره ملی ثبت شده در 
این کارت و سایر مشخصات آن، وجود خارجی در نظام ثبت احوال عراق ندارد.شیخ عیسی قاسم 
پیشتر سالها در حوزه علمیه نجف تحصیل می کرد و از شاگردان آیت الله شهید سید محمد باقر 
صدر است.رهبر شیعیان بحرین طی چند روز اخیر در نجف اشرف با آیت الله سیستانی مرجعیت 
عالی عراق و چند شخصیت دیگر سیاسی و دینی این کشور دیدار و گفتگو کرد.وی همچنین 
عصر پنجشنبه در مراسم بزرگداشت آیت الله هاشمی شاهرودی که از سوی نمایندگی ولی فقیه 

در عراق در شهر نجف اشرف برگزار شد، شرکت داشت.

بانک مرکزی: تا اطلاع ثانوی، نرخ تورم را اعلام نمی کنیم 
 محمود چلویان مدیر اداره آمارهای اقتصادی بانک مرکزی در خصوص دلیل عدم انتشار نرخ 
تورم آذرماه توسط بانک مرکزی گفت: اخیراً نیز بین نتایج شاخص تورم اعلامی بانک مرکزی و 
مرکز آمار تفاوت هایی رخ داده است که ممکن است برای عموم باعث سردرگمی و سوء تفاهم 
شود، به همین دلیل و باتوجه به اینکه مرکز آمار ایران نرخ تورم را قبل از بانک مرکزی منتشر 
می کند، تصمیم گرفته شده تا نتایج شاخص تورم بانک مرکزی فعلا منتشر نشود تا با انجام 
بررسی های تخصصی و کارشناسی دوجانبه در خصوص اختلافات آمارها، این اختلافات به حداقل 
ممکن کاهش یابد.وی افزود: لازم به ذکر است بانک مرکزی کماکان به فرایند تولید آمارهای خود 

و انتشار دیگر شاخص های اقتصادی نظیر شاخص بهای تولید کننده ادامه خواهد داد.

علی اکبری امام جمعه موقت تهران شد 
حجت الاسلام شیخ محمدجواد با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی به عنوان امام جمعه 
موقت تهران منصوب شد.ستاد نماز جمعه تهران اعلام کرد: حجت الاسلام شیخ محمدجواد 
حاج علی اکبری از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی به عنوان امام جمعه موقت تهران منصوب 
شد.نماز جمعه این هفته تهران )14 دی 97( به امامت حجت الاسلام حاج علی اکبری در 

مصلای امام خمینی)ره( اقامه خواهد شد.

رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم:

اولین یادواره284 شهید بانکی 
در استان قم برگزار می شود

رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم از برگزاری اولین یادواره شهدای بانکی دراین 
استان خبر داد.

بهروز درخشان با بیان اینکه راه و سیره شهدا همواره باید تداوم داشته باشد، اظهار داشت: اولین 
یادواره 284 شهید بانکی به همت بانک مهراقتصاد استان قم در شهر مقدس قم برگزار می شود.وی 
افزود: در این مراسم حضرت حجت الاسلام والمسلمین تویسرکانی- نماینده ولی فقیه در سازمان 
بسیج- سخنران یادواره میباشد و آقایان حامد شاکرنژاد قاری و استاد بین المللی قرآن کریم،کربلایی 
مجتبی رمضانی مداح اهل بیت، صابرخراسانی شاعر، کربلایی حاج حسین کاجی روایتگر و دکتر شفیع 
شعله کار مجری یادواره شهدای بانکی خواهند بود.درخشان ادامه داد: این مراسم روز پنج  شنبه 13 
دی  ماه هم  زمان با نماز مغرب و عشا در حسینیه امام خمینی )ره( در گلزار شهدای قم برگزار می شود.

رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم ضمن دعوت از مردم ولایتمدار قم برای حضور در این 
مراسم معنوی، خاطرنشان کرد: حفظ یاد و خاطره شهدا یک وظیفه ای شرعی است و بانک مهر اقتصاد 
در راستای مسئولیت های اجتماعی خود و در جهت حفظ ارزش ها و تکریم خانواده معظم شهدا اقدام 

به برگزاری این یادواره می نماید.

چه می کنه این آب گوشت قمی!کاریکاتور

 مهدى عزیزى

شهردار منطقه دو قم  خبر داد:

احداث بوستان 2 هکتاری 
در حریم بزرگراه امام علی )ع(

شهردار منطقه دو قم  گفت :با شروع عملیات عمرانی در حریم بزرگراه 
امام علی )ع( ضمن احداث معبر 1۶ متری، جهت تکمیل رینگ معابر 
اطراف منطقه دو، بوستان 2 هکتاری احداث و تا پایان سال به بهره برداری 

می رسد.
مهندس رضا رحیمی  با اشاره به پیشرفت عملیات فوق بیان داشت: 
جدولگذاری و زیرسازی و آسفالت معبر 1۶ متری در حال انجام است و با 
انتخاب پیمانکار عملیات احداث بوستان بزودی آغاز خواهد شد.وی با اشاره 
به ضرورت کنترل و هدایت ترافیک داخل شهر بخصوص مناطق با تراکم 
جمعیتی بالا، ضرورت اجرای طرحهای ترافیکی و روان سازی را یکی از 
مهمترین اهداف اجرای پروژه های عمرانی در منطقه دو عنوان کرد و افزود: 
در 2 سال گذشته طرحها و پروژه های عظیمی در این خصوص در منطقه 
دو اجرا شده که می توان به احداث ادامه بلوار جمهوری اسلامی، احداث 
بلوار شهدای روحانیت، تکمیل رمپ و لوپ های پل 9 دی، تکمیل رینگ 
کمربندی منطقه دو ، احداث ادامه بلوار زائر و بازگشایی بلوار نور اشاره کرد.

رحیمی اجرای شریانهای اصلی را از جمله پروژه های زیربنایی خواند و در 
خصوص تکمیل خیابان رسول دادخواه گفت: این خیابان به عنوان رینگ 
کمربندی قم مناطق سه و شش را به منطقه دو متصل و با عبور از کنار 
گذر ریل راه آهن دارای چندین تابلیه و روگذر است و به صورت مستقیم 
و بدون چراغ قرمز می توان در آن تردد کرد.شهردار منطقه دو توسعه و 
احداث بوستان 2 هکتاری را در این مسیر از مهمترین اهداف منطقه ذکر 
نمود و ضمن افزایش سرانه های فضای سبز در بهسازی سیما و منظر حریم 
بزرگراه امام علی )ع( موثر خواهد بود.وی در خصوص برنامه ها و طرحهای 
عمرانی و خدماتی منطقه دو افزود: این منطقه پس از انجام بسیاری از 
طرحهای اولویت بالا و پاسخگویی به مطالبات مردمی از انجام پروژه های 
شتابزده جلوگیری کرده و طرحهای زیربنایی و روبنایی را با انجام مطالعات 
کارشناسی و آینده نگری تصویب و اجرا می کند که نتیجه آن حرکت و 

رسیدن به منطقه ی تاب آور شهری است.

در منطقه سه  شهری قم صورت گرفت

ایجاد 15 هزار متر مربع شبکه
 آبیاری تحت فشار و بارانی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از ایجاد 15 هزار 
مترمربع شبکه آبیاری تحت فشار و بارانی در منطقه سه خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه منطقه سه یکی از مناطق قدیمی قم بوده و 
قدمت زیادی دارد، به امکانات فضای سبز و تفریحی این منطقه اشاره و اظهار 
کرد: ۶2 بوستان شهری در این منطقه وجود دارد و دو قطعه بزرگ جنگلی 
نیز در جاده قدیم قم -تهران و بوستان ولایت در این منطقه واقع شده است.

وی مشکل عمده فضای سبز این منطقه را فرسودگی بوستان های شهری 
عنوان کرد و افزود: از سال گذشته بودجه ویژه ای برای بهسازی بوستان های 
منطقه پیش بینی شده است.جوادیان با بیان اینکه از ابتدای سال تاکنون 
بیش از 40 هزار نهال در منطقه سه کاشته شده است، گفت: این کاشت 
شامل جاده کمربندی، اتوبان قم تهران، بوستان ولایت و حاشیه شوارع بوده 
است.وی عمده ترین اقدام در حوزه فضای سبز منطقه سه را توسعه شبکه 
آب خام و آبیاری تحت فشار دانست و افزود: اکثر بوستان های منطقه با 
آب خام آبیاری می شود.جوادیان به ایجاد بیش از 15 هزار مترمربع شبکه 
آبیاری تحت فشار و بارانی در منطقه سه در سال جاری خبر داد و اظهار 
کرد: در ۶ ماهه نخست سال بیش از 300 هزار گلدان گل فصلی تولید 

کرده و بیش از 4 هزار مترمربع نیز گل نشائی در منطقه تولید شده است.

معاون فنی و عمرانی شهردار قم  خبرداد

تحقق بیش از 80 درصدی 
تعهد توزیع آسفالت 

معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: تاکنون بیش از 80 درصد تعهد 
امسال توزیع آسفالت در شهر محقق شده و امیدواریم در سه ماه باقیمانده 

باقی تعهدات که بیش از 40 هزار تن است را نیز بتوانیم تامین کنیم.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به اجرای نهضت توزیع آسفالت در مناطق 
شهر قم در چند سال اخیر اظهار کرد: شهرداری قم طبق برنامه چندساله 
تلاش دارد مشکلات انباشته ای که در زمینه روسازی معابر وجود دارد را 
برطرف کند.وی با بیان اینکه سال گذشته رکورد توزیع آسفالت در شهر قم 
زده شد، تصریح کرد: در حالی سال گذشته قریب به 305 هزار تن آسفالت 
در معابر شهر توزیع شد که در شهر تهران با این وسعت نیز حدود همین 
مقدار توزیع آسفالت صورت گرفته است.معاون فنی و عمرانی شهردار قم 
با بیان اینکه تعهد امسال شهرداری برای توزیع آسفالت در شهر بیش از 
240 هزار تن است، افزود: سال گذشته درخواست مناطق و پروژه های 
مختلف حدود 300 هزار تن بود که بیش از این مقدار تامین شد و امسال 
نیز امیدواریم بیش از درخواست ثبت شده بتوانیم توزیع آسفالت در شهر 
داشته باشیم.وی با تاکید بر اینکه شهرداری طبق برنامه 5 ساله به دنبال 
اصلاح و بهسازی روسازی معابر شهر است، خاطرنشان کرد: تاکنون بیش 
از 80 درصد تعهد امسال محقق شده و امیدواریم در سه ماه باقیمانده باقی 

تعهدات که بیش از 40 هزار تن است را نیز بتوانیم تامین کنیم.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

بازدید بیش از 6 هزار نفر
 از جشنواره سفره ایرانی 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: بیش از ۶ هزار 
نفر بازدیدکننده از جشنواره سفره ایرانی داشتیم و 150 شرکت کننده هم در 
قالب های مختلف در سه روز محصولات خود را به بازدیدکنندگان ارائه کردند.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برگزاری جشنواره سفره ایرانی با اهداف 
شناسایی بانوان کارآفرین استان در حوزه غذا، معرفی غذاهای بومی محلی، 
ارائه آموزش در زمینه غذا و صنایع دستی و بازاریابی در این زمینه اظهار کرد: 
در این جشنواره فراخوان دو هفته ای، تکمیل فرم های ثبت نام و جمع آوری 
اطلاعات و برگزاری جلسات آموزشی و ... صورت گرفت تا بتوانیم فرصتی 
برای ارائه خدمات بانوان کارآفرین شهر در اختیار آنان قرار دهیم.وی با 
بخش های مختلف این جشنواره اشاره کرد و افزود: برگزاری مسابقه آشپزی 
و ارزیابی فنی، نظرسنجی و ارائه برنامه های آموزش شهروندی در حوزه 
ترافیک، آتش نشانی و کتاب و کتابخوانی از جمله بخش های این جشنواره 
بود که در محل بوستان نرگس قم برگزار شد.وی با اشاره به استقبال 
چشم گیر خانواده ها از جشنواره سفره ایرانی تصریح کرد: بیش از ۶ هزار نفر 
بازدیدکننده از این جشنواره داشتیم و 150 شرکت کننده هم در قالب های 
مختلف در سه روز محصولات خود را به بازدیدکنندگان ارائه کردند.وی بیان 
کرد: در پایان این جشنواره در سه رده آشپزی، صنایع دستی و سفره شب 

یلدا از برگزیدگان تقدیر شد.

شهردار پردیسان:

آسفالت شوارع پردیسان 
در حال انجام است

شهردار پردیسان با اشاره به اینکه آسفالت و بهسازی شوارع و جاده های 
پردیسان توسط اداره کل راه و شهرسازی در حال اجراست، گفت: با پایان 
عملیات اجرایی مسیرهای جدید، مسیر بلوار امام صادق)ع( تا میدان شهدای 
فردو به صورت دسترسی محلی مورد استفاده قرار خواهد گرفت و تردد در 

آن کاهش خواهد یافت.
ابوالفضل مستقیمی گفت: آسفالت و بهسازی شوارع و جاده های 
پردیسان بر عهده اداره کل راه و شهرسازی است که در این امر در حال 

انجام است.
وی ادامه داد: مسیر بلوار امام صادق)ع( تا میدان شهدای فردو نیز که در 
حال حاضر مسیر پرترددی است توسط این اداره کل بهسازی خواهد شد 
و با اتمام عملیات اجرایی مسیرهای جدید، این مسیر به صورت دسترسی 

محلی استفاده خواهد شد و تردد در آن بسیار کاهش خواهد یافت.

اخبــار

تخلفات  رفع  و  پیشگیری  مدیرکل 
اقدامات  انجام  از  قم  شهرداری  شهری 
ارزنده در خصوص کاهش آسیب های 
و  ها  خواب  کارتن  از  ناشی  اجتماعی 

کودکان کار در شهر خبر داد.
احمدرضا شفیعی: اظهارداشت  با ایجاد 
دستگاه ها،  همکاري  و  غربالگري  مرکز 
سوء  هاي  زمینه  و  قانوني  هاي  خلأء 
استفاده افراد سود جو در زمینه تخلفات 
شهری به حداقل رسید و در حال حاضر 
اقدامات ارزنده اي را در کاهش آسیب هاي 
اجتماعي و متکدیان و کارتن خواب ها و 
کودکان کار در شهر شاهد هستیم.شفیعی 
با اشاره به برخی از ضعف های ساختاری 
و قانونی برای برخورد با متخلفین در حوزه 
تخلفات شهری تصریح کرد: در همین 
راستا به وضعیت شهر مقدس قم در دیگر 
زمینه هاي تخلفاتي اعم از ساخت و سازها 
و وضعیت انتظام بخشي بوستان ها و تابلوها 

تبلیغاتي و حتي تخلفاتي که می توانست 
حوادث غیر قابل جبراني را بدنبال داشته 
باشد نگرشی دوباره صورت گرفت.وی به 
وجود خلاءهاي قانوني و عدم تعاملات 
سازنده با دستگاه هاي اجرایي و قضایي 
استان که گسترش این تخلفات را تشدید 

این  افزود:  و  کرد  اشاره  است  مي کرده 
مسائل متخلفین را در استمرار رفتارهاي 
هنجارشکن در استان جري تر کرده بود. 
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
شهرداری قم اضافه کرد: در همین راستا 
می طلبید در این خصوص یک نهضت 

سخت افزاري ونرم افزاري با نگرشي نو 
و با استفاده از توان و پتانسیل مجموعه 
مرتبط  دستگاهاي  و  سازماني  درون 
استان و بخش خصوصي شکل گرفته و 
گام محکم و نافذي را در رفع و کاهش 
این معضلات آنگونه که در شان زائرین 
و مجاورین حضرت فاطمه معصومه)س( 
باشد، برداشته شود و اقدامات پیشگیرانه 
و اجرایي مهمي در راستاي تأمین رفاه 
پذیرد. مجاورین صورت  و  زائرین  حال 

تعاملات  با  بحمدلله  کرد:  اذعان  وی 
عضو  ادارات  دیگر  و  فرمانداری  سازنده 
شوراي عالي اداري استان و با ایجاد مرکز 
غربالگري و همکاري دستگاه ها خلأء هاي 
قانوني و زمینه هاي سوء استفاده افراد 
سود جو به حداقل رسید و در حال حاضر 
اقدامات ارزنده اي را در کاهش آسیب هاي 
اجتماعي و متکدیان و کارتن خواب ها و 

کودکان کار در شهر شاهد هستیم.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم مطرح کرد

کاهش آسیب های ناشی از کارتن خواب ها و کودکان کار

نحوه طبخ »آب گوشت قنبید« از غذاهای 
سنتی و بومی مردم قم به عنوان میراث 

ناملموس این استان، ثبت ملی شد...

مهلت ارائه الکترونیکی
 اظهارنامه مالیات  بر ارزش افزوده 
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